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 بایدن در ارائه تضمین 
به ایران ناتوان است؟

زیاده خواهی های آمریکا عامل ایجاد وقفه در مذاکرات وین شد؛

 کارشناس مسائل سیاسی:
اگر آمریکا اراده سیاسی نشان دهد 

مذاکرات به نتیجه می رسد

مراکز درمانی برای مبارزه با سویه های 
جدید و احتمالی کرونا آماده باشند
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به گزارش عصرایرانیان، سرانجام پس از کش و قوس 
های فراوان، واردات خودرو که مورد تاکید نمایندگان 
مجلس بود به تصویب رس��ید تا مجددا واردات خودرو  
به کشور از سر گرفته شود. نمایندگان مجلس معتقدند 

در صورت واردات، قیمت خودرو نه تنها در بازار به...

 بازار خودرو با واردات
 به تعادل می رسد؟

کاهش قيمت خودرو در راه است؛

ثمره دو دهه عملکرد نامناسب دولت و مجالس گذشته 
باعث شده که پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان به صورت 
ناق��ص راه اندازی ش��ود؛ با چنین وضع��ی، پیش بینی 

می شود توزیع عادلانه ثروت در کشور محقق نشود...

عدالتدرواریزیارانههای
جدیدرعایتشد؟

 شورای امنیت خواستار محاکمه
 عاملان قتل خبرنگار فلسطینی شد

 بعد از دو دهه پايگاه اطلاعات
 رفاه ايرانيان هنوز ناقص است

سخنگوی شورای نگهبان:
 شورای نگهبان طرح 

تغییر ساعت رسمی کشور 
را تایید کرد

احمق ترین خلق کسی است که خود را عاقلترین خلق بداند. امام علی )ع(
سرمقاله

یادداشت

کاخ سفید به دنبال فرسایشی 
کردن مذاکرات برجامی

علیرضا نظری  ���
نماینده مردم خمین در مجلس

امروزه عرصه بین الملل 
در حال تغییرات اساسی 
اس��ت و این موضوعی 
است که برای آمریکایی 
ها خوش��ایند نیس��ت. تحولات جهانی 
موجب تضعیف سیاس��ت خارجی ایالات 
متحده شده است، در واقع آمریکایی ها 
نتوانسته اند جایگاه خود را حفظ کنند و 
این موضوعی اس��ت که برایشان گران 
تمام ش��د. طی چند وقت گذش��ته علی 
رغم تاکید واشنگتن برای مذاکره هسته 
ای با ایران، ش��اهد اعمال تحریم های 
مختلف علیه کشورمان بوده ایم، در این 
زمینه مش��اهده ش��د که آمریکایی ها با 
تحت فشار قرار دادن اروپایی ها، فرصت 
گفتگوه��ای برجامی را از بی��ن بردند و 

زمینه فرسایشی شدن...
ادامه در صفحه ���2

 اعمال سیاست فشار حداکثری
 با توافق خوب تضاد دارد

ابراهیم عزیزی  ���
نای�ب رئی�س کمیس�یون امنی�ت ملی و 

سیاست خارجی مجلس
ای  هس��ته  گفتگوهای 
بیانگر حس��ن نیست و 
برای  ای��ران  صداق��ت 
تحقق منافع ملی است 
لذا نمی تواند محل��ی برای زورگویی و 
زی��اده خواهی غربی ه��ا خصوصا کاخ 
س��فید باش��د. در واقع طولانی شدن و 
توق��ف مذاکرات در بره��ه های زمانی 
مختل��ف بیانگر اتلاف وقت از س��وی 
سیاس��تمداران آمریکایی است زیرا آنها 
می خواهد امتیازات بیش��تری را کسب 
کنند. دیپلماسی فش��ار حداکثری علیه 
کش��ورمان از ابتدای مذاکرات هس��ته 
ای س��رلوحه مذاکره کنن��دگان ایالات 
متحده قرار داش��ته اس��ت، این مهم در 

حالیست که...
ادامه در صفحه ���2
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آخرين اخبار و تحليل هاي روز ايران و جهان 
را در پايگاه اينترنتي عصر ايرانيان بخوانيد



سرمقاله

اخبار

يادداشت

 يک شنبه 25 ارديبهشت 1401  12 شوال 1443
15 می  2022   شماره 3550

2
w w w . a s r e - i r a n i a n . i r

ايران و جهان

کاخ سفید به دنبال فرسایشی کردن 
مذاکرات برجامی

ادامه از صفحه یک ���
...این مهم را رقم زدند. کاخ س��فید در تلاش 
اس��ت با فشار و زور در روند مذاکرات موجبات 
شرطی شدن گفتگوها به مسائل دیگر را فراهم 
کن��د، در واقع آمریکایی ها می خواهند علاوه 
بر پابرجا ماندن برخ��ی تحریم های برجامی، 
زمینه گفتگو در مورد موضوعات دیگر را ایجاد 
کنند. در ای��ن میان باید اذعان کرد با توجه به 
تغییر شرایط و موازنه قدرت در عرصه جهانی، 
آمریکای��ی ها راهی جز کوت��اه آمدن از اعمال 

سیاست فشار حداکثری علیه ایران را ندارند.

 اعمال سیاست فشار حداکثری
 با توافق خوب تضاد دارد

ادامه از صفحه یک ���
...اروپایی ها نیز با اتخاذ رویکرد نامناس��ب و 
عدم موضع گیری در مقابل آمریکا، به نوعی با 
این سیاست تحریمی علیه ایران همراه شدند. 
طی چهار دهه گذش��ته آمریکایی ها تحریم 
ه��ا و محدودیت های زی��ادی را علیه ملت 
ایران اعمال کردند، این مهم در حالی اس��ت 
ک��ه هیات حاکمه آمریکا باره��ا اعلام کرده 
سیاست فش��ار حداکثری دیگر خواسته های 
آنان را برآورده نمی کند که بیانگر شکس��ت 
این امر اس��ت. بنابراین به طرف های غربی 
خصوصا آمریکایی ها پیشنهاد می شود دست 
از زیاده خواهی بردارند و مسائل سیاسی را با 

تحریم و محدودیت مرتبط نسازند.

مراکز درمانی برای مبارزه با 
سویه های جدید و احتمالی کرونا 

آماده باشند
رئس جمهور در جلس��ه س��تاد مقابله با کرونا از 
مراکز درمانی خواست که برای مقابله با سویه های 
احتمالی و جدید کرونا آماده باش��ند. به گزارش 
»عصر ایرانیان«، حجت الاسلام والمسلمین سید 
ابراهیم رئیسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با 
اشاره به کاهش چشمگیر آمار قربانیان و مبتلایان 
کرونا، از زحمات و تلاش های کادر درمان کشور 
برای صیانت از جان مردم و همچنین مشارکت و 
همکاری دستگاه های مختلف با وزارت بهداشت 
برای تامین نیاز ه��ای کادر درمان قدردانی کرد. 
رئیس جمهور در عین حال بر تداوم آموزش های 
عمومی و همچنین تقویت پیشگیری و نظارت 
بر رعایت دستورالعمل های بهداشتی تاکید و با 
توجه به کاهش شدت شیوع کرونا به مسئولان 
وزارت بهداشت توصیه کرد از این فرصت برای 
تهیه شناسنامه و تکمیل بانک اطلاعات سلامت 
آحاد جامعه استفاده کنند. آقای رئیسی همچنین 
گفت: همه بیمارستان ها و مراکز درمانی کشور 
و مجموعه ه��لال احمر باید با تجهیز امکانات 
و تامی��ن داروه��ا، هم��واره آمادگی خ��ود را در 
 برابر س��ویه های جدید و احتمالی بیماری کرونا 

حفظ کنند.

مشکلات اقتصادی نتیجه بی تدبیری 
دولت قبل است

نماین��ده م��ردم ملای��ر در مجل��س ش��ورای 
اسلامی گفت: ریشه مشکلات اقتصادی فعلی 
کش��ور، ربطی به دولت رئیسی ندارد و ناشی از 
سیاست های غلط اقتصادی دولت تدبیر و امید 
اس��ت. ه��ادی بیگی نژاد در گفتگ��و با »عصر 
ایرانیان« با اش��اره به اقدامات مخرب اقتصادی 
دولت روحانی، اظهار داش��ت: قیمت ارز در سال 
۹۲ و آغ��از کار دولت تدبیر و امید حدود ۳ هزار 
تومان بود. از یاد نمی بریم که ولی الله سیف، رئیس 
بانک مرکزی دولت سابق در آن زمان مصاحبه 
ک��رد و گفت قیمت ارز کمت��ر از ۳ هزار تومان 
منطقی نیس��ت و نباید اینگونه باشد. قیمت ارز 
با ناکارآمدی های دولت تدبیر و امید به ۳۰ هزار 
تومان افزایش یافت. وی متذکر شد: نتیجه سوء 
تدبیر دولت روحانی در زمینه ارز منجر به کاهش 
ارزش پول ملی کش��ورمان شد، به  گونه ای که 
ارزش پول کشورمان به حدود یک دهم کاهش 
یافته است. سایر کالاها نیز متناسب با قیمت ارز 
رشد می کند. گرانی های فعلی تا حد زیادی نتیجه 
اقدامات اشتباه اقتصادی است که در دولت سابق 
اتفاق افتاد. نماینده مردم ملایر در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: ریشه مشکلات اقتصادی 
فعلی کشور، س��وءمدیریت های دولت گذشته 
اس��ت و نمی توانیم بگوییم که در گذشته هیچ 
اتفاقی نیفتاده، از این رو باید اقدامات اش��تباهی 
را ک��ه در گذش��ته رخ داده به خوبی برای مردم 

تبیین کنیم.

تولید قدرت و اقتدار بازدارنده را با 
شتاب بیشتر ادامه می دهیم

وزی��ر دف��اع گف��ت: ماموری��ت اصل��ی این 
وزارتخانه، پشتیبانی تجهیزاتی و تسلیحاتی از 
نیروهای مسلح و تولید اقتدار ملی است که با 
شتاب هرچه بیشتر در دولت مردمی و انقلابی 
انجام خواهد شد. به گزارش »عصر ایرانیان«، 
همایش مدیران ارشد وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مس��لح با محوریت سیاستگذاری و 
اتخاذ راهبرد های میانبر و تسریع کننده برای 
تحقق شعار سال »تولید، دانش بنیان، اشتغال 
آفرین« با حضور روسای سازمان های عقیدتی 
سیاس��ی و حفاظ��ت اطلاع��ات و مجموعه 
مدیران ارش��د ستاد سازمان ها و بخش های 
تابعه برگزار ش��د. امیر آش��تیانی وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح در این مراسم با بیان 
اینکه مدیران باید به ماموریت اصلی، اهداف و 
سیاست های سازمانی شناخت و اشراف کامل 
داشته باشند، افزود: پشتیبانی از سازمان های 
نیروهای مسلح در ابعاد مختلف بنیه دفاعی و 
ارتقاء توانمندی های فنی و تجهیزاتی، رصد 
تهدیدات و تحولات بین المللی و دستیابی به 
علم و فناوری های پیشرفته روز دنیا از جمله 
وظایف اساسی است که همواره بایستی مورد 
دغدغه مدی��ران و کارکنان ق��رار گیرد. وی 
با اش��اره به ش��عار س��ال که با هوشمندی و 
آینده نگری حکیمانه و لحاظ نمودن وضعیت 
کش��ور از س��وی فرماندهی معظ��م کل قوا 
انتخاب ش��ده اس��ت، تمامی طرح ها، برنامه 
ه��ا و فعالیت های اجرایی تدوینی وزارت را با 
اهتمام به تحق��ق کامل آن اعلام کرد و هم 
افزایی، وحدت و یکپارچگی در صف و ستاد، 
همچنین شایس��ته گزینی، تعاملات درون و 
برون سازمانی و اولویت بخشی به تحقیق و 
پژوهش را عامل موفقیت در اجرای برنامه ها 

دانست.

شورای امنیت خواستار محاکمه عاملان 
قتل خبرنگار فلسطینی شد

شورای امنیت سازمان ملل با محکوم کردن 
قتل خبرنگار الجزیره خواستار تحقیقات فوری 
و کامل و محاکمه عاملان به شهادت رساندن 
این خبرنگار فلسطینی-آمریکایی شد. شورای 
امنیت س��ازمان مل��ل روز گذش��ته )جمعه(، 
قتل »شیرین ابو عاقله« خبرنگار الجزیره به 
دست نظامیان رژیم صهیونیستی را محکوم 
کرد. خبرگزاری روسی »تاس« گزارش کرد، 
شورای امنیت سازمان ملل با صدور بیانیه ای 
ضمن محکوم کردن قت��ل ابوعاقله تصریح 
کرد: »اعضای ش��ورای امنیت ش��دیداً قتل 
شیرین ابوعاقله خبرنگار فلسطینی-آمریکایی 
و زخمی ش��دن یک خبرنگار دیگر در ش��هر 
فلسطینی جنین در تاریخ ۱۱ می ۲۰۲۲ )۲۱ 
اردیبهشت ماه( را محکوم می کنند«. شورای 
امنیت سازمان ملل در ادامه این بیانیه خواستار 
»تحقیقات فوری، کامل، ش��فاف، منصفانه و 
بی طرفان��ه درباره قتل« ابوعاقله و »محاکمه 
عاملان آن شد«. نظامیان رژیم صهیونیستی 
روز چهارشنبه در یورش به منطقه »جنین« در 
شمال کرانه باختری شیرین ابوعاقله خبرنگار 
فلسطینی ش��بکه »الجزیره« را در حالی که 
جلیق��ه خبرن��گاری به تن داش��ت، از فاصله 
۱۰۰ تا ۱۵۰ متری به ش��هادت رس��اندند و 
»علی السمودی« تهیه کننده این شبکه را نیز 
زخمی کردند. ترور ابوعاقله اولین جنایت رژیم 
صهیونیس��تی علیه روزنامه نگاران فلسطینی 
نبود و بر اس��اس اعلام وزارت اطلاع رسانی 
فلس��طین، از انتفاضه دوم فلسطین در سال 
۲۰۰۰ ت��ا به امروز ۴۵ روزنامه نگار به دس��ت 

رژیم صهیونیستی به شهادت رسیده اند.

پیش بینی مدت جنگ دشوار است
وزیر امور خارجه روس��یه در جلس��ه شورای 
سیاس��ت خارجی و دفاعی کش��ورش با بیان 
اینکه هیچ کس��ی از راهزنی دولتی غرب در 
امان نیست، گفت اوکراین تنها یک ابزار برای 
غرب با هدف تعمیق نظام جهانی تک قطبی 
است. به گزارش روسیا الیوم، سرگئی لاوروف 
وزیر امور خارجه روسیه شنبه در جلسه شورای 
ش��ورای سیاست خارجی و دفاعی این کشور 
گفت: کش��ورهای غربی یک جنگ ش��نیع 
و هم��ه جانبه را علی��ه ما ب��ه راه انداخته اند 
که پیش بینی مدت آن دش��وار اس��ت، اما به 
نظر می رس��د همه بدون استثنا عواقب آن را 
احس��اس خواهند کرد. این در حالی است که 
تلاش ها برای منزوی کردن روسیه محکوم 
به شکست اس��ت. لاوروف با اشاره به اینکه 
روس��یه تمام توان خ��ود را برای جلوگیری از 
رویارویی مس��تقیم انجام داد، اف��زود: اما اگر 
ای��ن چالش به ما تحمیل ش��ود، البته ما آن 
را می پذیری��م زیرا تحریم ها برای ما یک امر 
عادی ش��ده که تقریباً همیشه و از هر راهی 
اعمال ش��ده اس��ت. وزیر امور خارجه روسیه 
تاکید کرد: غرب به عنوان بخشی از اقدامات 
تنبیهی خود علیه روسیه از روش های سرقت 
آشکار اس��تفاده می کند. ما تمام توان خود را 
برای محافظت از شهروندان خود در خارج از 
کشور در مقابل نفرت پراکنی علیه خود انجام 

خواهیم داد.

اخبار

س��خنگوی ش��ورای نگهبان گفت: طرح 
تغییر ساعت رسمی کش��ور هم در جلسه 
اخیر ش��ورای نگهبان بررسی شد و مغایر 
قانون اساسی و شرع مقدس شناخته نشد.
به گزارش »عصر ایرانیان«، هادی طحان 
نظیف در نشست خبری اعلام کرد: طرح 
جه��ش تولید دان��ش بنیان چن��د بار بین 
مجلس و ش��ورای نگهبان در رفت و آمد 
بود که بالاخره چهارشنبه هفته گذشته در 

شورای نگهبان بررسی شد و مغایر با شرع 
مقدس اس��لام و قانون اساس��ی شناخته 
نش��د.وی بی��ان کرد: طرح تغییر س��اعت 
رسمی کش��ور هم در جلسه اخیر شورای 
نگهبان بررسی شد و مغایر قانون اساسی 
و ش��رع مقدس ش��ناخته نشد.سخنگوی 
ش��ورای نگهبان تاکید کرد: زمان اجرای 
مصوبه تغییر ساعت رسمی کشور از ابتدای 
سال ۱۴۰۲ خواهد بود و دستگاه ها، زمان 

مناسب دارند تا مقدمات اجرای این قانون 
را فراهم کنن��د. بنابراین از ابتدای س��ال 
آینده دیگر س��اعت ها تغییر نخواهد کرد.
سخنگوی ش��ورای نگهبان افزود: در این 
قانون، ساعت رسمی کشور و ساعت کاری 
ادارات از یکدیگر تفکیک ش��د و دولت با 
توجه به ش��رایط جغرافیایی، اختیاراتی در 
س��اعت کاری دارد.طحان نظیف تصریح 
کرد: طرح مدیریت داده ها و اطلاعات ملی 

چند جلسه در شورای نگهبان بررسی شد 
که چند ایراد داش��ت و جهت رفع ایرادات، 
به مجلس شورای اسلامی ارجاع شد.وی 
با بی��ان اینکه طرح تمدی��د زمان تحویل 
قیر س��ال ۱۴۰۰ هم در ش��ورای نگهبان 
بررس��ی ش��د، اظهار داش��ت: ای��ن طرح 
یکسری مغایرت ها با قانون اساسی دارد و 
باید رفع ش��ود. موافقان و مخالفان زیادی 
درب��اره این طرح وجود داش��ت که ما نظر 

آنان را شنیدیم و سپس اعلام نظر کردیم.
س��خنگوی ش��ورای نگهبان در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه چرا شورای نگهبان 
قبلًا به طرح تغییر س��اعت رسمی کشور 
ایراد فنی گرفته بود، در حالی که ش��ورای 
نگهبان باید مصوب��ات را از نظر مطابقت 
آن با شرع مقدس و قانون اساسی بررسی 
کن��د، افزود: ه��ر نهادی باید در راس��تای 

وظایف خود کار تخصصی انجام دهد.

شورای نگهبان طرح تغییر ساعت رسمی کشور را تایید کرد
سخنگوی شورای نگهبان:

بایدن در ارائه تضمین به ایران ناتوان است؟
زیاده خواهی های آمریکا عامل ایجاد وقفه در مذاکرات وین شد؛

همان گونه که بس��یاری از تحلیلگ��ران گفته اند به نظر 
می رسد که علت اصلی وقفه حدود دوماهه در مذاکرات 
وین فقدان عزم سیاس��ی نزد مقامات واش��نگتن باشد. 
نزدی��ک به دو ماه پیش بود که تیم ه��ای مذاکره کننده 
ایران و گروه ۱+۴ شامل انگلیس، فرانسه، روسیه، چین 
و آلمان به کشورهای خود بازگشتند تا مذاکرات وین بر 
سر رسیدن به توافق برای بازگرداندن آمریکا به برجام به 
یک وقفه نس��بتاً طولانی مواجه شود. نه تنها تحلیلگران 
بلک��ه هیئت مذاکره کننده ایرانی نیز دلیل اصلی متوقف 
ش��دن مذاکرات را تعلل دولت آمری��کا در ارائه تضمین 
کافی برای اجرای تعهدات احتمالی اش به برجام می داند. 
واضح است که این نقطه نظر تیم مذاکره کننده ایرانی به 
اطلاع مقام مرتبط اتحادیه اروپایی با مذاکرات وین یعنی 
انریکه مورا هماهنگ کننده مذاکرات هم رس��یده بود. به 
همین دلیل وی در س��فر اخیر خود ب��ه تهران به عنوان 
آخرین تلاش برای تعیین تکلیف مذاکرات احیای برجام 
در وین و گره گش��ایی از وقف��ه رخ داده با مقامات ایران 

دیدار کرد.
اروپا به دلیل فش�ار جنگ اوکراین موقتاً تشنه توافق  ���

با ایران است
مورا که از وقفه طولانی در مذاکرات احیای برجام نگران 
بود در س��فر خود به ته��ران تلاش ک��رده راهی برای 
برطرف کردن این مش��کل بیابد. البته اروپایی ها متوجه 
فشارهای شدیدی که درنتیجه جنگ اوکراین و افزایش 
قیمت نفت برای قاره سبز پیش آمده هم هستند بنابراین 
بیش از گذشته به دنبال حل موضوع برجام و ورود ایران 
به بازار جهانی انرژی هس��تند. مهم ترین موضوعی که 
اروپایی ها باید متوجه آن ش��وند این اس��ت که مشکل 
آمریکا درباره این مس��ئله به صحنه سیاست داخلی این 
کش��ور برمی گردد. ناگفته پیداست که تیم مذاکره کننده 
ایران��ی از همان ابت��دای دور هفتم مذاکرات توانس��ت 
بسیاری از خواسته های خود را به درستی پیگیری و انجام 
آن ها را محقق کند. ش��اید همی��ن کار بی عیب و نقص 
ایرانی ها بود که سبب بروز اختلاف و دودستگی در هیئت 
مذاکره کننده آمریکایی شد. واشنگتن تا جایی از کارکرد 
ناموفق نمایندگانش در وین که به صورت غیرمس��تقیم 
در مذاکرات حضور داشتند ناراضی بود که دستور خروج 

برخ��ی از اعضای تیمش ازجمله ریچارد نفیو، نویس��نده 
کتاب »هنر تحریم ها« را صادر کرد تا وضعیت بهتری در 
مذاکرات داشته باشد. مشخص است که در داخل آمریکا 
اختلافات قابل زیادی بر سر شیوه مذاکره تیم آمریکایی 
بوجود آمده بود. اما به عقیده کارشناسان، تغییر در نفرات 
تیم آمریکایی مش��کل اساس��ی نبود بلکه واشنگتن در 
پی وقت کش��ی و فرسایش��ی کردن گفت وگوها بود. اما 
جنگ در اوکراین به یک باره ورق را برگرداند و باعث شد 
غربی ها بفهمند که فرسایش��ی شدن مذاکرات برایشان 
مقرون به صرفه نیس��ت. موضوع دیگ��ر واکنش کنگره 
آمری��کا به گ��زارش آقای رابرت مال��ی از مذاکرات بود. 
کنگره موضع منفی نسبت به گزارش رابرت مالی گرفت 
و تأکی��د کرد ک��ه دولت آمریکا عقب نش��ینی زیادی در 
برابر ایران داش��ته است. برخی از تحلیلگران نیز گفته اند 
ک��ه تعلل دولت آمریکا در اتخاذ تصمیم نهایی نس��بت 
ب��ه روند مذاکرات و خواس��ته های ایران ب��ه دلیل برابر 
ش��دن قدرت موافقان و مخالفان برجام در آمریکا است. 
ش��اید این نظریه هم تا حدی درس��ت باش��د که نزاعی 
جدی میان دولت و کنگره بر س��ر تعامل با ایران شکل 

گرفته اس��ت به ویژه جمهوری خواهان مخالف بازگشت 
آمریکا به برجام هس��تند. هرچقدر این تنش داخلی بین 
دو ح��زب اصلی در آمریکا عمیق تر ش��ود دولت ایالات 
متحده بیشتر بر سر دوراهی تصمیم گیری معطل خواهد 
مان��د به ویژه اینکه آمریکا انتخابات کنگره در پاییز را در 
پی��ش دارد. این همان فقدان عزم سیاس��ی یا اتفاق نظر 
در س��اختار نظام سیاسی ایالات متحده است که بارها از 
آن نام برده ش��ده. علاوه بر عملکرد بد دولت جو بایدن 
در خصوص مذاکرات وین، کاخ س��فید موضع نامناسبی 
هم در خصوص جن��گ در اوکراین اتخاذ کرد و به جای 
پیشبرد راه حل دیپلماتیک بر طبل جنگ کوبید. به همین 
دلیل دولت بایدن در تلاش است هرچه سریع تر موضوع 
برجام را حل وفصل کند تا بتواند با ایجاد ثبات نسبی در 
عرصه سیاست خارجی، بر موضوع اوکراین تمرکز کند. 
می ت��وان نتیجه گرفت که نزدیک��ی به انتخابات آمریکا 
امکان توافق را برای دولت این کشور کمتر کرده است و 
درعین حال فشار جنگ اوکراین بر تمایل آمریکا و اروپا 
ب��ه توافق با ایران افزوده اس��ت به ویژه در این زمان که 
وضعیت اقتصادی اروپا و آمریکا به تدریج در یک س��یر 

نزولی در حال حرکت است و نیاز آن ها به توافق با ایران 
بیشتر می شود. البته در این روند رسانه های صهیونیستی 
در تلاش هستند که با به حاشیه بردن اصل مشکل که 
همان نبود عزم سیاسی در آمریکا است توپ را در زمین 
ایران بیندازند و با انتش��ار اخباری مبنی بر اینکه موضوع 
رفع تحریم های سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تنها دلیل 
وقفه در مذاکرات شده است، کوشیده اند مسائل اختلافی 
را تنها به این موضوع منحصر کنند. این در حالی اس��ت 
که دس��تگاه دیپلماسی ایران همیشه از رسانه ها و افکار 
عمومی داخل و خارج کش��ور خواس��ته است که کلیت 
قضیه یعنی ع��دم پایبندی آمریکا به تعهدات برجامی و 
خروج از ای��ن توافق بین المللی را از ی��اد نبرند و فریب 
رسانه های صهیونیس��تی را نخورند. واضح است که اگر 
همی��ن الان آمریکا موافقت کند که س��پاه را به طور کل 
از لیس��ت سازمان های خارجی تروریستی خارج می کند، 
وضعیت جاری تغییر نمی کند و نمی توان از تحقق توافق 
ب��رای احیای برجام صحبت کرد زیرا هنوز چند مس��ئله 
باقی مانده که اصلی ترین آن ها به موضوع تضمین دولت 
آمری��کا درباره تعه��دات احتمالی اش ب��از می گردد حل 

نشده اند.
اگ�ر آمریکا اراده سیاس�ی نش�ان ده�د توافق اعلام  ���

خواهد شد
کاخ س��فید تاکنون نپذیرفته اس��ت که اجرای برجام را 
حتی در دوره ریاست جمهوری بایدن تضمین کند. ایران 
حتی قبول کرد که اگر بایدن نمی تواند نسبت به رویکرد 
دولت بعدی درباره برجام تضمین دهد، دست کم نسبت 
ب��ه تعهدات دولت خ��ودش تا پای��ان کار در چهارچوب 
تواف��ق احتمالی تضمین دهد اما دولت آمریکا این را هم 
نپذیرفت. یعنی آمریکایی ه��ا حاضر به پذیرش ضمانت 
حداقلی هم نیستند. اخذ تضمین برای ایران شرط اصلی 
ادامه مذاکرات اس��ت زی��را اخذ تضمی��ن می تواند نفع 
اقتصادی ایران از احیای برجام را به همراه داش��ته باشد. 
در یک کلام می توان گفت که مشکل وقفه در مذاکرات 
در واشنگتن است وگرنه س��ایر کشورهای طرف برجام 
هیچ مشکلی با پیش��نهادهای ردوبدل شده ندارند آن ها 
همه آماده هس��تند و این آمریکا اس��ت که باید تصمیم 

خود را بگیرد تا توافق اعلام شود.

رئیس جمه��ور آمریکا از پاس��خ به س��ؤال خبرنگاری 
درب��اره اینکه آی��ا حمله نظامیان رژیم صهیونیس��تی 
به مراسم تش��ییع خبرنگار شهید ش��بکه »الجزیره« 
را محک��وم می کند یا خیر، طف��ره رفت. »جو بایدن« 
رئیس جمه��ور آمریکا از پاس��خ به س��ؤال خبرنگاری 
درباره محکومیت حمله نظامیان رژیم صهیونیس��تی 
به مشارکت کنندگان در مراسم تشییع جنازه »شیرین 
ابوعاقله« خبرنگار شهید ش��بکه الجزیره طفره رفت. 
بنابر گزارش جمعه ش��ب خبرگ��زاری »آناتولی«، در 
کنفرانس��ی مطبوعات��ی، خبرن��گاری از رئیس جمهور 
آمریکا س��ؤال کرد که آیا تعرض نظامیان اس��رائیلی 
به مش��ارکت کنندگان در مراسم تشییع  جنازه خبرنگار 

شبکه الجزیره را محکوم خواهد کرد یا خیر. طبق این 
گزارش، بایدن در پاسخ به این سؤال گفت: »جزئیات 
کامل آنچ��ه رخ داده را نمی دانم.. اما می دانم که باید 
در این خصوص تحقیق شود.« این در حالی است که 
آناتولی اضافه کرد پیش از کنفرانس مطبوعاتی بایدن، 
»جین ساکی« س��خنگوی کاخ س��فید اظهار داشت 
که دولت آمریکا از خش��نونت نیروهای اس��رائیلی در 
مراسم تشییع پیکر شیرین ابوعاقله »به شدت نگران« 
است. س��خنگوی کاخ س��فید در ادامه بیان کرد: »ما 
از یورش به چیزی که می بایس��ت یک تش��ییع جنازه 
مس��المت آمیز می بود، متأسفیم. در این مقطع حساس 
خواستار احترام به این تش��ییع  جنازه، تشییع کنندگان 

و خانواده ]ابو عاقله[ ش��دیم.« منابع خبری، بعدازظهر 
روز جمعه، خبر داده بودند که مراس��م تش��ییع جنازه 
خبرنگار ش��بکه الجزیره از بیمارستان »الفرنسی« در 
قدس اشغالی آغاز شد؛ اما نیروهای رژیم صهیونیستی 
با حمله به ساختمان بیمارستان به شرکت کنندگان در 
این مراسم تعرض کردند و آن ها را مورد ضرب و جرح 
قرار دادند. هلال احمر فلسطین نیز در بیانیه ای اعلام 
ک��رد که در پی حمله نظامیان رژیم صهیونیس��تی به 
بیمارس��تان، ده ها نفر مجروح ش��ده اند. پایگاه خبری 
»عرب ۴۸« روز گذش��ته خبر داده بود که پلیس رژیم 
صهیونیستی جاده ها و راه های منتهی به بیمارستان را 
بس��ته است و از برافراشتن پرچم فلسطین و همچنین 

در دست داشتن تصویر خبرنگار شهید شبکه الجزیره 
ممانعت به عمل می آورد. نظامیان رژیم صهیونیستی 
روز چهارشنبه در یورش به منطقه »جنین« در شمال 
کران��ه باختری ش��یرین ابوعاقله خبرنگار فلس��طینی 
ش��بکه »الجزیره« را در حالی که جلیقه خبرنگاری به 
تن داش��ت، از فاصله ۱۰۰ تا ۱۵۰ متری به ش��هادت 
رس��اندند و »علی الس��مودی« تهیه کننده این شبکه 
را نیز زخم��ی کردند. ترور ابوعاقله اولین جنایت رژیم 
صهیونیس��تی علیه روزنامه نگاران فلسطینی نبود و بر 
اساس اعلام وزارت اطلاع رسانی فلسطین، از انتفاضه 
دوم فلسطین در سال ۲۰۰۰ تا به امروز ۴۵ روزنامه نگار 

به دست رژیم صهیونیستی به شهادت رسیده اند.

طفرهبایدنازپاسخبهسؤالیدربارهحملهصهیونیستهابهمراسمتشییع»ابوعاقله«

پشت پرده سفر محرمانه رئیس سیا به عربستان چه بود؟
یک نشریه آمریکایی در گزارشی به تشریح علل سفر مخفیانه ماه گذشته رئیس 
س��یا به عربس��تان پرداخت و چین و نفت را علت این س��فر توصیف کرد. ماه 
گذش��ته، بعنوان بخشی از تور منطقه ای، »ویلیام برنز« مدیر سازمان اطلاعات 
مرکزی آمریکا )سیا(، به طور مخفیانیه با »محمد بن سلمان« ولیعهد عربستان در 
»جده«، شهر بندری در غرب عربستان سعودی، دیدار کرد. این دیدار غیرمتعارف 
که روزنامه آمریکایی »وال استریت ژورنال« اولین بار آن را گزارش کرد، اولین 
رویارویی شناخته شده بین جاسوس ارشد ایالات متحده و حاکم واقعی عربستان 
سعودی است. نشریه آمریکایی »اینترسپت« با این مقدمه ادامه داد، »جو بایدن« 
رئیس جمهور آمریکا با توجه به نقش ولیعهد عربس��تان در صدور دس��تور قتل 
»جمال خاشقچی« روزنامه نگار منتقد عربستانی، تاکنون حاضر به دیدار با محمد 
بن س��لمان نشده اس��ت. با اینحال، در ماه فوریه، بایدن تلاش کرد تا روابط با 
عربستان سعودی را ترمیم کند و از ملک سلمان خواست در ازای حمایت نظامی 
ایالات متح��ده برای »دفاع« از ریاض در مقاب��ل انصارالله یمن، تولید نفت را 
افزایش دهد اما گزارش ها نشان می دهد که عربستان درخواست بایدن را رد کرد. 
طبق این گزارش، ماه گذشته برنز بار دیگر از عربستان خواست تا تولید نفت را 
افزایش دهد و ریاض هفته گذشته اعلام کرد که به برنامه تولید نفت خود پایبند 
است و بنابراین بار دیگر ریاض درخواست ایالات متحده برای افزایش تولید نفت 
را رد کرد. طبق گزارش نش��ریه اینترسپت، سخنگوی سیا حاضر به اظهارنظر 
درباره سفر ماه گذشته برنز به عربستان نشد. منابع اینترسپت شامل یک مقام 
اطلاعاتی آمریکا، دو منبع مرتبط با جامعه اطلاعاتی آمریکا، یک منبع نزدیک 
به اعضای خاندان س��لطنتی عربستان س��عودی و یکی از مقام های اندیشکده 
آمریکایی می ش��وند که در ارتباط با این گزارش مورد مصاحبه قرار گرفتند. بر 
اس��اس این گزارش، این دیدار همچنین فرصتی برای طرح موضوعی بود که 
واش��نگتن را نگران می کند: روابط رو به رش��د ریاض با چین. به گفته دو منبع 
نزدیک به اطلاعات آمریکا، علاوه بر درخواس��ت برنز در مورد نفت، مدیر سیا 

همچنین از عربستان سعودی درخواست کرد که خرید تسلیحات از چین را دنبال 
نکند. پیشنهادات بسیار علنی عربستان سعودی به پکن به ویژه بررسی امکان 
فروش نفت این کشور به واحد پول چین، یوان باعث ایجاد آشفتگی وحشت در 
واشنگتن شده است. این هفته، آوریل هاینز، مدیر اطلاعات ملی، در شهادت سنا 
نسبت به تلاش های چین و روسیه برای »تلاش برای ایجاد تهاجم با شرکای 
ما در سراسر جهان« هش��دار داد و از عربستان سعودی و امارات متحده عربی 
به عنوان نمونه یاد کرد. این هفته، آوریل هاینز، مدیر اطلاعات ملی، در جلسه 
گزارش دهی به سنا نسبت به تلاش های چین و روسیه برای »توسعه روابط با 
شرکای ما در سراسر جهان« هشدار داد و از عربستان سعودی و امارات متحده 
عربی به عنوان نمونه یاد کرد. یک منبع نزدیک به اطلاعات آمریکا گفته است، 
چیزی که هنوز به صورت علنی اعلام نشده است، این مسئله است که عربستان 
سعودی در صدد است اواخر ماه جاری میلادی )می( تحت یک برنامه مخفیانه 
با نام رمزی »تمساح«، موشک های بالستیک از چین وارد کند. یک منبع دیگر 
که با سازمان اطلاعات آمریکا ارتباط دارد، تأیید کرد که بحث هایی در خصوص 

فروش تسلیحات بین عربستان و چین صورت گرفته است.
درخواست رئیس سیا برای آزادی اعضای خاندان سلطنتی ���

این نش��ریه همچنین گزارش کرد که برنز همچنین در سفر خود به عربستان 
خواستار آزادی شماری از اعضای سلطنتی عالیرتبه سعودی شده که محمد بن 
س��لمان آن ها را بازداشت کرده اس��ت و شامل پسرعموی بن سلمان یا همان 
»محمد بن نایف« ولیعهد س��ابق عربستان می ش��ود. محمد بن نایف قبل از 
برکناری در سال ۲۰۱7، وارث تاج و تخت پادشاهی بود و از آنجایی که محمد 
بن نایف، ش��ریک نزدیک تری در مقایسه با محمد بن سلمان برای اطلاعات 
آمریکا محس��وب می ش��د، دولت بایدن ظاهراً به ریاض برای آزادی وی فشار 
می آورد. بر اس��اس این گزارش، یک منبع نزدیک به اطلاعات ایالات متحده 
گفت که حضور برنز در عربستان همچنین به عنوان ابزاری برای بهبود روابط 

پرتنش بین محمد بن سلمان و دیگر مقامات ارشد دولت بایدن عمل کرده است. 
اینترس��پت در بخشی از گزارش خود نوشت، همانطور که روزنامه وال استریت 
هم گزارش داده است، یک منبع نزدیک به اطلاعات آمریکا سال گذشته گفت 
که زمانی که »جیک سالیوان« مشاور امنیت ملی بایدن، قتل خاشقچی را مطرح 
کرد، محمد بن سلمان بر سر او فریاد زد و گفت که ایالات متحده باید درخواست 
برای افزایش تولید نفت عربس��تان را فراموش کند. بر اساس این گزارش، یک 
منبع اطلاعاتی گفته است که دیدار برنز با محمد بن سلمان یکی از چندین دیدار 
وی با رهبران منطقه از جمله قطر، امارات و عمان بود و یکی از مقام های ارشد 
اندیش��کده آمریکایی نزدیک به دولت بایدن تأیید کرد که برنز به سراسر غرب 
آسیا سفر کرده است. بر اساس این گزارش، دیدار برنز با »محمد بن زاید« ولیعهد 
ابوظبی نیز هدف مشابهی با دیدار برنز با بن سلمان داشت و رئیس سیا در دیدار 
با بن زاید خواس��تار توقف روابط گرم و صمیمی با چین شد و به ساخت پایگاه 
نظامی چین در امارات عربی متحده بعنوان نمونه اشاره کرده است. سال گذشته، 
دولت بایدن هشدار داد که امارات و چین در حال ساخت یک تأسیسات نظامی در 
یک بندر اماراتی هستند و ساخت این پایگاه می تواند روابط آمریکا با امارات را در 
معرض خطر قرار دهد و در خصوص عربستان نیز، سازمان های اطلاعاتی آمریکا 
ارزیابی کردند که این کشور در حال همکاری با چین برای ساخت موشک های 
بالستیک در داخل عربستان هس��تند و در خصوص احتمال رقابت تسلیحاتی 
در منطق��ه ابراز نگرانی کردند. یک منبع نزدیک به س��ازمان اطلاعاتی آمریکا 
گفت: »تفاوتی که در حال حاضر به وجود آمده این است که سعودی ها اکنون 
به دنبال وارد کردن موش��ک های تکمیل ش��ده هستند.« این گزارش در پایان 
سپس نوشت، نگرانی هایی در مورد نقش برنز در دیپلماسی و به حاشیه راندن 
وزارت امور خارجه آمریکا حتی از سوی چهره هایی مانند »مایکل روبین« یکی 
از مقامات سابق پنتاگون و اکنون یکی از اعضای ارشد موسسه امریکن انترپرایز 

مطرح شده است.
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اقتصاد کلان

تعیین سقف قیمت انرژی در اتحادیه 
اروپا

اتحادیه به منظور حمایت از مصرف کنندگان 
ان��رژی قصد دارد قیمت های مصرف کننده را 
ب��رای یک دوره انتقالی تنظی��م کند تا از آنها 
در براب��ر افزایش ناگهانی حت��ی قبل از وقوع 
کمبود ش��دید محافظت کنند.به گزارش مهر 
روزنامه آلمان��ی Bild am Sonntag روز 
شنبه با استناد به سند کمیسیون اروپا در مورد 
»مداخلات کوتاه مدت در بازار انرژی« نوشت 
که این کمیس��یون می خواه��د قوانین رقابت 
اتحادیه اروپا را کنار بگذارد تا به دولت ها اجازه 
دهد در صورت بروز مش��کل، سقف قیمت را 
برای مصرف کنندگان تعیین کنند.این س��ند 
می گوید که کشورهای عضو اتحادیه اروپا باید 
اجازه داشته باشند قیمت های مصرف کننده را 
برای ی��ک دوره انتقالی تنظیم کنند تا از آنها 
در براب��ر افزایش ناگهانی حت��ی قبل از وقوع 
کمبود ش��دید محافظت کنند.این روزنامه به 
نقل از این س��ند نوشت که »تأمین مالی این 
مداخله مستلزم مبالغ هنگفتی است«.اتحادیه 
اروپا در ماه مارس هشدار داد که تلاش برای 
محدود کردن قیمت عمده فروشی گاز می تواند 
مشکلاتی ایجاد کند و تلاش ها برای تغییر به 
انرژی سبز را تضعیف کند.کمیسیون اروپا قرار 
اس��ت در این ماه از طرح مفصلی برای حذف 
تدریجی سوخت های فس��یلی روسیه تا سال 
۲۰۲7 در پاس��خ به حمله روسیه به اوکراین، 
رونمایی کند. روس��یه ۴۰ درصد گاز مورد نیاز 

اتحادیه اروپا را تأمین می کند.

شاخص بورس ۱3 هزار واحد رشد کرد 
شاخص بورس در جریان معاملات دیروز بازار 

سرمایه با رشد ۱۳هزار واحدی روبرو شد. 
به گ��زارش خبرن��گار اقتصادی تس��نیم، در 
جریان دادوستدهای دیروز بازار سرمایه بیش 
از ۱۲میلیارد و 7۹۰میلیون س��هم و حق تقدم 
به ارزش��ی بالغ بر 7هزار و ۴۸۴میلیارد تومان 
در بی��ش از ۸۰۲ه��زار نوبت مورد دادوس��تد 
قرار گرفت و ش��اخص بورس با رشد ۱۳هزار 
و ۹6۱واحدی در ارتفاع یک میلیون و ۵7۸هزار 
و ۴۱۰واح��د قرار گرفت.بیش��ترین اثر مثبت 
بر دماس��نج بازار س��هام در روز ج��اری به نام 
نمادهای معاملاتی شرکت های سرمایه گذاری 
نفت و گاز و پتروش��یمی تامین، سرمایه گذای 
غدیر و پالایش نفت بندرعباس شد و در مقابل 
شرکت های ایران خودرو، سایپا و گروه بهمن 
با افت خ��ود مانع افزایش بیش��تر نماگر بازار 
سهام شدند.بر اساس این گزارش، در بازارهای 
فراب��ورس ای��ران هم ب��ا معامل��ه ۳میلیارد و 
76۹میلیون ورقه به ارزش ۳هزار و ۹۲۹میلیارد 
تومان در ۳66هزار نوبت، ش��اخص فرابورس 
)آیفک��س( ۱۸۱واحد رش��د ک��رد و در ارتفاع 
۲۱هزار و ۵76واحد قرار گرفت.در این بازار هم 
دیروز بیشترین اثر مثبت بر شاخص فرابورس 
به نام نمادهای معاملاتی پتروشیمی زاگرس، 
پتروشیمی تندگویان و فولاد هرمزگان جنوب 
شد و در مقابل شرکت های پلیمر آریا ساسول، 
فرابورس ایران و بهمن دیزل بیشترین اثر مثبت 

را بر این شاخص به نام خود ثبت کردند.

ادامه روند موجود موجب نابودی 
صنعت CNG می شود

اعضای انجمن صنفی CNG کشور با بیان 
اینک��ه »ادام��ه روند موجود موج��ب نابودی 
صنعت CNG می شود«، از نگرانی جایگاه 
داران از تصمیم سازمان برنامه و بودجه برای 
تعیین میزان حق العمل کاری سال جاری خبر 
دادند. به گزارش تسنیم، حمیدرضا سهرابی، 
عضو انجمن صنفی CNG کشور در حاشیه 
بیست و ششمین نمایشگاه بین المللی نفت، 
گاز، پالایش و پتروشیمی در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: سیاست کلی نظام در راه اندازی 
و گسترش زیر ساخت استفاده از سوخت پاک 
CNG با هدف تنوع بخشی به سبد سوخت 
کش��ور و قطع وابس��تگی به واردات بنزین با 
تکی��ه بر وجود منابع عظی��م گازی و نیز دارا 
بودن شبکه گسترده توزیع گاز، سیاست دور 
اندیشانه ای بود که در تطابق کاملی با منافع 
ملی بود؛ ولی به س��بب عدم توجه به توسعه 
کیف��ی جایگاهه��ا، هرگز ب��ه راندمان پیش 
بینی شده نرس��ید.وی افزود: سرمایه گذاری 
درس��ت و مناس��بی که در خرید تجهیزات با 
کیفی��ت CNG از برنده��ای معتبر جهانی 
صورت پذیرفت، به دلیل عدم توجه دولتهای 
پیشین به شرایط نگهداری جایگاهها، موجب 
فرس��ودگی تجهی��زات CNG و کاه��ش 
 CNG راندم��ان آنها ش��ده و نهایتا صنعت
که بی تردید یکی از پرسودترین پروژه های 
نفتی کش��ور بوده را به مرز ورشکس��تگی و 

اضمحلال رسانده است.

توسعه فاز دوم میدان آزادگان با 
سرمایه گذاری ۷.۵ میلیارد دلاری 

شرکت های ایرانی 
مدیرعامل شرکت ملی نفت گفت: به زودی 
قراداد فاز دوم توسعه میدان آزادگان شمالی 
و جنوب��ی ب��ا مجموعه ای از ش��رکت های 
اکتشاف و تولید و موسسات مالی به ارزش 
7.۵ میلیارد دلار منعقد می شود. به گزارش 
ف��ارس، محس��ن خجس��ته مهر مدیرعامل 
ش��رکت ملی نفت ایران دیروز در نشس��ت 
خب��ری در بیس��ت و شش��مین نمایش��گاه 
بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروش��یمی 
اظهار داش��ت: در راستای توسعه حداکثری 
میادین مش��ترک با استفاده از توان داخلی، 
ب��ه زودی ق��رارداد فاز دوم توس��عه میدان 
آزادگان ش��مالی و جنوبی با مجموعه ای از 
ش��رکت های اکتش��اف و تولید و موسسات 
مال��ی ب��ه ارزش 7.۵ میلی��ارد دلار منعقد 
می شود.وی افزود: از کارهای مقدماتی این 
ق��رارداد عبور کردیم و تا چند ماه آینده این 
قرارداد با مش��ارکت مجموعه های توانمند 
امض��ا می شود.خجس��ته مهر گف��ت: برنامه 
دیگ��ر ما، متنوع س��ازی روش های فروش 
نف��ت از طریق مش��ارکت بخش خصوصی 
است.مدیرعامل شرکت ملی نفت گفت: در 
صدد هستیم تا با ایجاد بورس نفت ایران در 
قالب گواهی سپرده کالایی نفت اقدام کنیم. 
با وجود تلاش  هایی که در دولت گذشته رخ 
داد، اما این طرح به نتیجه نرسید.وی گفت: 
سرمایه گذاری هلدینگ های پتروشیمی نیز 
یکی دیگر از راهکارهای تامین مالی است. 
در اس��فندماه سال گذش��ته قرارداد ۸ بسته 
جمع آوری گاز همراه به ارزش ۵۰۰ میلیون 
یورو امضا شد.خجس��ته مهر گفت: فردا نیز 
یک تفاهم نامه با ۴ پتروش��یمی به ارزش ۳ 
میلیارد دلار در حوزه بالادست امضا می شود.
مدیرعامل ش��رکت ملی نف��ت گفت: بدون 
در نظ��ر گرفتن تفاهم نامه ف��ردا، در دولت 
سیزدهم شرکت ملی نفت ۹.6 میلیارد دلار 
قرارداد و تفاهم نامه امض��ا کرده که ارزش 

قرارداد آن ۴.۵ میلیارد دلار است.

3 بازارچه مرزی بین ایران و 
پاکستان راه اندازی می شود 

بر اساس اعلام سازمان توسعه تجارت ایران، 
در دیدار رئیس سازمان توسعه تجارت ایران 
و س��فیر پاکس��تان بر راه اندازی ۳ بازارچه 
مرزی بین دو کشور ایران و پاکستان تاکید 
ش��د. به گزارش فارس به نقل از س��ازمان 
توس��عه تجارت ایران،  علیرضا پیمان پاک 
معاون وزیر صمت و رحیم حیات قریش��ی 
سفیر پاکس��تان در تهران دیدار و گفت وگو 
کردند.در این دی��دار دو طرف با مروری بر 
وضعیت تج��ارت دو کش��ور، از روند رو به 
رشد مناس��بات ابراز خرسندی و بر افزایش 
س��طح تجارت و رس��یدن آن به رقم قابل 
توجه تاکید کردند.دو طرف همچنین در این 
دی��دار از راه اندازی س��ه بازارچه مرزی طی 
ماه های آینده خبر دادند و توافق ش��د اولین 
بازارچه در ریمدان طی مراسمی افتتاح شود.

توس��عه حمل و نقل بین ایران و پاکستان و 
ایجاد شرکت های مش��ترک حمل و نقل و 
استفاده بهینه از کریدورهای شمال و جنوب 
و فرصت ه��ای جدیدی ک��ه در این عرصه 
ایجاد شده اس��ت، نیز مورد تاکید دو طرف 
قرار گرفت.در این دیدار همچنین دو طرف 
با اشاره به استفاده از مکانیزم تهاتر و تبادل 
کالا در روابط تجاری دو کش��ور بر اجرایی 
ش��دن س��ریع تر این مکانیزم در راس��تای 
افزایش س��طح همکاری ه��ای اقتصادی و 
تب��ادلات تجاری دو کش��ور و حل و فصل 
بخشی از مشکلات بانکی در تبادلات مالی 

تاکید کردند.

افزایش قیمت بنزین در آمریکا نفت 
را هم گران کرد 

ب��ا ثبت رک��ورد جدید در قیم��ت بنزین در 
آمری��کا، هر بش��که نفت ب��ا ۴ دلار و ۱۰ 
س��نت افزایش به ۱۱۱.۵۵ دلار رس��ید. به 
گزارش ف��ارس به نقل از رویت��رز، با ثبت 
رک��ورد جدی��د قیم��ت بنزی��ن در آمریکا، 
نگرانی س��رمایه گ��ذاران از کمبود نفت در 
بازار در صورت تحریم نفتی روسیه از سوی 
اتحادیه اروپا و با توجه به اینکه چین برای 
کاهش محدودیت های کرونایی آماده می 
ش��ود، قیمت نفت در معاملات آخرین روز 
کاری بازاره��ای جهان��ی ح��دود ۴ درصد 
افزایش یافت.هر بش��که نف��ت برنت با ۴ 
دلار و ۱۰ س��نت افزای��ش ۱۱۱.۵۵ دلار 
فروخته ش��د و هر بش��که نفت خام آمریکا 
با ۴ دلار و ۳6 سنت افزایش ۱۱۰.۴۹ دلار 
معامله ش��د.این قیمت، بالاترین رقم از ۲۵ 
مارس ب��رای نفت خام آمریکا و س��ومین 
هفته افزایش��ی این نوع نفت اس��ت. نفت 
برنت برای نخس��تین بار در ۳ هفته گذشته 
کاه��ش یافته اس��ت.پس از اینک��ه ذخایر 
بنزین آمریکا، هفته گذش��ته برای ششمین 
هفته متوالی کاهش یافت، قیمت بنزین در 

آمریکا به بالاترین رقم رسید.

اخبار

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به بهبود 
وضعیت ارزی کشور در پی رشد صادرات 
نفت��ی و غیرنفت��ی کش��ور درب��اره عدم 
پیوس��تن به اف ای تی اف نی��ز گفت:  این 
موضوع مانع جدی در شرایطی تحریمی 
نیس��ت، ش��رایط تحریم س��ازوکارهای 
خودش را دارد. به گزارش تس��نیم، علی 
صالح آب��ادی رئی��س کل بان��ک مرکزی 
در ی��ک گفت وگ��وی تلویزیون��ی درباره 

اشکالات سیاست ارز ۴۲۰۰تومانی گفت: 
ارز پی��ش از این به حلق��ه اول پرداخت 
می ش��د و به دلی��ل آنک��ه ب��ه واردکننده 
داده ش��ده بود به جای اینک��ه به مردم و 
مصرف کننده برس��د انحراف هایی داشته 
اس��ت. زمانی که به واردکننده ارز ۴۲۰۰ 
داده می ش��د اولًا تفاوت نرخ ارز و سامانه 
نیما قابل توجه بود و واردات بیش از نیاز 
کشور بود، ارز ارزان بود واردات بیشتر بود 

که به قاچاق منجر می ش��د به تولید هم 
آس��یب جدی وارد شد.صالح آبادی درباره 
تأمین ارز از س��وی بان��ک مرکزی برای 
کالا و مواد اولیه هم عنوان کرد: ارز مورد 
نیاز اکن��ون تأمین با نرخ نیما اس��ت که 
راحت تر تأمین می ش��ود در گذشته چون 
ن��رخ ترجیحی بود صرف��اً بانک مرکزی 
تأمی��ن می ک��رد، ام��ا وقت��ی ارز نیمایی 
می ش��ود، بخ��ش خصوص��ی ص��ادرات 

غیرنفتی برای کالای اساسی ارز را تأمین 
می کند بنابراین ارز بهتر تأمین می ش��ود. 
هی��چ مش��کلی در تأمی��ن ارز کالاهای 
اساسی نداریم و خوشبختانه درآمد ارزی 
به دلیل افزایش قیمت نفت و رشد ظرفیت 
تولید نفت بیش��تر هم شده است بنابراین 
هیچ مشکلی در این بخش نداریم.رئیس 
بان��ک مرکزی درب��اره وضعیت در حوزه 
ص��ادرات با وجود صحبت ه��ای مقامات 

آمریکای��ی هم گفت: در ح��وزه صادرات 
غیرنفت��ی وضعی��ت خوب ش��ده اس��ت. 
امس��ال از سال گذش��ته تأمین ارز بیشتر 
می ش��ود. در حوزه نفت و صادرات نفتی 
هم قیمت نف��ت افزایش یافت و ظرفیت 
تولید افزایش یافته ظرفیت تولید نفت به 
قبل از تحریم ها برگش��ته اس��ت. روابط 
بانکی ما با کشورهای دوست و همسایه 

بهتر شده و درحال توسعه است.

مشکلی در تأمین ارز کالاهای اساسی نداریم
صالح آبادی:

عدالت در واریز یارانه های جدید رعایت شد؟
بعد از دو دهه پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان هنوز ناقص است

گ�روه اقتصادی-میث�م ترکی�ان: ثم��ره دو دهه عملکرد 
نامناس��ب دولت و مجالس گذشته باعث شده که پایگاه 
اطلاعات رفاه ایرانیان به صورت ناقص راه اندازی شود؛ با 
چنین وضعی، پیش بینی می شود توزیع عادلانه ثروت در 
کشور محقق نشود.به گزارش مهر از اواسط هفته گذشته 
ب��ا تصمیم دولت مبلغ یارانه ه��ای نقدی بعد از یک دهه 
افزایش یافت و برای دهک های اول تا س��وم به ازای هر 
نف��ر ۴۰۰ هزار تومان و ب��رای دهک های ۳ تا 7 به ازای 
هر نفر ۳۰۰ هزار تومان به حساب سرپرست خانوار واریز 
شد.در این بین گزارشهای مردمی به اطلاع مهر می رسد 
که ظاهراً در این تغییر و تحول صورت گرفته تعدادی از 
یارانه بگیران از قلم افتاده اند. با این حال دولت از طریق 
وزارت رفاه اعلام کرده اس��ت سامانه ای را معرفی خواهد 
کرد تا افرادی که تاکن��ون یارانه جدید را دریافت نکرده 
و ی��ا باید در گروه دیگ��ر یارانه بگیران قرار گیرند به این 
سامانه مراجعه کرده تا بتوانند اعتراض کنند.نکته عجیبی 
که به نظر می رس��د دولت در این تغییر و تحول یارانه ای 
به آن توجه نکرده اس��ت پایگاه اطلاع��ات رفاه ایرانیان 
اس��ت.این گزارش حاکی است از دهه ۸۰ شمسی بحثی 
در خصوص ایجاد بانک اطلاعات ایرانیان به منظور ایجاد 
شناسنامه اقتصادی و اجتماعی مردم مطرح شد؛ سرانجام 
از بهمن ۱۳۹۲ س��امانه ای تحت عنوان پایگاه اطلاعات 
رف��اه ایرانیان برای نیل به این هدف ش��روع به کار کرد.
این پایگاه به دنبال تجمیع اطلاعات مالکیتی، تحصیلی، 
درآمدی، هویتی، س��فرهای خارج��ی و دیگر اطلاعات 
مربوط به مردم بود تا با بهره گیری از آن یک نظام تأمین 
اجتماعی چندلایه در کشور محقق شود؛ به بیان دیگر با 
بهره گیری از اطلاعات این پایگاه مش��خص می شود که 
دس��تگاه های دولتی در چه نقطه ای از کشور، می بایست 
چه خدماتی ارائه دهند.این پایگاه اطلاعات که از تجمیع 
۵۰ منبع داده ای تش��کیل ش��ده، در ذی��ل بند ۱۴ قانون 
بودجه کشور تعریف شده است؛ همچنین براساس قانون 
برنامه ششم توسعه کلیه دستگاه های مرتبط، باید وظایف 
خود را در خصوص تکمیل و بروزرس��انی این پایگاه، به 
ش��کل کامل و جامع اجرایی کنند؛ به بیان دیگر هرگونه 
ترک فعل آن ها قابلیت پیگیری در دستگاه قضائی کشور 
را دارد.براساس قانون، سازمان تأمین اجتماعی، سازمان 
بیمه س��لامت، صندوق بازنشس��تگی کش��ور، سازمان 
بهزیستی، کمیته امداد امام خمینی، سازمان ثبت احوال، 
اتحادیه املاک، وزارت آموزش و پرورش، س��ازمان امور 
مالیاتی، بان��ک مرکزی، وزارت صم��ت، وزارت علوم و 
تحقیقات، ق��وه قضائیه، نیروی انتظامی و برخی دیگر از 

دستگاه ها باید اطلاعات خود را در این سامانه بارگذاری و 
در بازه های زمانی مختلف آن را بروزرسانی نمایند.نکته ای 
که باید در نظر گرفت این است که پایگاه اطلاعات رفاه 
ایرانی��ان توزیع کننده کالا و خدمات نب��وده و به عنوان 
یک سامانه کمک کننده در جهت توزیع مناسب یارانه راه 
اندازی شده است؛ به بیان دیگر این سامانه کمک می کند 

که دهک بندی صحیحی از افراد جامعه صورت گیرد.
آیا پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان کامل شده است؟ ���

از آنجایی ک��ه متصدی این پای��گاه وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی اس��ت لذا نیاز اس��ت ای��ن وزارت خانه 
علاوه بر دریاف��ت اطلاعات، داده های خود را در اختیار 
دس��تگاه های دیگر نیز قرار دهد. ب��ه طور مثال پس از 
بررس��ی دقیق اطلاعات، این داده ه��ا در اختیار کمیته 
امداد یا مؤسسات خیریه قرار گیرد که افراد غیر مشمول 
از دریافت بسته های حمایتی افراد نیازمند محروم شوند؛ 
البته این امر نیازمند بروزرس��انی اطلاعات اس��ت، این 
درحالی بوده که در سایه عدم نظارت مجلس این پایگاه 
تا به امروز تکمیل نش��ده است.در حالی که معاون رفاه 
اجتماع��ی وزارت تعاون، کارو رف��اه اجتماعی از تکمیل 
۹۵ درص��دی ای��ن پایگاه خب��ر می دهد اما بررس��ی ها 
حکایت از این دارد که در طی دو س��ال اخیر هیچ گونه 
بروزرس��انی در این پایگاه صورت نگرفته است. فارغ از 
تکمیل س��امانه فعلی هنوز مشکلات فعلی این سامانه 

نیز برطرف نشده است.

آیا اطلاعات تمامی ایرانیان در این س�امانه ثبت شده  ���
است؟

آنچه مشخص است هنوز بخشی از جمعیت کشور فاقد 
شناسنامه بوده و در نتیجه به فوریت باید این مسئله حل 
شود. بحث اتباع خارجی نیز یکی دیگر از موارد قابل توجه 
اس��ت؛ چرا که پس از تکمیل این سامانه در صورت آزاد 
سازی قیمت ها فشار شدیدی به این افراد وارد خواهد شد 
و نیاز اس��ت هر چه سریع تر کلیه اتباع خارجی ساکن در 
کشور شناسایی شوند.نکته دیگر به اطلاعات شرکت های 
حقوقی مربوط می شود؛ برای حل این مسئله نیز باید شیوه 
مناسبی در نظر گرفته شود تا اطلاعات افراد سهامدار در 
ش��رکت ها  ، پس از افزایش سرمایه یا تعطیلی، در سامانه 
رفاه ایرانیان بروزرسانی شود. نکته بعدی نیز این است که 
اطلاعات به صورت برخ��ط و آنلاین در این پایگاه قرار 
گی��رد؛ درواقع در برخی از فعالیت ها نظیر خرید و فروش 
خودرو، داده های جدید باید به صورت لحظه ای در اختیار 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی قرار گیرد.
چرا پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان تکمیل نمی شود؟ ���

آنچه مشخص اس��ت در س��ایه عدم اجرای قانون، این 
پایگاه اطلاعاتی مهم هنوز تکمیل نشده است، درواقع کم 
کاری مدی��ران دولتی در س��ایه ضعف نظارتی مجلس و 
عدم برخورد با ترک فعل دستگاه ها در قوه قضائیه مسبب 
این موضوع بوده اس��ت.در حالی ک��ه یکی از اصلی ترین 
وظایف مجلس بحث نظارتی اس��ت اما تجربه س��الیان 

اخی��ر حکایت از این دارد که قوه نظارتی مجلس پویایی 
لازم را در این زمینه نداش��ته است؛ عدم تکمیل سامانه 
جامع تجارت، تکمیل درگاه کسب و کار و برخی دیگر از 
سامانه های ملی نمونه ای از مصوبات قانونی بوده که در 
سایه عدم نظارت مجلس بر زمین مانده است.نکته بعدی 
به ع��دم برخورد قوه قضائیه با ترک فعل مدیران مربوط 
می شود؛ در حالی که الزام قانونی برای این امر وجود دارد، 
سازمان ثبت اس��ناد به عنوان یکی از زیر مجموعه های 
دس��تگاه قضائی، اطلاعات را به صورت کامل در اختیار 
وزارت تعاون، کار و رفاه قرار نداده اس��ت.به بیانی دیگر، 
دس��تگاه قضائی کش��ور که باید به ترک فعل دستگاه ها 
و مدیران کشور رس��یدگی کند خود با ترک فعل مواجه 
ش��ده و می توان گفت که وضعیت فعلی درباره س��امانه 
رفاه ایرانیان همان حکایت »ش��کایت قاضی را نزد کدام 
داروغه بردن« شده اس��ت.موضوع بعدی به تعلل دولت 
در اج��رای این قانون مربوط می ش��ود؛ چرا ت��ا به امروز 
رئیس جمهور دس��تور جدی برای تکمی��ل این پایگاه را 
صادر نکرده اس��ت. درواقع از آنجایی که دولت به دنبال 
حذف ارز ترجیحی و تخصیص یارانه به مردم اس��ت، لذا 
شناس��ایی دقیق دهک های درآمدی امری حیاتی در این 

زمینه قلمداد می شود.
راه اندازی کامل سامانه رفاه ایرانیان چه مزایایی برای  ���

کشور دارد؟
دولت با تکمیل پای��گاه رفاه ایرانیان قادر خواهد بود دید 
درستی از شرایط اقتصادی دهک های جامعه داشته باشد 
و برای هر گروه بسته های حمایتی خاصی در نظر گیرد، از 
سوی دیگر تکمیل این سامانه سبب می شود فرار مالیاتی 
که به وفور در کشور مش��اهده می شود با کاهش همراه 
ش��ده و درآمدهای دولت نی��ز در این زمینه افزایش یابد.
از س��وی دیگر شناس��ایی دقیق دهک های درآمد و آزاد 
س��ازی قیمت ها سبب می ش��ود که قیمت کالا در ایران 
با کش��ورهای همسایه یکس��ان و در نتیجه قاچاق کالا 
روند کاهشی در پیش گیرد، حتی برخط بودن این پایگاه 
نیز باعث می ش��ود که موارد مش��کوک به پولشویی نیز 
کشف شود. فارغ از مس��ائل اقتصادی، مسائل اجتماعی 
نظی��ر ارتقأ خدمات بیمه درمانی و نظام آموزش��ی نیز با 
تکمیل این پایگاه میسر خواهد شد.به گزارش مهر، باید 
منتظر ماند و مشاهده کرد که آیا دستگاه های متولی برای 
تکمیل پایگاه اطلاع��ات ایرانیان همچنان به روند لاک 
پشتی خود ادامه خواهند داد یا با یک حرکت جهادی در 
کوتاه ترین زمان ممکن شناسه اقتصادی اجتماعی ایرانیان 

را تکمیل خواهد کرد.

مؤسسات تحقیقاتی و بین المللی در جدیدترین بررسی 
وضعی��ت بحران غذا در جهان اعلام کرده اند افزایش 
قیمت مواد غذایی و س��وخت در کش��ورهای توس��عه 
یافته و در حال توس��عه روز به روز تش��دید می ش��ود. 
ب��ه گزارش مهر مؤسس��ات تحقیقات��ی و بین المللی 
در جدیدترین بررس��ی وضعیت بح��ران غذا در جهان 
اعلام کرده اند افزایش قیمت مواد غذایی و س��وخت 
در کش��ورهای توس��عه یافته و در حال توسعه روز به 
روز تشدید می ش��ود. در جدیدترین تحقیقات مؤسسه 
Verisk Maplecroft اعلام ش��ده است کشور 
برزیل که در منطقه آمریکای لاتین واقع ش��ده است 
و در کن��ار تولیدکنندگان غ��لات قرارگرفته نیز از این 
قاعده مستثنی نیست.این مؤسسه تحقیقاتی در به روز 
رس��انی نظارت خود اعلام کرده است بیشترین آسیب 
از افزای��ش قیمت جهانی غذا را کش��ورهایی می بینند 
که درآمد متوس��ط و رو به پایین دارند که س��ه چهارم 
کش��ورهای جهان را شامل می شوند.کشورهایی مانند 
آرژانتین، تونس و پاکس��تان به دلیل وابستگی شدید 
ب��ه واردات مواد غذایی و انرژی از جمله کش��ورهایی 

هستند که در شش ماه آینده نیز تحت فشار مضاعف 
ق��رار خواهند گرفت و با کمبود م��واد غذایی روبه رو 
خواهند ش��د همچنین لبنان، س��نگال و بنگلادش با 
فشارهای مش��ابهی روبرو هس��تند. جنگ روسیه در 
اوکراین افزایش قیمت مواد غذایی را تس��ریع بخشید 
که در ماه فوریه و بار دیگر در ماه مارس رکورد زد.در 
این گزارش آمده اس��ت: » این افزایش قیمت جهانی 
مواد غذایی حد اقل برای سال ۲۰۲۳ نیز ادامه خواهد 
داش��ت؛در این گزارش از س��ریلانکا و قزاقس��تان به 
عنوان دو کش��ور با درآمد متوس��ط یاد می شود که در 
سال جاری آشفتگی را تجربه کرده اند. افزایش قیمت 
مواد غذایی و س��وخت تنش ها را در سریلانکا تشدید 
کرده است، در حالی که تلاش برای لغو یارانه سوخت 
باعث اعتراضات در قزاقستان شد.این گزارش می افزاید 
که این آشفتگی می تواند مانع از بهبود اقتصادی شود 
و همچنین س��رمایه گ��ذاران را از تمرک��ز بر عوامل 
محیط��ی، اجتماع��ی و حاکمیتی منص��رف کند.این 
گزارش ادامه می دهد: »ریس��ک ها در برخی کشورها 
وارد ی��ک دور باطل می ش��وند، زیرا حکمرانی ضعیف 

وخامت شاخص های اجتماعی آن ها را به دلیل عوامل 
محیطی، اجتماعی و حاکمیتی، از سوی سرمایه گذاران 
به وضعیت��ی ضعیف تبدیل می کند که ب��ه نوبه خود 
جری��ان را محدود می کند. وجوه مورد نیاز برای بهبود 

عملکرد اقتصادی و رفع نیازهای اجتماعی.« 
نگهداری منابع صندوق در بانک مرکزی به کاهش  ���

منابع ارزی آن منجر شده است
عیوضلو: از طرفی بر اساس اساسنامه، منابع صندوق نزد 
بانک مرکزی نگهداری می ش��ود س��وال این است که 
آیا منابع به ش��کل طلاست که باید در صندوقچه های 
بانک مرکزی نگهداری ش��ود؟! حاصل این نوع تفکر و 
ساده اندیشی این است که منابع ارزی صندوق به تدریج 
آب شده و س��بد ارزی صندوق بر اساس مقیاس ارزش 
دلار میلیاردها خس��ارت دیده است؛ از سوی دیگر رابطه 
تس��هیلات دهی بر اس��اس اخذ تضامین از بانک های 
داخل واداشته اند که این منطق نیز درعمل نتیجه عکس 
م��ی دهد. حجم تعهدات بالایی که برخی از بانک های 
عامل پذیرفته اند؛ چندی��ن برابر دارایی آن بانک بوده و 
درعمل صندوق نمی تواند مطالبات خود را از این بانکها 

وصول کند، نتیجه این فرآیند این است که حجم انبوهی 
ازمطالبات کمیته اعتباری صندوق فقط به امهال و مهلت 
دهی طرحها اختصاص دارد و در عمل راه دیگری وجود 
ندارد؛ از ای��ن رو اعضای هیأت عامل جدید صندوق به 
منطق تملک دارایی ها روی آورده اند تا بتوانند به نحوی 
به وصول منابع فکر کنند و بخشی از مطالبات خود را احیا 
کنند.هرچند برای انجام این امر نیز ابزار کافی در اختیار 
ندارند و فرآیند جذب نیرو و بکارگیری آن برای مسئولان 
امر آسان نیست و خود به کلاف سردرگم دیگری تبدیل 
می شود؛ نظام مدیریتی صندوق به روش های مختلف 
به نحوی عمل کرده که تاکنون سرمایه گذاری خارجی 
در این صندوق شکل نگرفته است. خوشبختانه در طی 
چند ماه اخیر توانستیم موانع ساختاری را برطرف و زمینه 
ها و زیرس��اخت های لازم برای شروع سرمایه گذاری 
خارجی را فراهم سازیم به نحوی که به زودی با عاملیت 
چند بانک منتخب چندین کار جدید آغاز خواهد شد. این 
عاملیت از سه طریق عاملیت در در بازارهای پولی و مالی 
خارجی، عاملیت اعتبار خریدار و عاملیت اعتبار فروشنده 

در حال شکل گیری است.

بحرانجهانیغذاروزبهروزتشدیدمیشود
موسساتبینالمللیاعلامکردند؛

بحران جهانی غذا روز به روز تشدید می شود
موسسات بین المللی اعلام کردند؛

مؤسس��ات تحقیقات��ی و بی��ن الملل��ی در 
جدیدترین بررس��ی وضعیت بحران غذا در 
جهان اعلام کرده ان��د افزایش قیمت مواد 
غذایی و سوخت در کشورهای توسعه یافته 
و در حال توسعه روز به روز تشدید می شود. 
به گ��زارش مه��ر مؤسس��ات تحقیقاتی و 
بین المللی در جدیدترین بررس��ی وضعیت 
بحران غذا در جهان اعلام کرده اند افزایش 
قیمت مواد غذایی و س��وخت در کشورهای 
توس��عه یافته و در حال توس��عه روز به روز 
تش��دید می ش��ود. در جدیدترین تحقیقات 

مؤسسه Verisk Maplecroft اعلام 
ش��ده اس��ت کش��ور برزیل ک��ه در منطقه 
آمری��کای لاتی��ن واقع ش��ده اس��ت و در 
کن��ار تولیدکنندگان غ��لات قرارگرفته نیز 
از این قاعده مس��تثنی نیس��ت.این مؤسسه 
تحقیقات��ی در به روز رس��انی نظارت خود 
اعلام کرده است بیشترین آسیب از افزایش 
قیم��ت جهانی غذا را کش��ورهایی می بینند 
ک��ه درآم��د متوس��ط و رو به پایی��ن دارند 
که س��ه چهارم کش��ورهای جهان را شامل 
می شوند.کشورهایی مانند آرژانتین، تونس و 

پاکستان به دلیل وابستگی شدید به واردات 
م��واد غذایی و انرژی از جمله کش��ورهایی 
هستند که در شش ماه آینده نیز تحت فشار 
مضاعف قرار خواهند گرفت و با کمبود مواد 
غذایی روبه رو خواهند شد همچنین لبنان، 
س��نگال و بنگلادش با فشارهای مشابهی 
روب��رو هس��تند. جنگ روس��یه در اوکراین 
افزایش قیمت مواد غذایی را تسریع بخشید 
ک��ه در ماه فوریه و ب��ار دیگر در ماه مارس 
رکورد زد.در این گزارش آمده است: » این 
افزای��ش قیمت جهانی مواد غذایی حد اقل 

برای سال ۲۰۲۳ نیز ادامه خواهد داشت؛در 
ای��ن گ��زارش از س��ریلانکا و قزاقس��تان 
ب��ه عنوان دو کش��ور با درآمد متوس��ط یاد 
می ش��ود که در س��ال جاری آش��فتگی را 
تجربه کرده اند. افزایش قیمت مواد غذایی 
و س��وخت تنش ها را در س��ریلانکا تشدید 
کرده اس��ت، در حالی که ت��لاش برای لغو 
یارانه سوخت باعث اعتراضات در قزاقستان 
ش��د.این گزارش می افزاید که این آشفتگی 
می توان��د مان��ع از بهبود اقتصادی ش��ود و 
همچنین س��رمایه گ��ذاران را از تمرکز بر 

عوام��ل محیط��ی، اجتماع��ی و حاکمیتی 
منص��رف کند.این گ��زارش ادامه می دهد: 
»ریس��ک ها در برخ��ی کش��ورها وارد یک 
دور باطل می ش��وند، زیرا حکمرانی ضعیف 
وخامت ش��اخص های اجتماعی آن ها را به 
دلیل عوامل محیطی، اجتماعی و حاکمیتی، 
از سوی سرمایه گذاران به وضعیتی ضعیف 
تبدی��ل می کند که به نوبه خ��ود جریان را 
مح��دود می کن��د. وج��وه مورد نی��از برای 
بهبود عملک��رد اقتصادی و رف��ع نیازهای 

اجتماعی.«
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شهرستان

 KW 3680 DC تعویض کامل موتور
فینیشینگ ناحیه نورد گرم فولاد مبارکه

متخصصان کارگاه برق و ش��رکت پیمانکار 
تعویض موتورهای اصلی نورد فولاد مبارکه، 
تعویض کامل موتور فینیش��ینگ ناحیه نورد 

گرم را با موفقیت انجام دادند.
احم��د معماری پور سرپرس��ت ماش��ین های 
الکتریک��ی کارگاه ب��رق تعمی��رگاه مرکزی 
شرکت فولاد مبارکه در گفت وگو با خبرنگار 
فولاد اظهار کرد: هم زمان با س��اعات پایانی 
سال ۱۴۰۰ موتور KW ۳6۸۰ DC قفسه 
۲ ناحیه نورد گرم شرکت فولاد مبارکه دچار 
آرک زدگی و س��وختگی س��یم پیچی آرمیچر 
گردید. پس از اطلاع رس��انی ناحیه نورد گرم 
به تعمیرگاه مرکزی، متخصصان کارگاه برق 
و شرکت پیمانکار تعویض موتورهای اصلی 
نورد فولاد مبارکه به سرعت در محل حاضر 
ش��دند و اقدامات لازم را برای تعویض موتور 
از س��اعت ۳ بامداد روز ش��نبه ۲۹ اسفندماه 
۱۴۰۰ آغ��از کردن��د. وی اف��زود: در ط��ول 
این فعالیت، با توجه به آس��یب دیدگی کامل 
آرمیچر و استاتور، نیاز به تعویض کامل موتور 
فینیشینگ بود. با برداشتن نیمه استاتور بالا، 
خارج کردن آرمیچر و دمونتاژ نیمه اس��تاتور 
پایین، عملیات دمونتاژ انجام ش��د و در ادامه 
با مونتاژ نیمه اس��تاتور یدکی پایین، آرمیچر 
جدی��د و نیمه اس��تاتور یدکی بالا، تس��ت و 
راه اندازی اولیه و در نهایت بستن متعلقات و 
کاور رویی موتور، عملیات تعویض در ساعت 
۳ بامداد دومین روز از سال جدید خاتمه یافت 
و موت��ور ب��ه ناحیه نورد گرم ش��رکت فولاد 

مبارکه تحویل گردید.
سرپرس��ت ماش��ین های الکتریک��ی کارگاه 
برق تعمیرگاه مرکزی ش��رکت فولاد مبارکه 
خاطرنش��ان ک��رد: آرمیچر استفاده ش��ده در 
موتور، آرمیچر جدید ساخته ش��ده در شرکت 
پیمانکار داخلی بود ک��ه در هفته های پایانی 

سال تحویل شرکت فولاد مبارکه شده بود.
گفتن��ی اس��ت مس��ئول پ��روژه از حض��ور 
معاونین بهره برداری، س��رمایه های انسانی و 
س��ازماندهی شرکت به دلیل حضور در محل 
انج��ام عملیات و تقدیر از نیروهای اجرایی و 
مدیری��ت تعمیرگاه مرک��زی، مدیریت ناحیه 
ن��ورد گرم، همچنین از ت��لاش ویژه فورمن 
تعمیرات نواحی کارگاه برق تعمیرگاه مرکزی 
و تلاش شبانه روزی کارکنان شرکت پیمانکار 
مربوطه و دیگر تلاش��گران ناحیه نورد گرم 

تقدیر و تشکر کرد

تحقق شعار سال با محوریت هنرستان ها 
در آموزش و پرورش 

 مدی��رکل آموزش و پرورش اس��تان اردبیل 
گفت: تحقق ش��عار سال »تولید، دانش بنیان 
و اش��تغال آفرینی« در آم��وزش و پرورش با 
محوریت هنرس��تان ها و تقویت رش��ته های 

فنی و حرفه ای امکان پذیر است.
کلام الله صفری پیش از خطبه های نماز جمعه 
شهر اردبیل همزمان با هفته معلم در مصلی 
این شهر، با قدردانی از تلاش معلمان در ایام 
کرونا در سنگر آموزش و مجاهدت های انجام 
شده در این حوزه اظهار کرد: پیشرفت کشور 
و توس��عه همه جانبه جمهوری اسلامی ایران 
مرهون تلاش و همت معلمانی اس��ت که در 
این جایگاه سعی می کنند وظیفه خطیر خود 

را به شایستگی انجام دهند.
وی ض��رورت تقویت برنامه ه��ای فرهنگی، 
آموزش��ی و تربیت��ی را در م��دارس در ای��ام 
پساکرونا یادآور شد و تصریح کرد: معلمان با 
بازگشایی مدارس سعی می کنند تا به تقویت 
جبه��ه آموزش��ی و تربیتی همتی راس��تین 
داش��ته و حیات طیبه ای که در نظام آموزش 
و پ��رورش به آن تاکید ش��ده، در تحقق آن 

تلاش کنند.
مدیرکل آموزش و پرورش اس��تان اردبیل از 
آموزش و پرورش به عنوان مولد و منبع تولید 
نیروی انس��انی متخصص و ماهر در مس��یر 
توسعه متوازن و پایدار یاد کرد و گفت: فضای 
آموزشی باید برای نسل آینده لذت بخش و در 
عین حال زمینه ساز ارتقا مهارت و توانمندی 

باشد.
صفری اف��زود: ما در آم��وزش و پرورش به 
دنبال تحول خواهی هستیم و در تحقق تمدن 
نوین اسلامی سعی ما بر این است تا به جهاد 

آموزشی، تربیتی و پرورشی کمک کنیم.
وی در بخ��ش دیگ��ری از س��خنان خ��ود 
خاطرنشان کرد: در این جهاد مقدس معلمان 
در ص��ف اول قرار دارند و باید تلاش کنند تا 
در کنار اولیای دانش آموزان، مدیران و مربیان 
مدارس ب��ه ارتقا کیفی برنامه های آموزش و 

پرورش کمک کنند.

شهردار کمالشهر : تجلیل از قهرمانان 
ومدال آوران ، کوچکترین اقدام در 
راستای قدردانی از این عزیزان است

دکتر بهمن��ی در آئین تجلیل از قهرمانان و 
مدال آوران کمالش��هری با بیان این مطلب 
افزود: طی س��الهای اخیر بنا به مش��کلات 
موج��ود ، امکان برگزاری چنین مراس��می 
مق��در نبود ، اما امس��ال  ب��ا پیگیری های 
شورای اسلامی و شهرداری کمالشهر ، این 
امکان جهت تجلی��ل و قدردانی از زحمات 
و تلاش��های ورزشکاران کمالشهری فراهم 
آمد وامروز ش��اهد برگزاری این رویداد مهم 
ورزش��ی درش��هر هس��تیم .وی در ادامه با 
اشاره به افتخار آفرینی ورزشکاران کمالشهر 
گفت : حضور ورزشکاران حماسه آفرین در 
عرصه های مختلف ورزشی بویژه در سطح 
مسابقات جهانی و بین المللی باعث مباهات 
اس��ت و این ام��ر وظیفه مدیریت ش��هری 
را درحمای��ت و پش��تیبانی از ای��ن عزیزان 
ملم��وس تر می نمای��د .وی در ادامه خاطر 
نش��ان کرد: مدیریت ش��هری کمالشهر در 
راستای حمایت از این عزیزان  به جد پیگیر 
رفع مش��کلات و موانع موج��ود در عرصه 
ورزش کمالشهر می باشد و تاحصول نتایج 
مطلوب و ایجاد فضای مناسب جهت حضور 
قدرتمند تر و پرشور تر ورزشکاران این شهر 
قهرمان پ��رور ، در عرصه ه��ای جهانی و 
بین المللی از هیچ تلاشی فروگذار نخواهد 
کرد.در ادام��ه این همایش مجید دامنجانی 
رئیس کمیسیون ورزش��ی شورای اسلامی 
ضمن خیرمقدم به ورزش��کاران و قهرمانان 
ورزشی کمالشهر گفت:باحمایتهای شهردار 
کمالش��هر و هم��کاری دوس��تان محت��رم 
شورای شهر کمالش��هر ، بزرگترین رویداد 
ورزشی شهر ، طی سالهای اخیر رقم خورد 
و شرایط جهت تجلیل و تکریم از تلاشها و 
حضور افتخار آفرین ورزشکاران کمالشهری 
در عرص��ه های مختلف فراه��م آمد ، امید 
اس��ت با ت��داوم برگزاری مراس��م تجلیل و 
تکریم ، بتوانی��م در حمایت و ایجاد روحیه 
مضاعف در ورزشکاران نقش تأثیرگذاری را 
ایفا نمائیم .این قهرمان مدال آور ورزش��ی 
در عرص��ه های بین الملل��ی و جهانی ، در 
ادامه افزود:برگزاری چنین مراسمی کمترین 
کاری است که می توان در حق ورزشکاران 
و مدال آوران کمالشهر  انجام داد، زیرا این 
عزیزان قطعاً شایس��ته بهترین قدردانی ها 

هستند. 

افتتاح مدرسه ۱۵ کلاسه شهید حاج 
قاسم سلیمانی در کرمانشاه

 همزمان با افتتاح ۱۵۰ مدرس��ه در سراسر 
کشور، مدرسه ۱۵ کلاسه سپهبد شهید حاج 
قاسم سلیمانی در کرمانشاه به بهره برداری 

رسید.
آیین بهره برداری از مدرسه ۱۵ کلاسه شهید 
سلیمانی شهر کرمانشاه با حضور نماینده ولی 
فقیه در استان، مدیرکل آموزش و پرورش، 
مدیر کل نوس��ازی مدارس و مدیرکل ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره( اس��تان، به صورت 
متمرکز با سراس��ر کشور و از طریق ارتباط 

تصویری به بهره برداری رسید.
 در این مراس��م که به صورت ارتباط ویدئو 
کنفران��س در محل افتتاح پروژه دبس��تان 
۱۵ کلاس��ه ش��هید س��لیمانی برگزار شد؛ 
آی��ت الله علما نماینده ولی فقیه در اس��تان 
ضمن تش��کر و تقدی��ر از اقدامات صورت 
گرفته در اس��تان نام گذاری این مدرسه به 
نام س��پهبد شهید سردار سلیمانی را اقدامی 
ارزشمند عنوان نمود و ساخت چنین مدارس 
زیبا و متس��حکم در استان را مایه دلگرمی 
و ش��ادی دانش آموزان و مردم  کرمانش��اه 

عنوان نمود.

کشف 98 دستگاه استخراج رمزارز 
غیرمجاز در استان سمنان

سومین جلس��ه کمیته استانی کشف مراکز 
غیرمج��از رمزارز، در ش��رکت توزیع نیروی 

برق استان سمنان برگزار شد.
مدیرعام��ل ش��رکت توزیع برق اس��تان در 
این نشس��ت با عن��وان این ک��ه از ابتدای 
س��ال ۱۴۰۱ تاکنون ۹۸ دستگاه استخراج 
غیرمجاز رمزارز کش��ف و ضبط شده گفت: 
از آغ��از طرح جم��ع آوری ماینرهای بدون 
مج��وز تا به حال، دو هزار و 676 دس��تگاه 
با هماهنگی عوام��ل انتظامی و تعزیرات و 
همکاران این شرکت جمع آوری شده است. 
س��ید محمد حس��ینی نژاد با بی��ان این که 
مصرف برق هر دس��تگاه ماین��ر حدود ۱.۵ 
کیلووات در س��اعت ب��رآورد گردیده افزود: 
جمع مبلغ محاسبه شده در راستای استفاده 
از دستگاه های ماینر غیرمجاز، ۱۴۰ میلیارد 

ریال است.
وی با اشاره به این که تا به حال دو رزمایش 
همزمان در استان برای کشف و ضبط این 
دس��تگاه های بدون مجوز ب��ه اجرا درآمده 
یادآور شد: در این دو برنامه ۳۱ مورد مکان 
های دارای ماینر شناسایی و ۴7 مورد کشف 

شده است.

اخبار

اولین همای��ش بین المللی تاریخ، فرهنگ 
و تم��دن خلیج فارس باحمای��ت اداره کل 
بنادر و دریانوردی بوش��هر، برگزارش��د. به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی سازمان بنادر و 
دریانوردی، با توجه به نقش و جایگاه خلیج 

فارس و اهمیت ش��ناخت هم��ه جانبه آن، 
اولین همای��ش بین المللی تاریخ، فرهنگ 
و تمدن خلیج فارس با حضور ش��خصیت 
های علمی کش��ور و بین المللی در بوشهر 
برگزار ش��د.  در این می��ان توانمندی ها و 

فرصت های سرمایه گذاری بندر بوشهر در 
اولین همایش بین المللی تاریخ، فرهنگ و 
تمدن خلیج فارس ارایه شد.  در حاشیه این 
همایش غرف��ه اداره کل بنادر و دریانوردی 
استان بوشهر به منظور ارائه توانمندی ها، 

فرصت های س��رمایه گذاری و همچنین 
نق��ش حاکمیتی ای��ن اداره کل  در آبراهه 
خلیج فارس و ایمن��ی دریانوردی که خود 
بیش��ترین تاثیر را در ایجاد م��راودات بین 

ایران و سایر کشورها دارد، برپا شد.

همایش بین المللی تاریخ، فرهنگ و تمدن خلیج فارس در بوشهر گشایش یافت

برای ایجاد آموزش و پرورش مقتدر نیاز به همکاری و همیاری همه دستگاه ها است
مش��هد مقدس محمدرضا رحمتی-مدی��رکل آموزش و 
پرورش خراس��ان رضوی در دیدار با علی آذری نماینده 
مردم قوچان گفت: برای ایجاد آموزش و پرورش مقتدر 

نیاز به همکاری و همیاری همه دستگاه ها است
سیدامیر شوش��تری مدیرکل آموزش و پرورش خراسان 
رضوی در دیدار با علی آذری نماینده مردم قوچان گفت: 
دغدغه اصلی مدیران ما امروز رفع و پشتیبانی مشکلات 
مالی و کارپردازی ش��ده است، حتی معاونین آموزشی و 
پرورش��ی نیز برای برگزاری یک مراس��م،  برنامه های 
کنکوری، جش��نواره ها و اردوها ابتدا نیاز به تامین اعتبار 

دارند.
وی در ادامه ضمن تش��کر از همکاری استاندار، فرماندار 
مش��هد، نمایندگان مجلس و ش��هرداری ب��ا آموزش و 
پرورش خراس��ان رضوی اظهار داشت: برای جلوگیری 
از نسل بی سواد و کم سواد باید آموزش و پرورش مقتدر 
باش��ند.علی آذری نماینده مردم قوچ��ان و فاروج گفت: ارگان ه��ا و نهادها همکاری و همیاری لازم را داش��ته داشته باش��یم و برای آموزش و پرورش مقتدر باید همه 

صداقت در گفتار و رفتار باعث ایجاد اعتماد در بین مردم 
می ش��ود و امروز مردم باید حس کنند مسئولین در کنار 

مردم و برای مردم هستند.
وی افزود: وظیفه اصلی مس��ئولان و نمایندگان مجلس 
خدمت به مردم اس��ت، در دولت سیزدهم نگاه مسئولین 
تغییر کرده است و مردم این تغییر را حس می کنند، هر 
چند هنوز تمامی مش��کلات را نتوانسته ایم حل و فصل 
کنی��م ولی همین حس در کنار مردم بودن مورد پس��ند 

مردم عزیز ایران است.
در پایان مدیرآموزش و پرورش قوچان به بیان افتخارت 
و اقدامات انجام ش��ده پرداخت، از جمله مهم ترین این 
اقدامات می توان به کس��ب 6۴ عنوان برتر استانی و ۳ 
مقام برتر کشوری در جشنواره نوجوان خوارزمی، افزایش  
۵ درصدی توس��عه مت��وازن، رتبه اول اس��تان در جذب 
بازمانده از تحصیل و س��وادآموز و انعق��اد 6 تفاهم نامه 

ساخت مدارس با مجمع خیرین اشاره کرد.

مدیرکل آموزش و پرورش خراسان رضوی:

نشست با نیروی انتظامی شبکه های برق اصفهان را بیش از پیش پایدارنمود 
بیش از 4 هزار دستگاه ماینر کشف و ضبط شد

مدیر دفترحراس��ت و امور محرمانه شرکت 
توزیع ب��رق اصفهان گفت:۴ ه��زار و 76۸ 
دستگاه ماینر غیر مجاز از ابتدای طرح جمع 
آوری دس��تگاه اس��تخراج رم��ز ارز تا کنون 

کشف و ضبط شده است .
ایمان بخشعلی نژاد در این باره گفت :تعداد 
مراکز کش��ف ش��ده رمز ارزه��ا۳۱۲ مکان 
بوده اس��ت که به صورت غیر قانونی اقدام 
به اس��تخراج ارز دیجیت��ال نمودند ومیزان 
محاسبه ش��ده برای استخراج این رمز ارزها 

۵۴ گیگاوات ساعت بوده است . وی تصریح 
ک��رد :با افزای��ش قیمت ارزه��ای دیجیتال 
بعض��ی از اف��راد در تعرف��ه ه��ای تخفیفی 
مختل��ف به دنبال اس��تخراج رمز ارزها بوده 
اند که ب��ا تلاش همکاران حراس��ت ،لوازم 
اندازه گی��ری مناطق مختل��ف و همچنین 
پیگیری ه��ای نیروی انتظامی از بس��یاری 
از تخلفات پیشگیری ش��ده است و بیش از 
۴ هزار دس��تگاه کشف و ضبط شده است . 
وی با قدردانی از نیروی انتظامی به نشست 

های مش��ترک با ایش��ان خب��رداد و گفت 
:درس��ال۱۴۰۰ همکاری خوبی با کلانتری 
ها ،پلی��س و مراجع قضایی ش��کل گرفت 
و همچنی��ن اطلاع رس��انی ه��ای مردمی 
نیز نقش موثری داش��ت وی از ش��هروندان 
اصفهانی خواس��ت که در ص��ورت اطلاع از 
رمز ارزها با شماره تلفن ۳۴۱۲۱۳۳۵  تماس 
حاص��ل کنند و ی��ا اینکه به س��ایت توانیر 
مراجعه نمایند . بخش��علی نژاد خاطر نشان 
کرد :توسعه رویت پذیری وکنترل پذیری از 

طریق کنتورهای هوشمند یکی از مهم ترین 
ابزار جلوگیری از رمز ارزها غیر قانونی است 
به طوری که مجموع توان ماینر های کشف 
شده ۹ هزار و ۸۴6 کیلووات می باشد . این 
مقام مسئول عنوان کرد :دستگاههای ماینر 
علاوه بر مصرف بالای برق ،فشار مضاعف 
بر شبکه های توزیع و خسارت به لوازم برقی 
وارد می کنند . وی ابراز داشت :هر شخص 
حقیقی یا حقوق��ی که بدون اخذ مجوزهای 
تعیین ش��ده اقدام به بهره برداری از شبکه 

های توزیع برق اصفهان داش��ته باش��د به 
شدت اعمال قانون خواهد شد.

بیله سوار- مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای اس��تان اردبیل گفت: اجرای جاده 
ایم��ن و اس��تاندارد از اولویت های دولت 
در اس��تان اردبیل اس��ت که با تخصیص 

اعتبارات مناسب عملیاتی خواهد شد.

به گزارش خبرن��گار مهر، کلیم الله وثوقی 
عصر چهارش��نبه در نشس��ت با فرماندار 
بیله س��وار اظه��ار ک��رد: رویک��رد دولت 
سیزدهم پاس��خگویی اصولی به مطالبات 
مردم اس��ت و در ش��مال اس��تان اردبیل 
نیز بیش��ترین مطالبه مردم بهره مندی از 
مسیرهای دسترس��ی ایمن و بزرگراه های 

استاندارد است.
وی با اشاره به اینکه در بودجه سال ۱۴۰۱ 
منابع برای تأمین مالی طرح های حمل و 

نقل جاده ای دیده شده است، تصریح کرد: 
اس��تان اردبیل نیز از این بودجه بی نصیب 
نبوده و در س��فر رئیس جمهور به اردبیل، 

این بودجه پیش بینی شده است.
مدی��رکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
اس��تان اردبیل گفت: امس��ال ۳۵ کیلومتر 
از راه های روس��تایی و شهری شهرستان 
بیله س��وار با هزینه ای بالغ بر 7۰۰ میلیارد 

ریال آسفالت می شود.
وثوقی افزود: بالغ بر ۳۵ کیلومتر از راه های 

شهرستان امسال بهسازی، روکش آسفالت 
و آسفالت ریزی خواهد شد که ۱7 کیلومتر 
مربوط به راه های روس��تایی، ۱۵ کیلومتر 
مربوط به حوزه راه های مواصلاتی و بقیه 

نیز مربوط به کمربندی بیله سوار است.
وی ب��ا بی��ان اینکه اجرای ج��اده ایمن و 
اس��تاندارد از اولویت های دولت در استان 
اردبیل است، خاطرنش��ان کرد: نگهداری 
راه ها نیازمند اعتبار بالاست به طوری که 
بر اساس برآوردها این امر نیازمند ۱۰ هزار 

میلیارد ریال اعتبار است.
وثوقی اضافه کرد: بعد از تکمیل آس��فالت 
مسیر روس��تایی آلی کندی، اجرای طرح 

آسفالت کمربندی آغاز خواهد شد.
مدی��رکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
اس��تان اردبیل بیان کرد: ش��هرداری نیز 
داخل ش��هر جعفرآباد را زیرسازی کرده و 
پ��س از آن اداره کل راه��داری و حمل و 
نقل جاده ای نس��بت به آسفالت این مسیر 

اقدام خواهد کرد.

اجرای جاده ایمن و استاندارد رویکرد اصلی دولت است
مدیرکل راهداری اردبیل:

برگزاری اردوی جانبازان قطع عضو سراسر کشور در جوار بارگاه ملکوتی امام رضا)ع(
مش��هد مقدس محمدرضا رحمت��ی-اردوی 
جانبازان قطع عضو )کانادین( سراس��ر کشور 
در دو نوب��ت با هدف طرح پایش س��لامت و 
زیارت بارگاه منور رضوی در مش��هد مقدس 

برگزار می شود.
جانبازان قطع عضو سراسر کشور)کانادین( در 
یک اردوی زیارتی، سیاحتی و درمانی به مشهد 

مقدس مشرف شدند.

سرپرست اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
خراسان رضوی گفت: کانادین یک اصطلاح 
پزشکی و ارتوپدی به معنای کسی که حداقل 
ی��ک پا کامل ندارد و یا قطع پا کامل از ناحیه 
لگن است و انجمن کانادین نیز به همین  دلیل 

نامگذاری شده است.
صدیقه خدیوی ادامه داد: این انجمن از سال 
۱۳۸۸ شکل گرفته است و تاکنون ۲۲۰ جانباز 

کانادین شناسایی شده اند.
وی با بیان اینکه در این اردوی س��ه روزه ۴۳ 
جانباز کانادین به همراه خانواده هایشان حضور 
دارند، ادامه داد: در این پایش سلامت، پزشک 
عمومی و س��ه پزش��ک متخص��ص داخلی، 
ارتوپدی، روان پزش��کی و کارش��ناس ارتز و 
پروتز حضور و جانبازان عزیز را ویزیت کردند.

خدی��وی تصریح ک��رد: دو نوب��ت اردو برای 

جانبازان کانادین برگزار می شود، که نوبت اول 
آن ۲۰ الی ۲۳ اردیبهش��ت در حال برگزاری 
و نوب��ت دوم ۲7 ال��ی ۳۰اردیبهش��ت برگزار 

می شود.
سرپرست اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
خراسان رضوی با بیان اینکه این اردو با هدف 
طرح پایش سلامت برگزار شده است، گفت: 
آش��نایی جانب��ازان و خانوادهپ ه��ای آنان با 

یکدیگر با توجه به مسئله تاب آوری و آموزش 
خانواده از دیگر اهداف ثانویه است.

وی در پای��ان تاکی��د کرد: خان��واده جانبازان 
7۰درص��د کانادی��ن پس از ش��هادت جانباز، 
همچنان تحت پوشش این انجمن هستند و 
از جانب��ازان کانادینی که در این انجمن عضو 
نیستند دعوت می کنیم  با شماره تلفن همراه 

۰۹۱۲۳۸۴۴۴۴۰ تماس بگیرند.  

بهره برداری از 2۵ کیلومتر از کنارگذر شمالی اراک در سال جاری

جلسه کمیته درآمد شهرداری چهارباغ برگزار شد

برگزاری جشن پایان گازرسانی در شهرستان عباس آباد

به گفته مشاور و نماینده وزیر راه و شهرسازی 
در امور توس��عه زیربنای��ی و طرح های ویژه 
طرح کنار گذر ش��مالی اراک یکی از جمله 
طرح هایی اس��ت که رون��د قابل قبولی دارد 
که امید اس��ت با تامین اعتبار مناسب، بهره 
ب��رداری از ۲۵ کیلومتر این آزادراه امس��ال 

عملیاتی شود.
سید حسین میرشفیع مشاور و نماینده وزیر 
راه و شهرس��ازی در امور توسعه زیربنایی و 
طرح های ویژه در حاش��یه نشس��ت بررسی 
مشکلات اجرایی طرح کنارگذر شمال اراک 

اف��زود: تامین و توزیع این می��زان قیر تاثیر 
چش��مگیری در راس��تای حفظ و نگهداری 
ج��اده ه��ای ارتباط��ی، روکش آس��فالت، 
کاهش،تلفات انس��انی جاده ه��ا و همچنین 
راه های روس��تایی دارد تکمی��ل طرح های 

نیمه تمام عمرانی را سرعت می بخشد.
مش��اور و نماینده وزیر راه و شهرس��ازی در 
امور توس��عه زیربنای��ی و طرح ه��ای ویژه 
گف��ت: توزیع یک میلی��ون و ۱۵۰ هزار تن 
قیر امسال برای حفظ و نگهداری جاده های 
نقاط مختلف کش��ور هدفگداری شده که به 

مرور زمان توزیع می ش��ود. وی تاکید کرد: 
س��ال گذشته حدود 7۰ درصد از سهمیه قیر 
وزارت راه و شهرس��ازی تامین ش��د هرچند 
ک��ه فرصت قانونی ددیاف��ت این میزان قیر 
تا تیرماه س��ال جاری وجود دارد اما تاکنون 
وزارت نف��ت، قیرمورد نی��از را در چارچوب 
قانون س��ال گذش��ته تحویل نداده اس��ت. 
مش��اور و نماینده وزیر راه و شهرس��ازی در 
امور توس��عه زیربنایی و طرح های ویژه  در 
خصوص مبح��ث »تامی��ن قی��ر رایگان« 
نی��ز اظهار داش��ت: لف��ظ و واژه قیر رایگان 

نادرست اس��ت و در واقع قیر رایگانی وجود 
ندارد چرا که در قانون پیش بینی شده که از 
س��وی وزارت نفت، قیر مورد نیاز وزارت راه 
و شهرسازی، جهاد کشاورری و بنیاد مسکن 
که مصرف کننده قیر دولتی هس��تند، تامین 
شود و  در حساب های خزانه نیز محاسبه می 
ش��ود و در وزارت راه و شهرس��ازی نیز این 
مبالغ با پیمانکاران تسویه حساب می شود و 
در واقع قیر رایگان یک اصطلاح رایج است 

و در عمل ماهیت خارجی ندارد.
مش��اور و نماینده وزیر راه و شهرس��ازی در 

امور توس��عه زیربنایی و طرح ه��ای ویژه با 
اش��اره به بازدی��د از طرح ه��ای نیمه تمام 
عمرانی استان مرکزی بیان کرد: با توجه به 
تاکید رئیس جمهوری در س��فرهای استانی 
خ��ود مبنی ب��ر تامین و تزری��ق منابع مالی 
طرح های عمرانی نیمه تمام که با پیشرفت 
فیزیکی بالایی هم��راه و قابل بهره برداری 
اس��ت انتطار می رود با تعامل و هم افزایی و 
ارائه راهکارهای فنی لازم از س��وی مدیران 
اجرایی ذیربط، این طرح های عمرانی امسال 

در استان مرکزی بهره برداری شود.

جلسه کمیته درآمد شهرداری چهارباغ امروز به ریاست مهندس قربانی شهردار، 
معاونین و مس��وولین حوزه های درآمدی در دفتر شهردار چهارباغ برگزار شد.  
در این جلس��ه مهندس قربانی ش��هردار چهارباغ ضمن اشاره به توانمندسازی 

کارشناس��ان حوزه های درآمدی، بر ضرورت ارتقای سطح درآمد شهرداری در 
کنار افزایش خدمات و تکریم ارباب رجوع تاکید کرد. در ادامه این جلسه چندین 
پرونده درآمدی بررس��ی و راهکارهای لازم از سوی مسوولین شهرداری برای 

بهبود وضعیت و ایجاد درآمد پایدار شهرداری ارایه شد ومورد بررسی قرار گرفت.   
جلس��ات کمیته درآمد شهرداری هر هفته با حضور معاونین و مسوولین حوزه 

های درآمدی شهرداری به ریاست شهردار چهارباغ برگزار می شود.

با بهره برداری از روس��تای دراسرا در شهرستان عباس 
آباد جشن پایان گازرس��انی در این شهرستان برگزار و 

به شهرستان سبز تبدیل شد.
طی مراس��می با حضور نماینده مردم تنکابن، رامسر و 
عباس آباد در مجلس ش��ورای اسلامی، سرپرست امور 
روس��تایی و شوراهای اس��تانداری مازندران، سرپرست 

ش��رکت گاز اس��تان، امام جمعه، فرماندار، بخش��دار و 
دیگر مس��ئولین شهرستان، جش��ن پایان گازرسانی در 
س��طح شهرس��تان عباس آباد برگزار و این شهرستان 

بعنوان شهرستان سبز معرفی شد.  
قاس��م مایلی رس��تمی سرپرس��ت ش��رکت گاز استان 
مازندران با اظهار این که طرح گازرس��انی به روستای 

دراس��را ب��ا اعتب��اری بال��غ ب��ر ۱۰ میلی��ارد تومان به 
بهره برداری رس��ید، گفت: با گازدار ش��دن این روستا و 
انجام فرایند اش��تراک  پذیری، ۱۰۰ خانوار روستایی و 
بیش از ۱۵۰ مش��ترک از نعم��ت گاز طبیعی بهره مند 

شدند.
وی اظهار داش��ت: برای گازرس��انی به این روستا ۱۵ 

کیلومتر شبکه گذاری اجرا و بیش از ۱۲۰ علمک نصب 
شده است.

سرپرست شرکت گاز مازندران با اشاره به گازرسانی به 
تمامی روستاهای شهرس��تان عباس آباد گفت: گاز به 
۹۵.۵ درصد از روستاهای استان مازندران رسیده است 

و این روند تا دسترسی همه روستاها ادامه می یابد. 
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جامعه

مدارس غیردولتی موظف به دریافت 
»شهریه« مصوب هستند

وزی��ر آموزش وپرورش بر نظ��ارت بر برنامه 
م��دارس تاکید و عنوان ک��رد: نظارت ها باید 
همه مدارس اعم از مدارس شهری، روستایی، 
عش��ایری و دولتی و غیردولتی را به صورت 
دقیق و ش��فاف پوش��ش دهد.یوسف نوری 
در ارتباط زنده با گردهمایی روس��ای ادارات 
ارزیابی عملکرد و پاس��خگویی به ش��کایات 
سراسر کشور اظهار کرد: رهبر معظم انقلاب 
در دی��دار اخی��ر بافرهنگی��ان، از تلاش های 
آموزش وپ��رورش به ویژه معلم��ان در دوران 
کرون��ا تقدیر نمودند که این موضوع نش��ان 
از تلاش های فرهنگیان دارد.وزیر آموزش و 
پرورش تصریح کرد: ارزیابان و بازرسان باید 
برنامه داشته باشند و اجرای برنامه ها را رصد 
کنند و در نهایت نیز نتایج عملکرد را ارزیابی 
و در جهت رفع موان��ع اجرای برنامه ها اقدام 
کن��د.وی بر نظارت بر برنامه مدارس تاکید و 
عنوان کرد: نظارت ها باید همه مدارس اعم از 
مدارس شهری، روستایی، عشایری و دولتی 
و غیردولتی را به طور دقیق و شفاف پوشش 

دهد.

دستبند پلیس بر دستان دو موبایل قاپ 
پارک دانشجو 

سرکلانتر هشتم پیش��گیری تهران بزرگ از 
دس��تگیری دو موبایل ق��اپ حرفه ای پارک 
دانش��جو حین س��رقت خب��ر داد و گفت: تا 
کنون ۹ مالباخته شناسایی شده اند. » حسین 
مافی » اظهار داش��ت: در پی افزایش سرقت 
تلف��ن همراه ش��هروندان ب��ه روش موبایل 
قاپی در اطراف پارک دانش��جو دس��تگیری 
س��ارقان در دس��تور کار عملی��ات کلانتری 
۱۲۹ جام��ی قرار گرفت و گش��ت زنی های 
هدفمند را افزایش دادن��د. وی با بیان اینکه 
مام��وران در اطراف پارک دانش��جو در حال 
گشت زنی موتورس��یکلت دو ترک با پلاک 
مخدوش را حین س��رقت مش��اهده کردند، 
افزود: پلیس سریعا وارد عمل شده و در یک 
عملیات منسجم پلیسی پس از تعقیب و گریز 
موتورس��یکلت را متوقف و متهمان را زمین 
گیر و دس��تگیر کردند و در بررس��ی اولیه از 
متهمان یک قبضه س��لاح سرد و یکدستگاه 
تلف��ن همراه که لحظاتی قبل س��رقت کرده 

بودند کشف شد.

احتکار 3 تن آرد در پارکینگ مجتمع 
مسکونی 

فرمانده انتظامي شهرس��تان ري از کشف ۳ 
تن آرد یاران��ه ای در پارکینگ یک مجتمع 
مس��کونی در محدوده حس��ن آباد، خبر داد. 
»دوس��تعلی جلیلی��ان« گفت: در راس��تای 
برخورد با محتکران و ناامن کنندگان سفره 
مردم و انجام اقدامات اطلاعاتی و رصدهای 
پلیس��ی تیم عملیاتی کلانتری حس��ن آباد 
موفق به شناس��ایی انب��ار احت��کار  آرد در 
محدوده »حس��ن آب��اد« ش��دند.وی افزود: 
واحد عملیات کلانت��ری با انجام هماهنگی 
های قضائی و با حضور نمایندگان اتحادیه و 
اصناف در محل حاضر و مشاهده کردند که 
یک کامیون در حال خالی کردن آرد دولتی 
در انب��اری یک مجتمع مس��کونی اس��ت.
فرمان��ده انتظامی شهرس��تان ری گفت: در 
بازدید بعمل آمده 7۸ کیسه آرد دولتی یارانه 
ای کش��ف و طبق اعلام نظر کارشناس��ان 
ارزش ریالی کالای کش��ف شده حدود ۳۱۰ 
میلیون ریال بوده و یک نفر هم دس��تگیر و 

تحویل مرجع قضائی شد.

فروش مواد مخدر در قالب کپسول لاغری 
فرمانده انتظامي شهرستان ري از دستگیری 
زن و مردی که بصورت س��ازمان یافته اقدام 
به فروش مواد مخدر در قالب کپس��ول های 
لاغ��ری، می کردن��د، خبر داد. »دوس��تعلی 
جلیلیان« گفت: تیم عملیات پلیس مبارزه با 
مواد مخدر این فرمانده��ی با انجام اقدامات 
اطلاعات��ی و رصده��ای پلیس��ی موفق به 
شناس��ایی زن و مردی شدند که در محدوده 
»س��یزده آبان« اقدام به ف��روش موادمخدر 
شیش��ه در قالب کپس��ول های لاغری می 
کردند.وی افزود: با رصد اطلاعاتی مخفیگاه 
متهمان شناس��ایی و پس از انجام هماهنگی 
های قضائی تی��م عملیات در محل حاضر و 
طی یک عملیات ضربتی و منسجم متهمان 
را که یک آقا و یک خانم بودند را دس��تگیر و 
طی بازدید از این محل حدود ۴۰۰گرم شیشه 
و تعداد قابل توجهی کپسول برای بسته بندی 
کشف شد که متهمان به همراه مواد مکشوفه 

به مقر پلیس منتقل شدند.

سخنگوی سازمان غذا و دارو: قیمت 
90 قلم دارو به نرخ قبل برگشت

س��خنگوی س��ازمان غذا و دارو گفت: مابه 
التف��اوت قیمت ح��دود ۹۰ قل��م دارو بعداز 
اصلاح قیمت به دلیل استفاده از ارز نیمایی، 
توسط بیمه ها پوشش داده نشد که با دستور 
رییس جمهور با سازمان های بیمه گر توافق 
ش��ده که قیم��ت این ۹۰ قل��م دارو به قبل 
برگردد.محمد هاش��می در حساب کاربری 
خود در توئیتر نوش��ت: با  ارزان شدن قیمت 
۹۰ قل��م دارو، به گونه ای اعمال می ش��ود 
که تفاوتی در پرداختی مردم از جیب نداشته 
باشد.محمدمهدی مدیر عامل بیمه سلامت 
ایران نیز به تحت پوش��ش قرار گرفتن ۱۰۰ 
قلم داروی جدید اش��اره ک��رد و گفت: این 
داروه��ا با افزای��ش قیمت داروها در س��ال 
گذشته، تحت پوشش بیمه نبودند که با این 
اق��دام پرداخت از جیب م��ردم کاهش یافته 
اس��ت.ناصحی افزود: در س��ال گذشته ۵6۰ 
قلم دارو در کش��ور افزایش قیمت داشته اند 
که ۴6۰ قلم از آنها تحت پوش��ش بیمه قرار 
گرفت و ۱۰۰ قلم همچنان بدون پوش��ش 
بیمه ای باقی ماند که این اقلام دارویی هم 

از پوشش بیمه ای برخوردار شد.

»محمدعلی اسفنانی« سخنگوی 
تعزیرات شد

»محمدعلی اسفنانی« به عنوان سخنگوی 
س��ازمان تعزیرات حکومتی معرفی ش��د.به 
گزارش ایرنا از س��ازمان تعزیرات حکومتی، 
معاونت  اس��فنانی سرپرس��ت  محمدعل��ی 
پیش��گیری س��ازمان تعزی��رات حکومتی با 
حکم احمد اصانلو معاون وزیر دادگستری و 
رئیس س��ازمان تعزیرات حکومتی به عنوان 
سخنگوی تعزیرات معرفی شد.اسفنانی پیش 
از ای��ن مدیرکل تعزیرات حکومتی اس��تان 

تهران بود.

هراز مسدود می شود /انسداد یک 
محور به دلیل طوفان شن

رییس مرک��ز اطلاعات و کنت��رل ترافیک 
پلی��س راهنمایی و رانندگ��ی اعلام کرد که 
محور هراز از امروز یکشنبه تا روز چهارشنبه 
مس��دود می ش��ود.احمد ش��یرانی از انسداد 
محور هراز در هر دو مس��یر رفت و برگشت 
نیز خبر داد و گفت: این محور  از یکش��نبه 
مورخ ۲۵ اردیبهش��ت ماه تا روز چهارش��نبه 
م��ورخ ۲۸ اردیبهش��ت ماه، ب��ه صورت ۲۴ 
س��اعته، به دلیل انجام عملیات عمرانی راه 
و کارگاه جاده ای، مس��دود می شود و در این 
مدت تردد از محوره��ای جایگزین چالوس 
و فیروزک��وه انج��ام می گیرد.ریی��س مرکز 
اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهنمایی 
و رانندگ��ی درباره وضعیت جوی جاده ها نیز 
اظهارکرد:  وزش باد و گرد و خاک در برخی 
از محورهای استان های کرمان و سیستان و 
بلوچستان گزارش شده و این موضوع موجب 
کاه��ش دید در این محورها ش��ده که لازم 
اس��ت رانندگان با دقت بیشتری مسیر خود 

را طی کنند.

پرداخت وام به تاکسیرانان فعال پایتخت
م��دیرعامل س��ازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی ش��هر تهران از برگزاری نشست 
ه��ای مش��ترک و انعقاد تواف��ق نامه هایی 
ب��ا نه��اد مردمی رس��الت با ه��دف اعطای 
تسهیلات با شرایط ویژه به تاکسیرانان خبر 
داد.اسماعیل بگی در مورد انعقاد توافق نامه 
هایی با هدف تس��ریع و تسهیل اعطای وام 
و تسهیلات به تاکسیرانان فعال در پایتخت 
گف��ت: ای��ن اق��دام در ادام��ه فعالیت های 
حمایتی س��ازمان تاکسیرانی شهر تهران به 
منظور ارتقای س��طح رفاه و بهبود معیشت 
تاکس��یرانان با حذف دش��واری های اخذ و 
بازپرداخت تسهیلات و حذف و کوتاه شدن 
بخش��ی از هزینه ها و تشریفات اداری برای 
اعتبارس��نجی و نیز حذف ضامن برای اخذ 
تسهیلات ،تاس��قف ۱۰۰ میلیون تومان در 
دس��تور کار قرار گرفت ک��ه در کوتاهترین 
زم��ان فرآیند اعطای آن آغاز می ش��ود.وی 
گفت: مرحله نخس��ت ای��ن طرح ، با حضور 
تاکس��یران هایی که دارای حساب فعال در 
این نهاد مردمی هس��تند آغاز و متعاقب آن 
به س��رعت دیگر افراد جامعه 7۸هزار نفری 
رانندگان تاکسی شهر تهران نیز پس از ثبت 
اطلاعات و انج��ام مراحل اولیه به طرح یاد 
ش��ده افزوده می ش��وند.مدیرعامل سازمان 
مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهر تهران 
در پایان تصریح کرد: از س��وی س��ازمان به 
عنوان س��ازمان حامی، تسهیلات مختلفی 
تعریف شده که می تواند با کمترین دشواری 
، بس��یاری از نیازهای رانندگان تاکسی را با 
ش��رایط مناس��ب مرتفع کند که در صورت 
خوش حس��ابی ، میزان دریافت خدمات به 
شکل چش��مگیری افزایش می یابد. ضمن 
ای��ن که درصدد هس��تیم برخی اقدامات مد 
نظ��ر از قبیل بازس��ازی ون ه��ا را از همین 
طریق برای متقاضی��ان قابل انجام و تا حد 

امکان تسهیل کنیم.

اخبار

گروه اجتماعی: رئیس اداره بیماری های قابل پیش��گیری با واکسن وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: ۴۵ میلیون دز واکسن کرونا ذخیره 
ش��ده در کش��ور وجود دارد و افراد واجد شرایط باید دز چهارم تزریق کنند. 
به گزارش »عصر ایرانیان« محسن زهرایی  افزود: اکنون واکسن کرونا به 
مقدار مناسب و کافی در دانشگاه های علوم پزشکی و مراکز واکسیناسیون 
به صورت دپو شده وجود دارد و تاریخ انقضای آنها تمام نشده و در هر زمانی 
قابل مصرف هستند.وی اظهار داشت: واکسن به معنای استفاده از بخشی از 
میکرو ارگانیسم عامل بیماری زا به عنوان محرک سیستم ایمنی بدن است 
که فرد سالم دریافت می کند تا در آینده همچنان سالم بماند و اگر در آینده 
مواجه��ه پیدا کرد، قبل از  اینکه میکرو ارگانیس��م تکثیر پیدا کند و علائم 

بیماری کرونا ظاهر ش��ود، سیستم ایمنی بدن جلوی آن را خواهد گرفت و 
این کار عملا بسیار ارزشمند، به عنوان پیشگیری سطح اولیه در نظر گرفته 
می شود.زهرایی ادامه داد: اکنون مشکل کمبود واکسن کرونا نداریم و اخیرا 
در فضای مجازی مطالبی مبنی بر تاریخ انقضای واکسن های دپو شده کرونا 
در انبارها منتشر شده بود که این موضوع صحت ندارد و موجودی ما اکنون 
۴۵ میلیون دز واکسن در انبارها است و آن هم باید افراد واجد شرایط یک 
دُز دیگر را بزنند.وی در مورد صادرات واکسن کرونا گفت: صادرات واکسن 
کرونا مستلزم اقداماتی است که باید تولیدکنندگان انجام دهند و مستندات 
تاییدیه س��ازمان جهانی بهداش��ت را برای این امر بگیرند و بازاریابی کنند.
زهرایی تصریح کرد: وزارت بهداشت همراه تولیدکنندگان واکسن کرونا برای 

صادرات اس��ت و همه همکاری ها را برای تاییدیه از س��ازمان غذا و دارو و 
بخش های ذیربط انجام می دهد تا مس��یر صادرات زودتر هموارتر شود.وی 
خاطرنش��ان کرد: تکنولوژی و توان تولیدی که برای واکس��ن کرونا به کار 
گرفته شده خوب بود و سرعت ارائه خدمات واکسیناسیون هم مطلوب بود 
که اینها نش��ان دهنده مشارکت بسیار خوب مردم در برنامه واکسیناسیون 
اس��ت و توانایی ارائه نظام سلامت در این زمینه هم بالا بود.زهرایی گفت: 
دریافت دُز سوم و چهارم واکسن کرونا در اولویت قرار دارد، از سویی دیگر 
نباید تصور ش��ود که اگر واکس��ن دریافت کردیم خیالمان راحت باشد و در 
تجمعات ش��رکت کنیم و نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی بی توجه 

باشیم زیرا ممکن است با پیک دیگری مواجه شویم.

ذخیره 4۵ میلیون دز واکسن کرونا و تلاش تولیدکنندگان برای صادرات
رییس اداره بیماری های قابل پیشگیری با واکسن وزارت بهداشت خبر داد؛

وضعیت سیستم حمل ونقل عمومی تهران از خردادماه بهتر می شود
رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران:

گ�روه اجتماع�ی: رئیس کمیس��یون حمل و 
نقل و عمران شورای اسلامی شهر تهران با 
بیان اینکه حال سیستم حمل و نقل عمومی 
تهران خوب نیس��ت، گفت: نمی پذیریم که 
از خردادم��اه وضعیت این گونه باش��د و باید 
به س��رعت تعمیرات مت��رو و تتوبوس آغاز 
ش��ود.به گزارش »عصر ایرانیان« هاش��می 
تش��کری در پاسخ به این س��وال که بعد از 
چهار س��ال حضور شورای ششم، چه چشم 
اندازی را برای شهر تهران ترسیم می کنید، 
اظهار داشت: برای بخواهیم فعالیت ها برای 
اداره ش��هر را به دو دس��ته سخت افزاری و 
نرم افزای تقس��یم کنیم، م��ی بینیم که در 
دوره مدیریت قالیباف کارهای زیرس��اختی 
گس��ترده ای انجام ش��د و دیگ��ر نیازی به 
اینکه کارهای زیرساختی مانند توسعه شبکه 
های بزرگراهی، توس��عه خدمات اجتمای و 
... انجام دهیم، نیس��ت.وی افزود: در چهار 
سال آتی انجام کار س��خت افزاری اولویت 
بالای��ی نخواه��د داش��ت و باید به س��مت 
کارهای ش��به مینیاتوری در ش��هر برویم و 
در مح��لات فعالیت هایی را اجرا کنیم؛ این 
ش��ورا آغاز کار خود را به مسایل محلات و 
نیازمندی های م��ردم در محلات معطوف 
کرده است.تشکری هاشمی مشارکت بیشتر 
مردم در حل مس��ایل را با  اهمیت دانست و 
عنوان کرد: ش��ورایاری ها یکی از مصادیق 
مش��ارکت شهروندان در شهر بوده است که 
با موانعی که پیش آمده نقش محلی و تاثیر 
گذاری را دیگر نمی بینیم و باید حل مسائل 
ش��ورایاری ها را به فوریت انجام دهیم.وی 
تاکید کرد: مسایل شهری را به دست مردم 
بس��پاریم تجربه جهانی اس��ت و نهادهای 
حاکمیتی سیاس��ت گذار و حاکم اس��ت اما 
این نقش را طی س��ال ها از دس��ت دادیم.
به گ��زارش ایرنا رئیس کمیس��یون حمل و 
نقل و عمران ش��ورای اسلامی شهر تهران 
با اش��اره ب��ه اس��تفاده از م��د دوچرخه در 
س��ال های گذش��ته، گفت: بعضی اوقات به 
نظر می رس��د افراطی گ��ری و زیاده روی در 
تصمیمات ب��ود؛ مثل موضوع دوچرخه. وی 
افزود: ما می بینیم که در چهار سال گذشته، 

میل به توس��عه حمل و نقل عمومی و میل 
به بهبود حم��ل و نقل عمومی چندان مورد 
توجه نبوده و بیشترین تمرکز را روی بحث 
توسعه دوچرخه گذاشتند.  به گفته تشکری 
هاش��می، به نظر می رس��د جذابیت توسعه 
دوچرخه و نقش آفرینی آن در حل مس��ائل، 
مس��اله دست چندمی محسوب می شود و به 
هیچ عنوان در اولویت های شهری نمی تواند 
باش��د.  وی افزود: هر چقدر ما هزینه کنیم، 
جز از دس��ت دادن سرمایه ها و جز از دست 
دادن فرصت ها، چیز زیادی نخواهیم داشت.  
رئی��س کمیس��یون حمل و نق��ل و عمران 
شورای اسلامی ش��هر تهران با بیان اینکه 
معنی اش این نیس��ت که دوچرخه را حذف 
کنیم، بلکه می توانس��ت یک برنامه مکمل 
باش��د نه اینکه محوریت باش��د، افزود: این 
یک اش��تباه محرز بود که تمام منابع و تمام 
فرصت ه��ا را روی دوچرخه متمرکز کردند.
وی با طرح این پرس��ش که مس��ائل ما در 
تهران چیست؟ گفت: بی نظمی در ترافیک، 
ایمنی مناس��ب در ترافیک، آلودگی هوا در 
ش��هر تهران و نهایت��ا موضوعاتی در زمینه 
زیرس��اخت های حمل و نقل مس��ائل ما در 
تهران است.تش��کری هاشمی با بیان اینکه 

در موضوع ه��وای پاک و کاهش آلایندگی 
ها، ما راه حل های شناخته شده ای داریم و 
قرار نیس��ت چرخ را ه��م از نو اختراع کنند، 
اظهار داش��ت: منشا آلودگی هوا را شناسایی 
کردی��م، مهم ترین آلاینده حاکم بر ش��هر 
تهران ذرات معلق زیر ۲.۵ میکرون هستند، 
که منش��ا صنعتی دارند؛ ای��ن آلایندگی ها 
منش��ا طبیعی ندارند و در طبیعت تولید نمی 
شود.عضو شورای اسلامی شهر تهران ادامه 
د اد: بررس��ی های بیشتر نش��ان می داد که 
موتورس��یکلت ها بین 6 تا ۸ برابر بیشتر به 
نس��بت یک خودروی معمول��ی دارند تولید 
آلودگی می کنند.  رئیس کمیس��یون حمل 
و نقل و عمران شورای اسلامی شهر تهران 
در پاس��خ به این پرسش که به حمل ونقل 
عمومی چه نمره ای می دهید؛ گفت: من  به 
مدیران نمره نمی دهم، در حوزه زیرس��اخت 
نم��ره بالای ۱۹ می دهم، ام��ا در حوزه اجرا 
و عملی��ات نمره ۹ یا ۱۰ به آنها می دهم که 
در واقع بدانیم وضعمان خوب نیست.  وی با 
بیان اینکه شما هر چیزی را که می خواهید 
در نظر بگیرید، اگر نگهداری از آن به خوبی 
انجام نش��ود بهترین ها را هم شما می توانید 
در عرض یک مدت��ی کوتاهی از رده خارج 

می کنی��د و بی فایده و ب��ی اثر کنید، گفت: 
شما بهترین ماشین را در نظر بگیرید؛ روغن 
آن را عوض نکنید، لاستیک های آن را باد 
نزنی��د، بنزین به آن نزنی��د. چه مدتی برای 
شما کار می کند؟ چند روز یا چند هفته؟ اگر 
روغن ماش��ین را عوض نکنید، این ماشین 
بعد از چند ماه حتما از کار می افتد.تش��کری 
هاش��می یادآور ش��د: موضوع نگهداشت و 
تعمیرات مس��اله بس��یار مهمی است که به 
نظر من در چهار سال گذشته به شدت مورد 
غفلت قرار گرفته اس��ت و از جیب خوردند؛ 
یعنی هیچ تلاشی برای اینکه احساس کنند 
بای��د از ای��ن امکان خوب نگهداری ش��ود، 
صورت نگرفت و آماری که من دارم خدمت 
ش��ما می گویم این حرف م��ن را اثبات می 
کند و به همین خاطر نمره پایینی در بخش 
عملیات و نگهداشت می دهم.  به گفته وی، 
ش��هر تهران در اواخر دوره چهارم مدیریت 
ش��هری، ح��دود  6ه��زار و ۵۰۰ دس��تگاه 
اتوبوس داش��ت که در ش��هر کار می کرد  و 
جی پی اس روشن داش��تند، وقتی جی پی 
اس روشن داشتند، ما می دانستند چه زمانی 
راه افتاده، کجاها رفته، چقدر توقف داش��ته، 
چقدر مسافر سوار و پیاده کرده و تمام اینها 

را با اندازه گیری می شد به صورت هوشمند 
متوجه شد اما در روزهای ابتدایی کارمان در 
شورای شهر که من این آمار را گرفتم، حدود  
۲ هزار و ۲۰۰ دس��تگاه بیش��تر در شهر کار 
نمی کرد.وی ادامه داد: یعنی ما توانستیم در 
عرض ۴ سال، 6۰-7۰ درصد این مجموعه 
را از حیض انتفاع س��اقط کنی��م، این از آن 
چیزهای عجیب اس��ت؛ یعن��ی اینکه با این 
سرعت بش��ود یک سیستم را ناکارآمد کرد، 
واقع��ا چیز عجیب و غریبی است.تش��کری 
هاش��می اف��زود: در مترو؛ تعمی��رات روزانه 
و هفتگ��ی داری��م، تعمیرات میان��ی داریم، 
تعمیرات اساسی داریم که اینها باید در زمان 
های خودش انجام شود اما می بینیم که در 
همین مقطع ۴ سال که خیلی از این واگن ها 
به زمان تعمیراتشان رسیده بود، یا تعمیرات 
نشدند و یا هرچه در انبارها بود مصرف شد و 
انگار که این گونی مواد غذایی خانه را همه 
اش را مص��رف کنیم و چیزی در آن نریزیم.
وی افزود: با این پدیده مواجه شدیم که هیچ 
ل��وازم یدکی موجود نداری��م و آمار بالایی از 
ناوگان متروی ما به مرحله خرابی رسید، پس 
بنابراین م��ن می توانم بگویم الان وضعش 
خوب نیس��ت، حال حمل و نقل عمومی ما 
الان خوب نیس��ت و ما بایس��تی به سرعت 
اصلاحات را ش��روع کنیم.این عضو شورای 
اسلامی شهر تهران تاکید کرد که نخستین 
طرحی که در شورای شهر به تصویب رسید، 
تحت عن��وان بهبود حمل و نقل عمومی در 
شرایط پس��اکرونا بود که آن موقع در همان 
ماه ه��ای اول حضور در ش��هرداری مطرح 
کردیم که ما این آمار را داریم، این اطلاعات 
را داریم که وضع حمل و نقل خوب نیست و 
بحرانی است؛ در بودجه سال ۱۴۰۱ نیز منابع 
خوبی را برای این موضوع گذاش��تیم.رئیس 
کمیس��یون حمل و نقل و عمران ش��ورای 
اسلامی شهر تهران گفت: نمی پذیریم که از 
ماه خرداد به بعد که وضع همین طور باشد؛ 
حتما بایس��تی قطعات برسد و حتما بایستی 
تعمیرات ش��روع ش��ود و ناوگان به سرعت 
بهبود پیدا کند و ما این کار را به یاری خدا با 

جدیت در شورا دنبال می کنیم.

اس��تاندار تهران گفت: هیچ گون��ه نگرانی در خصوص 
تامین کالاهای اساسی نداریم و در روزهای آتی شاهد 
تعادل نسبی در بازار مواد غذایی خواهیم بود.به گزارش 
ایس��نا، محس��ن منصوری در جریان بازدید از مجتمع 
انبارهای کالاهای اساسی و سیلوی ۱۲۰ هزار تنی شهید 
مدرس شرکت بازرگانی دولتی ایران در رباط کریم، که با 
حضور معاون اول رئیس جمهور، وزیر جهاد کشاورزی و 
فرماندار رباط کریم همراه بود با اشاره به تامین کالاهای 

اساسی اظهار داشت: در موضوع ذخیره و موجودی کالا 
در سطح کشور هیچ گونه مشکلی نداریم و در روزهای 
آینده بیش از نیاز مصرفی مردم، کالای اساس��ی توزیع 
می ش��ود.وی با اشاره به لزوم رفع مشکلات موجود در 
مس��یر توزیع افزود: مشکلات توزیع را با دقت زیر نظر 
داریم و در روزهای آینده شاهد اشباع بازار خواهیم بود. 
در کوت��اه مدت، میان مدت و بلندمدت آثار آزادس��ازی 
قیمت ها به نفع مردم کشور است و در این مسیر همواره 

از همراهی و صبوری مردم تش��کر و قدردانی می کنیم 
چراک��ه مردم همواره جلوتر از دولت، پای کار هس��تند.
استاندار تهران عنوان کرد: مجموعه سپاه، بسیج، نیروی 
انتظامی و دستگاه های اطلاعاتی موظف شدند، نظارت 
بر ب��ازار را به عنوان یک اولویت جدی دنبال کنند و با 
جدیت با عوامل گرانفروش��ی و احتکار و هر گونه سوء 
اس��تفاده برخورد کنند؛ چرا که مناف��ع مردم خط قرمز 
حاکمیت و دولت هس��تند.  منصوری با اشاره به شرایط 

حساس کنونی کشور، موفقیت در این طرح را از وظایف 
مسئولان برشمرد و گفت: مشکلات ایجاد شده در بازار 
گذراست و ذخیره استراتژیک در کشور داریم؛ همچنین 
در روزهای آینده بیش از نیاز مصرفی مرغ توزیع خواهد 
ش��د و شاهد خلوت ش��دن صف های نانوایی و تعادل 
نسبی بازار خواهیم بود. کمبود ماکارونی نیز تقریباً حل 
ش��ده و ظرف ۴۸ ساعت آینده بازار روغن هم به تعادل 

می رسد. 

استاندارتهران:بازارموادغذاییدرروزهایآیندهمتعادلمیشود
هیچنگرانیبرایتأمینکالاهایاساسینداریم

ناباروری حدود 20 درصد زوج های ایرانی 
رییس پژوهشگاه ابن سینا مطرح کرد؛

رییس پژوهش��گاه ابن سینا با بیان اینکه 
درمان ناباروری نیازمن��د تکرار به دفعات 
است و ممکن است زوجین توانایی تامین 
آن را نداش��ته باشند، بر لزوم حمایت های 
بیم��ه ای تاکید کرد و گف��ت: گاهی زمان 
پرداخت ه��ای بیم��ه ای به ما یک س��ال 
به ط��ول می انجامد، این درحالیس��ت که 
در ش��رایط تغیی��ر قیمت ها، مراک��ز باید 
روزان��ه خدمات ارایه دهن��د و اگر تعاملی 
بی��ن ش��رکت های بیمه با مراک��ز درمان 
ناباروری وجود نداشته باشد، این مراکز به 
سمت تعطیلی می روند.به گزارش »عصر 
صادقی_رئی��س  محمدرض��ا  ایرانی��ان« 
پژوهش��گاه ابن س��ینا در نشست خبری 
کمپی��ن حمای��ت از زوجی��ن ناب��ارور به 
مناسبت روز جمعیت، گفت: امروزه درباره 
بسیاری از کشورهای حوزه اروپا و آسیایی 
بحران جمعیت را ش��اهد هس��تیم. ما بعد 
از وقوع انقلاب اس��لامی با توجه به بحث 
جمعی��ت و افرایش نرخ رش��د، این افراد 
اکنون در س��نین باروری هس��تند، اما به 

دلای��ل متعددی نرخ زاد و ولد در کش��ور 
کاهش یافته اس��ت و تمام دغدغه برنامه 
ریزان رفع این موضوعی است که در آینده 
می تواند مشکل آفرین باشد.وی افزود: ما 
تمرک��ز بر حوزه درمان ناباروری داریم که 
می توان��د به افزای��ش جمعیت هم کمک 
کند، اما همواره افزایش جمعیت از طریق 
ناب��اروری یک رون��د گران قیمت  درمان 
اس��ت و هیچ��گاه توصی��ه نمی کنیم که 
این تنها راه اس��ت زی��را مولفه های موثر 
دیگری هم ب��رای افزایش جمعیت وجود 
دارد که دول��ت و مجلس باید درمورد آن 
تصمیم گی��ری و برنامه ری��زی کنند. در 
این زمینه رفع مش��کلات اشتغال، مسکن 
و... تاثیرگذار اس��ت.او تاکید کرد: بخشی 
از جامعه ما یعن��ی حدود ۱۵ تا ۲۰ درصد 
زوجی��ن به فراخ��ور اس��تان های مختلف 
درگیر مشکلات ناباروری هستند و امروزه 
پیشرفت تکنولوژی در ایران همسو با دنیا 
ش��رایطی را فراهم کرده است که زوجین 
بتوانند به خدمات به روز دسترس��ی داشته 

باش��ند.وی افزود: جهاد دانش��گاهی یکی 
از بخ��ش های پی��ش رو در زمینه درمان 
ناباروری بوده اس��ت. اکنون از ۱۱۰ مرکز 
درمان ناباروری موجود در س��طح کش��ور 
۱۱ مرکز متعلق به جهاد دانشگاهی است 
ک��ه از نظر کمی��ت  ۱۰ درصد از مراکز را 
پوش��ش می دهند. ولی در گزارش وزارت 
بهداشت مشخص شد که ۲۵ تا ۳۰ درصد 
س��یکل های درم��ان ناب��اروری در مراکز 
جهاد دانش��گاهی است. دو مرکز شاخص 
ته��ران مرکز درم��ان ابن س��ینا و رویان 
اس��ت که از مراکز شلوغ کشور است؛ زیرا 
جامع تری��ن مراکز از نظ��ر طیف خدمات 
ارائه شده هستند. بیمارانی که در بسیاری 
از مراک��ز نتیج��ه نمی گیرن��د، محل امید 
انتهایی آنها همین مراکز درمان ناباروری 
جهاددانش��گاهی است.وی ادامه داد: تمام 
تقاض��ای م��ا و م��ردم از بیم��ه و وزارت 
بهداش��ت اس��ت. حدود  ۵۵  مرکز درمان 
ناباروری وابسته به وزارت بهداشت داریم، 
مراکز جهاد دانش��گاهی راغب  هستند که 

بیماران بتوانند از بیمه خود استفاده کنند. 
هزینه تامین اقلام دارویی و مواد مصرفی 
در مراکز درمانی سنگین است و این نشان 
می دهد نیاز به حمایت داریم. گاهی زمان 
پرداخت های بیمه ای به ما یک س��ال به 
ط��ول می انجام��د این درحالیس��ت که با 
وجود ش��رایط تغییر قیمت، روزانه بایستی 
ب��ه مراجعه کننده خدم��ت دهیم. الان با 
ق��راردادی که با نیروهای مس��لح داریم، 
این بیمه ش��دگان خدمت می گیرند بدون 
اینک��ه وجهی بپردازن��د و این هزینه را ما 
از بیمه ه��ا دریافت می کنی��م. اگر تعاملی 
بی��ن ش��رکت های بیمه با مراک��ز درمان 
ناباروری وجود نداش��ته باش��د، به سمت 
تعطیلی می روند و ی��ا بعد از مدتی مراکز 
مجبور می ش��وند بگویند خدمات بیمه ای 
را نمی پذیرند. مجلس ش��ورای اس��لامی 
می گوی��د مراک��ز درم��ان ناب��اروری باید 
خدم��ات بیمه ای بدهند اما این مس��تلزم 
پرداخ��ت ب��ه موقع مطالبات ما از س��وی 
بیمه اس��ت.رییس پژوهش��گاه ابن س��ینا 

در بخش دیگر س��خنان خ��ود بیان کرد: 
نهاد قانون گ��ذار در بحث جوانی جمعیت 
بحث��ی مط��رح کرده اس��ت که پوش��ش 
درمان ناباروری جزو خدمات ش��رکتهای 
بیمه ای باش��د. با توجه به محدودیت های 
منابع مالی ش��رکت های بیمه و بودجه ای 
که هرس��ال تصویب می شود، شاید سبب 
شود شرکت های بیمه هم گزینشی عمل 
کنن��د و عدد محدودی را ب��ه ۱۱۰ مرکز 
اختصاص دهن��د. از دولت نهم و دهم که 
بحث حمایت از زوجین نابارور مطرح شد و 
قرار شد برخی مراکز دانشگاهی که مرکز 
درمان ناباروری نداش��تند با تجهیزاتی که 
خریدند کار کنند ولی بعدا این پول به این 
بخش اختصاص نیافت و دانشگاه ها دچار 
معضلاتی شدند.صادقی بیان کرد: ۱۲هزار 
میلیاد تومان بودجه اج��رای قانون جوانی 
جمعیت در س��ال ۱۴۰۱ است. الان بخش 
مربوط به درمان ناباروری در اختیار سازمان 
بیمه س��لامت است که درگذشته به عهده 

معاونت درمان وزارت بهداشت بود.
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اقتصاد خرد

دام زنده 20 هزار تومان گران تر شد
رئیس هیات مدی��ره انجمن صنفی گاوداران 
گفت: قیمت گوش��ت دام زنده هم به کیلویی 
۱۰۴ هزارتومان رسیده است. در واقع گوشت 
تمام ش��ده ما از ۸۰ هزار تومان به ۱۰۴ هزار 
تومان رس��ید.به گزارش ایلنا،احمد مقدس��ی 
درباره علت گران شدن قیمت شیرخام و اینکه 
قرار بود تغییر قیمتی نداشته باشد اظهار کرد: 
خبر گران نشدن افزایش قیمت شیرخام  برای 
هفته قبل اس��ت در حالیکه دولت واریزی ما 
را قطع ک��رد و نهاده های ما بین ۵ تا 6 برابر 
افزایش قیمت داشته است.رئیس هیات مدیره 
انجمن صنف��ی گاوداران درباره اینکه قیمت 
شیرخام با چه میزان افزایش مواجه بوده، ادامه 
داد: پیش��نهاد ما  برای قیمت شیرخام سیزده 
هزار و پانصد توم��ان بود که به خاطر تعامل 
مصرف کنن��ده و دولت، م��ا روی قیمت ۱۲ 
هزار و 7۰۰ توم��ان توافق و امضا کردیم که 
متاسفانه ستاد تنظیم بازار کشوری این قیمت 
را  ۱۲ هزارتوم��ان درب دامداری اعلام کرد 
که چربی و پروتئین و هزینه حمل هم به این 
قیمت اضافه می شود .مقدسی درباره افزایش 
قیم��ت نهاده های دام اف��زود: نهاده های دام 
ش��امل جو از ۱۸۰۰ به ۱۲ هزار تومان رسید 
که حدود 6 برابر افزایش داش��ته است. ذرت 
۱۹۰۰ تومان��ی به ۱۲ هزار تومان و س��ویای 
۳هزار و 7۰۰ تومانی به ۱7 هزار تومان رسیده  
اس��ت. ش��یرخام هم از 6۴۰۰ توم��ان به ۱۲ 
هزار تومان افزایش قیمت یافت.رئیس هیات 
مدی��ره انجمن صنف��ی گاوداران درباره تاثیر 
افزایش قیمت نهاده های دام بر گوش��ت زنده 
خاطرنشان کرد: بر این اساس، قیمت گوشت 
دام زنده هم به کیلویی ۱۰۴ هزارتومان رسیده 
است. در واقع گوشت تمام شده ما از ۸۰ هزار 
تومان به ۱۰۴ هزار تومان رس��ید. مقدس��ی 
گفت: اگر دولت بتوان��د این نهاده ها را با این 
قیمت تامین کند، قیمت ها ثابت می مانند ولی 
اگ��ر نتواند طبیعتا تولیدکننده نمی تواند با این 

قیمت هم تولید کند.

احتمال کاهش قیمت مرغ در عمده 
فروشی ها طی روزهای آتی

رئی��س اتحادیه پرنده و ماهی افزایش عرضه 
م��رغ را عل��ت اصل��ی کاهش ۲ ت��ا ۳ هزار 
تومان��ی قیمت مرغ به کمت��ر از نرخ مصوب 
در عمده فروشی اعلام کرد.به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان، مهدی یوسف خانی گفت: 
امروز ب��ا افزایش عرضه قیمت مرغ در عمده 
فروشی به کمتر از نرخ مصوب رسیده که در 
روزهای آتی با افزایش عرضه احتمال کاهش 
مجدد قیمت در عمده و خرده فروشی ها وجود 
دارد.ب��ه گفته وی، قیمت م��رغ تابع مکانیزم 
عرضه و تقاضاست که با اصلاح نظام یارانه و 
اعلام  قیمت های جدید که برای تولیدکننده 
مناس��ب است، پیش بینی می شود که میزان 
تولی��د و عرض��ه افزایش یابد.یوس��ف خانی 
حداقل مصرف روزانه ته��ران را ۱۵۰۰ تن و 
حداکثر ۱۸۰۰ تن اعلام کرد. رئیس اتحادیه 
پرنده و ماهی می گوید، با اصلاح نظام یارانه 
قیمت مصوب مرغ در خرده فروشی ۵۹ هزار 
و ۸۰۰ تومان اس��ت که با این وجود در عمده 
فروشی ها قیمت ۵۳ تا ۵۴ هزار تومان است 
و هم اکنون به س��بب مازاد عرضه با نرخ ۵۱ 

هزار تومان عرضه می شود.

۱200 میلیارد تومان برای پروژه 
تهران- همدان- سنندج نیاز است

مدیر کل س��اخت و توس��عه راه آهن منطقه 
ی��ک از تکمیل و افتتاح خ��ط ریلی تهران- 
همدان- سنندج تا پایان بهمن ماه امسال در 
صورت تامین منابع مالی مورد نیاز خبر داد.به 
گزارش عصرایرانیان به نق��ل از وزارت راه و 
شهرسازی،شاهین اسد فامیان گفت: این خط 
آهن در سال اول بهره برداری ظرفیت جابجایی 
۳۰۰ هزار نفر مس��افر و نیم میلیون تن بار را 
دارد که این ظرفیت در سال بیستم به دو برابر 
یعنی 6۰۰ هزار نفر مسافر و یک میلیون تن 
بار می رس��د.۱۲۰۰ میلیارد تومان برای پروژه 
تهران- همدان- س��نندج نیاز است.فامیان با 
بیان اینکه این محور از غرب تهران ش��روع 
می شود و شهر های رباط کریم، ساوه، فامنین، 
همدان، شهر بهار، قروه، دهگلان و سنندج را 
پوشش می دهد گفت: سرعت این خط ریلی 
برای قطار های مسافری ۱6۰ کیلومتر و برای 
قطار های باری ۱۲۰ کیلومتر بر ساعت است.
وی تاکید کرد: در کل محور همدان- سنندج 
۱۹ ایس��تگاه وجود دارد که ۱۲ ایس��تگاه آن 
در مس��یر تهران- همدان و باقی در مس��یر 
همدان- سنندج قرار گرفته است که شامل ۲ 
ایستگاه درجه یک، 6 ایستگاه درجه دو و ۱۱ 

ایستگاه بین راهی می شود.

اخبار

سخت افزار جدیدی به نام کالابرگ 
ایجاد نمی شود

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی با بیان 
اینکه س��خت افزار جدیدی به نام کالابرگ 
ایجاد نمی شود، گفت: هیچ کمبودی در مواد 
اولیه نداریم و به تبع آن نیز مشکلی در تولید 
و عرضه وجود نخواهد داشت.به گزارش مهر 
، محمدصادق مفتح با بیان اینکه سخت افزار 
جدیدی به ن��ام کالابرگ ایجاد نمی ش��ود، 
اظهار ک��رد: تعبی��ر نادرس��تی از کالابرگ 
الکترونیکی شده است و سخت افزار جدیدی 
به نام کالابرگ ایجاد نمی شود.قائم مقام وزیر 
صمت در امور بازرگانی افزود: مردم مطمئن 
باش��ند که کارخانه های تولید روغن به طور 
۲۴ س��اعته در حال تولید بوده و بازار تأمین 
خواهد ش��د.وی ادامه داد: هیچ کمبودی در 
مواد اولیه نداریم و به تبع آن نیز مشکلی در 
تولید و عرضه وجود نخواهد داشت.مفتح با 
اش��اره به بازرس��ی ها از بازار، اظهار کرد: از 
پایان هفته گذش��ته به طور ویژه کارخانه ها 
و ش��بکه توزیع مورد بازرس��ی قرار گرفت و 
سه گروه بازرسی مشترک انجام شد و حجم 
بازرسی ها ۱۰ برابر شد.قائم مقام وزیر صمت 
در ام��ور بازرگانی اف��زود: م��ردم می توانند 
تخلف��ات گران فروش��ی در غی��ر از اق��لام 
چهارگانه ای که اصلاحات قیمت روی آن ها 
انجام شده را به س��امانه ۱۲۴ گزارش دهند.

مفتح با اش��اره به یارانه ها، گفت: مبلغ یارانه 
برای افرادی که اطلاعات آن ها تائید شود از 

روز اول پرداختی ها، محفوظ است.

برنامه وزارت جهادکشاورزی برای 
افزایش صادرات مرغ و محصولات لبنی

مدیرکل دفتر توس��عه ص��ادرات وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: همزمان با اجرای طرح مردم 
س��ازی نظام یارانه ها، محدودیت های ایجاد 
شده برای صادرات محصولات لبنی از قبیل 
شیر خشک، خامه، کره حیوانی و روغن حیوانی 
برداشته می شود.به گزارش فارس، وزارت جهاد 
کش��اورزی پ��س از طرح مردم س��ازی نظام 
یارانه ها، وزارت جهاد کش��اورزی محدودیت  
صادرات برخی محصولات کشاورزی را بر می 
دارد با این هدف که صادرات این محصولات 
بیشتر شود.این در حالی است که تمام کشورها 
با توجه به درگیری بین اوکراین و روس��یه که 
امنیت غذایی جهان با خطر جدی مواجه کرده، 
صادرات خود را محدودتر می کنند.علاوه براینها 
بیماری کووید ۱۹ و خشکسالی شرایطی پیش 
آورده که کش��ورها تلاش می کنند با محدود 
کردن ص��ادرات، تامین داخل کش��ور خود را 
در اولویت قرار دهند.محرم سلطانی مدیرکل 
دفتر توس��عه صادرات وزارت جهاد کشاورزی 
گفت:»با اجرای طرح مردم سازی نظام یارانه 
ها، هزینه های تولید محصولات کشاورزی نیز 
واقعی شده لذا محدودیت های ایجاد شده برای 
صادرات محصولات لبنی از قبیل شیر خشک، 
خامه، کره حیوانی و روغن حیوانی برداشته می 
شود«.مدیرکل دفتر توس��عه صادرات وزارت 
جهاد کش��اورزی ادام��ه داد:» در این راس��تا 
اقدام��ات لازم برای ص��ادرات بدون عوارض 
که قبلا برای شیر خشک ۵ هزار تومان، خامه 
6 ه��زار تومان، کره حیوانی ۱۵ هزار تومان و 
روغن حیوانی ۲۰ هزار تومان بود، انجام شده 
است«.س��لطانی با تاکید بر اینکه قبلا نیز در 
راستای آزادسازی صادرات گوشت مرغ و تخم 
مرغ اقداماتی انجام شده بود، اظهار داشت: این 
موضوع در آخرین جلس��ه قرارگاه دیپلماسی 
غذایی به تصویب رس��ید که صادرات گوشت 

مرغ و تخم مرغ بدون عوارض صورت گیرد.

راه اندازی 3 بازارچه مرزی جدید بین 
ایران و پاکستان طی ماه های آینده

رئیس کل س��ازمان توس��عه تجارت ایران 
و رحیم حیات قریش��ی، س��فیر پاکستان در 
ته��ران دیدار و گفت و گ��و کردند و در این 
دیدار توافق شد س��ه بازارچه مرزی بین دو 
کش��ور  در آینده نزدیک راه اندازی ش��ود.به 
گزارش عصرایرانیان به نقل از روابط عمومی 
سازمان توسعه تجارت ایران، در این دیدار دو 
طرف با مروری بر وضعیت تجارت دو کشور، 
از روند رو به رشد مناسبات ابراز خرسندی و 
بر افزایش سطح تجارت و رسیدن آن به رقم 
قابل توجه تاکید کردند.دو طرف همچنین در 
این دیدار از راه اندازی سه بازارچه مرزی طی 
ماه های آینده خبر دادند و توافق ش��د اولین 
بازارچه در ریمدان طی مراسمی افتتاح شود. 
توس��عه حمل و نقل بین ایران و پاکستان و 
ایجاد شرکت های مش��ترک حمل و نقل و 
استفاده بهینه از کریدورهای شمال و جنوب 
و فرصت ه��ای جدیدی ک��ه در این عرصه 
ایجاد ش��ده اس��ت، نیز مورد تاکید دو طرف 
قرار گرفت.  در این دیدار همچنین دو طرف 
با اشاره به استفاده از مکانیزم تهاتر و تبادل 
کالا در رواب��ط تجاری دو کش��ور بر اجرایی 
ش��دن س��ریع تر این مکانیزم در راس��تای 
افزایش س��طح همکاری ه��ای اقتصادی و 
تب��ادلات تجاری دو کش��ور و حل و فصل 
بخشی از مشکلات بانکی در تبادلات مالی 

تاکید کردند. 

مدیرکل صنایع حمل ونقل وزارت صمت 
گفت: با توجه به اینکه همه خودروسازان 
با هم خ��ودرو عرضه خواهند کرد، میزان 
عرض��ه و تن��وع محصولات در س��امانه 
یکپارچ��ه فروش خودرو افزایش می یابد.
به  گزارش مهر، عبدالله توکلی لاهیجانی 
در م��ورد آخری��ن وضعیت »س��اماندهی 
قرعه کشی خودرو از طریق سامانه فروش 
یک پارچ��ه« اظهار کرد: در این س��امانه 

یک پارچه، خودروسازان، محصولات خود 
را ب��ا هم عرضه خواهند کرد و متقاضیان 
در یک بازه زمانی مشخص به طور مثال 
یک دوره یک هفته ای، می توانند با قدرت 
انتخاب بالا اقدام به خرید خودروی مورد 
نظ��ر خود کنند.وی افزود: همچنین پیش 
بینی شده است که اگر میزان تقاضا برای 
یک خودرو پس از گذش��ت دوره ثبت نام 
بیشتر از ظرفیت اعلام شده، باشد انتخاب 

از طریق فرایند قرعه کشی انجام می شود 
و بنابراین اینطور نیست که هرکس زودتر 
وارد سایت ثبت نام شود شانس بیشتری 
خواهد داش��ت بلک��ه متقاضی��ان با فراغ 
خاطر می توانند در طی مدت اعلام ش��ده 
اقدام به ثبت نام کنند اما اگر میزان تقاضا 
در حد عرضه نب��ود یعنی تقاضا و عرضه 
به ی��ک میزان بود و یا اینکه تقاضا کمتر 
از عرضه بود، خودرو به ش��خص ثبت نام 

می ش��ود.توکلی لاهیجانی  تحویل  کننده 
گفت: با توجه به اینکه همه خودروسازان 
اعم از دولتی و خصوصی در این س��امانه 
بای��د خودرو عرض��ه کنن��د، بنابراین هم 
محص��ولات متنوع ت��ری عرض��ه خواهد 
ش��د و ه��م پی��ش بین��ی می ش��ود که 
میزان عرضه ای که در س��امانه یکپارچه 
فروش ص��ورت می گیرد، چند برابر قرعه 
کشی های قبلی باشد.مدیرکل دفتر صنایع 

خودرو وزارت صمت با بیان اینکه از هفته 
جاری سامانه یکپارچه فروش خودرو آغاز 
ب��ه کار می کند، افزود: ب��ا توجه به اینکه 
ش��ائبه هایی در مورد ایج��اد بازارهایی از 
س��وی خودروس��ازان بخ��ش خصوصی 
جه��ت ف��روش ب��ا قیمت های گ��زاف، 
ب��ه وجود آمده ب��ود بنابرای��ن دیگر هیچ 
خودروسازی به تنهایی نمی تواند اقدام به 

فروش محصولات خود کند.

همه خودروسازان با هم خودرو عرضه می کنند
مدیرکل صنایع حمل ونقل وزارت صمت:

بازار خودرو با واردات به تعادل می رسد؟
کاهش قیمت خودرو در راه است؛

به گزارش عصرایرانیان، س��رانجام پس از کش و قوس 
های فراوان، واردات خ��ودرو که مورد تاکید نمایندگان 
مجلس بود به تصویب رسید تا مجددا واردات خودرو  به 
کشور از سر گرفته شود. نمایندگان مجلس معتقدند در 
ص��ورت واردات، قیمت خودرو نه تنها در بازار به تعادل 
خواهد رس��ید بلکه خودروسازهای داخلی برای افزایش 
کیفیت خودروهای خود به تکاپو خواهند افتاد تا س��هم 
بازار خود را که طی س��ال های اخیر بواسطه ممنوعیت 

واردات بدون رقیب در اختیار داشتند از دست ندهند.
قیمت ها به حد عقلانی می رسد

منوچه��ر منطق��ی معاون وزی��ر صمت درب��اره مصوبه 
آزادس��ازی واردات خ��ودرو گف��ت: از اواخر س��ال ۹7 
س��ران قوا ی��ک مصوب��ه ای ابلاغ کردند ک��ه به علت 
محدودیت های ارزی، واردات خودرو را به مدت ۳ سال 
ممنوع کردند و این مدت ۳ س��ال تا آخر اردیبهشت ماه 
تمام می شود از طرفی هم محدودیت ارزی دیگر وجود 
ندارد، چون ما رش��د صادرات داش��تیم و تا سال قبل تا 
۴۰ درصد افزایش صادرات داشتیم بنابراین محدودیت 
ارزی هم از بین رفته اس��ت.معاون صنایع حمل و نقل 
وزیر صمت افزود: بحث دوم بحث درون خواست سران 
قواست برای اینکه کیفیت و قیمت به یک حالت متعادل 
برسد زمان آن بود که بحث واردات خودرو برای تنظیم 
گری بازار و ارتقای کیفیت مطرح شود؛ بر اساس همین 
اص��ل، وزارت صمت آئین نامه را تنظیم کرد و به دولت 
ارائه شد حال می توانیم بگوییم کلیات آن مصوب شده 
است.منطقی در ادامه بیان کرد: دو دهک اول را در نظر 
بگیری��م خودروها قیمت بالایی داش��تند، اما در مصوبه 
جدید که تنظیم ش��ده علاوه ب��ر دو دهک بالا، دهک 
پایین هم در نظر گرفته با مش��وق های خاص که بتواند 
دهک های پایین را هم پوشش دهد به طور مثال تعرفه 
پایین تری برای دهک پایین گذاش��تند.وی افزود: بحث 
دیگر نیم نگاهی به صنعت خودرو بود، صنعت خودرو ۳ 
وظیفه اصلی دارد، یکی خدمات پس از فروش که در این 
طرح به صورت ویژه به آن نگاه شده است، نکته بعدی 
این بود که ما واردات خودرو را صرفاً برای واردات انجام 
می دادی��م، اما یکی از بحث هایی که خیلی از کش��ورها 
هم از آن استفاده می کنند این است که در کنار واردات، 

انتق��ال دانش و فناوری هم اجرا ش��ود و مبحث بعدی 
ورود به بخش خودروهای جدید و به روز و به خصوص 
خودروهای برقی که در دنیا اس��تقبال خوبی از آن شده 
است.معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت اضافه کرد: 
ب��رای واردات خودرو نمی توانی��م به طور کامل از منابع 
بانک مرکزی اس��تفاده کنیم بنابراین پیش��نهاد شد که 
سرمایه گذاران می توانند در زنجیره ارزش خودرو چه در 
قطعات و چه در زیر مجموعه ها سهیم باشند و همچنین 
مش��وق های صادراتی نیز تعریف ش��د برای کسانی که 
طیفی از محصولات را صادر می کنند در ازای صادرات 
ب��ا مجوز بانک مرکزی بتوانند واردات داش��ته باش��ند.
منطق��ی درباره می��زان واردات و تأثیر کیفیتی و قیمتی 
روی تولیدات داخلی اف��زود: به عنوان مثال نیاز بازار ۲ 
میلیون دس��تگاه خودرو است منتها خودروسازها یک و 
نیم میلیون تولید می کنن��د و برای اینکه بازار به تعادل 
برس��د باید جمع تولید داخلی و جمع ص��ادرات بتوانند 
نیازهای جامعه را برطرف کنند؛ عدد کاملًا بس��تگی به 
این دارد که ما چقدر ش��کاف داشته باشیم و طبعاً وقتی 
خودروس��ازان داخلی هم کیفیت و هم تیراژ را بالا ببرند 

قطعاً می توانیم بگویی��م واردات محدودتری را خواهیم 
داش��ت.وی در ادامه گفت: اگ��ر عرضه و تقاضا متعادل 
شود قطعاً روی قیمت اثر خواهد داشت و پیش بینی ما 
این اس��ت که با شروع واردات و ادامه آن، قیمت ها آرام 
آرام به آن حد عقلانی که مشتری انتظار دارد، نزدیک تر 
شود.معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت درباره اینکه 
آیا قرعه کشی ها که ادامه خواهد داشت یا خیر، تصریح 
ک��رد: با توجه ب��ه بازار نامتعادل خ��ودرو، نکته مهم در 
قرعه کش��ی این است که متقاضی بیشتر از تولید است 
و بخشی خودرو را کالای سرمایه ای محسوب می کنند؛ 
پیش بینی می کنم تا اواخر سال آینده همانطور که وزیر 
صمت گفتند، اغلب قرعه کشی ها منتفی و از بین خواهد 
رفت و ما به س��مت کیفیت محصول و عقلایی ش��دن 

قیمت و تأمین نیازهای مردم خواهیم رفت.
س�قوط قیمت خودرو در راه اس�ت ���

س��عید موتمنی رییس اتحادیه نمایش��گاه داران خودرو 
امروز نیز اظهار کرد: همزمان با ورود نخس��تین س��ری 
خودروه��ای واردات��ی به کش��ور که احتم��الا از ۲ ماه 
آین��ده اتفاق بیفتد، قیمت ها شکس��ته خواهد ش��د.این 

مقام صنفی تصریح کرد: ام��روز خودروهای خارجی در 
کش��ور با س��ه برابر قیمت های جهانی معامله می شوند 
و این قیمت ها برای خودروهای کارکرده و دس��ت دوم 
به مراتب بیشتر است.وی بیان داشت: ورود خودروهای 
خارج��ی در ادامه به کاهش قیمت خودروهای مونتاژی 
و داخل��ی خواه��د انجامید.موتمن��ی خاطرنش��ان کرد: 
امروز یا فردا ش��رایط واردات خودرو اعلام خواهد ش��د 
و اگ��ر آن طور که وزیر صمت وع��ده کرده خودروهای 
ارزان قیم��ت و اقتص��ادی وارد ش��ود یا حت��ی واردات 
خودروهای کارکرده و دس��ت دوم در مقطعی اجازه داده 
شود، بر قیمت ها و تنظیم بازار تاثیرگذار خواهد شد.وی 
در عی��ن حال تاکید کرد: ورود خودروها به کش��ور باید 
ب��ا تعرفه های پایین اتفاق بیفتد ک��ه در این صورت به 
نفع بازار و مصرف کنن��دگان خواهد بود.رییس اتحادیه 
نمایش��گاه داران خودرو پایتخت خاطرنش��ان کرد: حتی 
برندهای خوش نام و معتبر جه��ان از جمله تویوتا، کیا، 
نیس��ان و غیره، خودروهای متن��وع ارزان قیمت در بازه 
قیمت��ی ۱۲ تا ۲۰ ه��زار دلار دارند ک��ه قابلیت واردات 
دارن��د.وی در خصوص مطرح ش��دن واردات خودرو با 
تعرفه صفر از س��وی برخی کارشناسان در مقطع فعلی، 
تصریح کرد: حتی مطرح ش��دن این موض��وع می تواند 
همین امروز قیمت ها را تا اندازه زیادی بشکند.موتمنی 
اظهار داش��ت: کاهش تعرفه ه��ای گمرکی، هزینه های 
اسقاط خودرو، شماره گذاری و سایر هزینه های متفرقه، 
می تواند سیاس��ت واردات خودرو ب��رای تنظیم و تعادل 
بخش��ی به ب��ازار را با موفقیت بیش��تری هم��راه کند.
وی یادآور ش��د:  در چند س��ال گذش��ته می��زان عرضه 
خودرو دس��ت کم ۴۵ درصد کمت��ر از تقاضای بازار بود، 
همچنین مدیریت عرضه از س��وی خودروسازان سبب 
ش��د تا افزایش ش��دید قیمت ها در بازار را شاهد باشیم، 
همچنین بررسی نرخ تورم و نرخ ارز از مرداد ۹7 تاکنون 
نش��ان می دهد قیمت های کارخانه ای خودروها بیش از 
سطح تورم بالا رفته است.موتمنی تاکید کرد: اگر امروز 
وضعیت واردات خودرو، نح��وه و میزان واردات، قیمت 
خودروها، همچنی��ن تعرفه ه��ای ورودی و هزینه های 
مترتب بر آن اعلام ش��ود، می توان امیدوار بود نخستین 

خودرو تا دو ماه دیگر وارد بازار شود.

رئیس اتحادیه کش��وری فروش��گاه های زنجیره ای با 
بی��ان اینکه از دیروز ارس��ال بار ب��ا قیمت های جدید 
به فروش��گاه ها آغاز شده است، گفت: در حال حاضر 
کل محصولات روغن با قیمت های جدید عرضه می 
شود.به گزارش مهر،منصور عالی پور در مورد وضعیت 
عرضه کالاهای اساس��ی، اظهار ک��رد: در حال حاضر 
هیچ مش��کلی در تأمی��ن کالاهای اساس��ی نداریم و 
انبار فروشگاه ها پر است و در سطح فروش، کالاهای 

اساس��ی در دس��ترس مردم ق��رار دارد.رئیس اتحادیه 
کشوری فروشگاه های زنجیره ای افزود: تولیدکنندگان 
وضعیت تزریق کالا به فروش��گاه ها را به روال طبیعی 
بازگردان��ده اند، از این رو در س��طح عرضه، کمبودی 
نداریم و م��ردم بدانند که هیچ گون��ه کمبودی وجود 
ندارد.وی ادامه داد: از چهارش��نبه که قیمت های جدید 
اعلام ش��د، کارخانجات تولی��دی قیمت های جدید را 
اعمال کردند و از دیروز ارس��ال بار به فروشگاه ها آغاز 

شده که این کالاها به مرور به سطح فروش می رسد.
عالی پور گفت: در حال حاضر کل محصولات روغن با 
قیمت های جدید عرضه می شود و دیگر روغن با قیمت 
قبلی نداریم.رئیس اتحادیه کش��وری فروش��گاه های 
زنجیره ای اظهار کرد: تخم مرغ و مرغ هم تا پنجشنبه 
با قیمت قبل عرضه می ش��د و از دیروز با قیمت های 
جدید در حال عرضه است. همچنین سهمیه های مرغ 
منجمد تأیید شده و در حال تحویل است.وی در مورد 

وضعیت تقاضا، گفت: چهارش��نبه و پنج شنبه به دلیل 
اع��لام تغییر قیمت ه��ا و اینکه در انبار فروش��گاه ها، 
کالاها با قیمت های قبلی وجود داشت، شاهد شلوغی 
و ازدحام بودیم که برخی نیاز به خرید داشتند و برخی 
هم بیش از نیاز خرید کردند. اما از دیروز عصر و امروز 
که تقریباً کالاها با قیمت ه��ای جدید در حال عرضه 
است، وضعیت عادی شده است و ازدحام خاصی وجود 

ندارد.

عرضهکالاهایاساسیباقیمتهایجدید
رئیساتحادیهکشوریفروشگاههایزنجیرهایمطرحکرد؛

تعیین سقف اجاره بها در شرایط کنونی بازار مسکن، اقدام مناسبی بود
کارشناس اقتصاد مسکن:

بررسی ها حاکی اس��ت مستأجران و برخی 
کارشناسان اقتصاد مس��کن از تعیین سقف 
اجاره بها در س��تاد تنظیم ب��ازار با توجه به 
شرایط کنونی بازار مس��کن، استقبال کرده 
اند.به گزارش مهر، بس��یاری از کارشناسان 
اقتص��ادی بر این باورند که با توجه به اینکه 
بازار مسکن یک بازار تقریباً ۱۰۰ درصد غیر 
دولتی اس��ت، مداخله دول��ت در این بازار و 
اقتصاد دستوری در آن نتیجه نمی دهد.با این 
حال در شرایط کنونی و بحرانی بازار مسکن 
خصوصاً بازار اجاره بها، به نظر می رسداقدام 
اخیر دولت در تعیین س��قف اجاره مس��کن، 

فرآیند مؤثری باشد.
سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس: طرح 
تعیین سقف اجاره بها در مجلس آماده شده

علی خضریان س��خنگوی کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس شورای اسلامی اواخر فروردین 
امس��ال از آماده ش��دن طرحی برای کنترل 
اج��اره بهای واحدهای مس��کونی خبر داده 
بود.ب��ه گفته خضریان، یک��ی از اصلی ترین 
مش��کلات عم��وم مس��تاجران، افزایش 
افس��ار گس��یخته اجاره مس��کن اس��ت. 
مردم پس انداز چندین س��ال خ��ود را برای 
رهن یا پرداخ��ت اجاره بهای ماهیانه متقبل 
می شوند به همین دلیل طرحی برای کنترل 
اجاره بهای واحدهای مس��کونی آماده شده 
اس��ت.خضریان اعلام ک��رد: در طرح آماده 

ش��ده که طی روزهای آینده نهایی می شود، 
تلاش ش��ده با بهره گیری از امتیازاتی نظیر 
دریافت تس��هیلات  بازس��ازی مس��کن به 
صورت خ��ارج از نوبت و نح��وه بازپرداخت 
آس��ان تر و همچنین تغییر ن��رخ عوارض  و 
مالی��ات  وصولی از موج��ران بر مبنای نرخ 
اجاره، زمین��ه کنترل بازار اجاره مس��کن را 

فراهم کرد. 
تعیی�ن س�قف اج�اره به�ا در س�تاد ملی  ���
مقابله با کرونا در س�ال های ۱3۹۹ و ۱۴۰۰ 

جواب داد؟
برای نخس��تین بار در سال ۱۳۹۹ ستاد ملی 
مقابل��ه با کرونا مصوب کرد که در ش��رایط 
کرونایی و برای کاهش جابه جایی خانوارها 
که به شیوع بیماری کمک می کرد، موجران 
ملزم به تمدید قراردادهای اجاره مس��کن و 
نیز س��قف ۲۵ درصدی اجاره بها در تهران 
شدند. به این معنا که شوراهای حل اختلاف 
امکان صدور حکم تخلیه برای مستأجران را 
نداشتند.این مصوبه در سال ۱۴۰۰ نیز مجدداً 
تمدید شد اما استثنائاتی برای ممنوعیت صدور 
حکم تخلیه قائل شدند از جمله اینکه موجر 
در صورت فروش ملک می تواند مستأجر را 
وادار به تخلیه ملک کند یا اینکه در صورت 
ازدواج فرزن��دان موج��ر، وی می تواند برای 
واحد مس��کونی تحت اجاره اش، مستأجر را 
وادار به تخلیه ملک کند.با این حال محمود 

محمودزاده معاون مسکن و ساختمان وزارت 
راه و شهرسازی از تأثیرگذاری 6۰ درصدی 
مصوبه س��تاد ملی مقابله ب��ا کرونا مبنی بر 
تعیین سقف ۲۵ درصدی اجراه بها در تهران 
و ۱۵ درصدی در شهرستان ها در جلوگیری 
از رشد اجاره بهای مس��کن در سال ۱۳۹۹ 
خب��ر داده بود.هرچن��د که برخی مش��اوران 
املاک مس��کن با این ادع��ای وزارت راه و 
شهرس��ازی در خصوص کنترل اجاره بها در 
پی ابلاغ مصوبه س��تاد ملی مقابله با کرونا 
خصوصاً برای س��ال ۱۴۰۰، موافق نیستند.

آمارهای بانک مرکزی و مرکز آمار ایران نیز 
از ارشد بیش از ۴۰ درصدی اجاره مسکن در 

یک سال گذشته حکایت دارد.
وزیر راه و شهرس�ازی: سقف رشد اجاره  ���

بهای مسکن برای ۱۴۰۱، فقط 2۵ درصد
رستم قاسمی چهارشنبه عصر ۲۱ اردیبهشت 
در پایان نشست ستاد تنظیم بازار به ریاست 
حج��ت الاس��لام رئیس رئی��س جمهور، از 
تصویب تعیین سقف اجاره بها در این جلسه 
خبر داد.به گفته قاس��می، سقف اجاره بهای 
مسکن به پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی و 
در س��تاد تنظیم بازار، برای شهر تهران ۲۵، 
کلانش��هرها ۲۰ و سایر ش��هرها ۱۵ درصد 
نس��بت به س��ال قبل و وی��ژه قراردادهای 

تمدیدی تعیین شد.
کارش�ناس اقتصاد مس�کن: اقدام ستاد  ���

تنظیم بازار در ش�رایط بحرانی ب�ازار اجاره 
مسکن، کار خوبی بود

حمید یاری کارش��ناس اقتصاد مس��کن در 
گفت وگ��و با خبرنگار مه��ر درباره تصویب 
تعیین س��قف اجاره مس��کن در ستاد تنظیم 
ب��ازار اظهار کرد: تعیین س��قف اج��اره بها 
می تواند کمک خوبی باش��د به خصوص در 
این شرایط که بازار اجاره مسکن به وضعیت 
بحرانی رسیده و بس��یاری از مستأجران در 
مضیقه هس��تند.وی افزود: در شرایط عادی 
هیچ اقتصاددانی از تعیین دس��توری قیمت 
اجاره مس��کن حمایت نمی کن��د اما در این 
ش��رایط، این مصوبه می تواند به مستأجران 
کمک کند به شرط اینکه سایر دستگاه های 
ذی ربط خصوصاً دستگاه قضائی و شوراهای 
حل اختلاف نیز با دولت همکاری کرده و در 
صدور احکام تخلیه، با تأمل بیش��تری اقدام 

کنند.
تعیین س�قف اج�اره بها، هم�ان کارکرد  ���

دامنه نوسان را دارد
وی با بیان اینک��ه موفقیت یا عدم موفقیت 
مصوب��ات س��تاد مل��ی مقابله ب��ا کرونا در 
س��ال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ مبن��ی ب��ر عدم 
افزایش رق��م اجاره بها بی��ش از ۲۵ درصد 
را باید از فعالان ب��ازار املاک پیگیری کرد 
ادامه داد: در بورس نیز چیزی به اسم دامنه 
نوس��ان داریم که اگر اتفاق غیر مترقبه ای 

رخ ده��د، تأثی��ر ناگهانی بر ب��ازار نگذارد و 
چند روز طول بکش��د تا ای��ن اتفاق، بر بازار 
تأثیر بگذارد.یاری گفت: البته در بس��یاری از 
بورس های دنیا، دامنه نوس��ان نداریم و تنها 
در بورس ایران این موضوع دیده می ش��ود؛ 
ولی می توان همین کارکرد دامنه نوس��ان را 
به مصوبه س��تاد تنظیم ب��ازار تعمیم داد؛ اما 
باید به این موضوع تأکید کرد که در شرایط 
عادی تعیین سقف اجاره مسکن قابل تأیید 
نیست. ولی در شرایط بحرانی می توانند مانند 
دامنه نوس��ان، رشد ناگهانی اجاره مسکن را 
به جای اثرگذاری در یک سال، به چند سال 

منتقل کند و به تأخیر بیندازد.
تعیین س�قف اجاره مسکن کارکرد کوتاه  ���
مدت دارد / دول�ت  اجاره داری حرفه ای راه 

بیندازد
وی تأکید کرد: اگرچه مداخله دولت به طور 
کلی در بازار اجاره مسکن اقدام بدی نیست 
و در بس��یاری از کشورها نیز در شرایط غیر 
عادی اجرا می ش��ود، ام��ا باید این را در نظر 
داش��ت که این اقدامات ب��رای کوتاه مدت 
نتیج��ه می دهد و در بلند مدت باید اقداماتی 
چون اج��اره داری حرفه ای با مش��وق های 
مالیاتی ترویج شود.کارشناس اقتصاد مسکن 
یادآور شد: یکی دیگر از راهکارهای کنترل 
اجاره بها، راه اندازی صندوق های املاک و 

مستغلات در بازار سرمایه )ریت ها( است.
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بانک و بيمه

بازدید اعضای فراکسیون زنان مجلس 
از غرفه بانک شهر در اینوتکس 2022

جمع��ی از اعضای فراکس��یون زنان مجلس 
شورای اس��لامی با حضور در پارک فناوری 
پردی��س، از غرفه بانک ش��هر در اینوتکس 
۲۰۲۲ بازدید و با مدیران ارش��د بانک دیدار 
و گفت وگو کرد. ب��ه گزارش روابط عمومی 
بانک ش��هر، در این بازدید که دکتر معصومه 
پاش��ایی نماینده مرند و جلف��ا، دکتر فاطمه 
قاس��م پور نماینده تهران، ری، ش��میرانات، 
اسلامش��هر و پردیس، دکتر ش��یوا قاس��می 
پور نماینده مریوان و سروآباد حضور داشتند، 
خدمات ارائه ش��ده از س��وی بانک شهر در 
بزرگتری��ن رویداد نوآوری و فناوری کش��ور 
تش��ریح ش��د. نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی ضمن دیدار از آخرین محصولات 
بانک شهر و آش��نایی با دستاوردهای آن در 
حوزه بانک��داری دیجیت��ال، از این بانک به 
عنوان بانکی موفق و مشتری مدار در شبکه 
بانکی کشور نام بردند. این گزارش می افزاید، 
نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲۱یک رویداد منحصر 
به فرد در اکوسیس��تم ن��وآوری و فناوری در 
ایران است که هر ساله توسط پارک فناوری 
پردیس و با حضور کارآفرینان و صاحب نظران 
مطرح حوزه علم و فناوری برگزار می ش��ود. 
هدف اصلی از برگزاری نمایشگاه اینوتکس 
تلاقی س��ه ترند برتر زیس��ت بوم نوآوری و 
فن��اوری؛ از س��رمایه گذاری ب��ر روی ایده ها 
و اس��تارتاپ ها گرفته تا افزایش همکاری و 
مش��ارکت و نیز گفت و گو و ش��بکه سازی 
میان بازیگران اصلی اس��ت. این نمایش��گاه 
در فضایی به وس��عت ۵ هزار متر و با حضور 
حدود ۴۰۰ ش��رکت دانش بنی��ان و صنعتی 
داخلی، استارتاپ، شتاب دهنده، شرکت فناور 
مستقر در پارک های علم و فناوری و مراکز 
رشد برپا ش��ده که جدیدترین محصولات و 
خدمات فناورانه به بازدیدکننده های حضوری 

و برخط ارایه می شود.

مناطق غرب کشور ظرفیت و پتانسیل 
های خوبی برای توسعه بیمه دارد

مدیرعام��ل بیمه میهن و هی��أت همراه به 
منظور دیدار و گفتگو با همکاران شعب غرب 
کشور و بررسی و ارزیابی وضعیت عملکرد و 
رسیدگی به مسائل آنها، از شعب استان های 
همدان، کرمانش��اه، کردس��تان و شهرستان 
ساوه بازدید کردند. به گزارش روابط عمومی 
بیمه میهن؛ رس��ول آریان پور در جریان این 
بازدیدها ک��ه به اتفاق س��یدکاظم ملکوتی 
مش��اور او در امور بازاریابی انجام شد، ضمن 
قدردان��ی از تلاش ها و اقدامات همکاران و 
نمایندگان این شعب، اظهار امیدواری کرد که 
با توجه به سیاست ها و برنامه های ابلاغی، 
کارکنان و ش��بکه فروش در س��ال جاری با 
انگیزه و تلاش بیش��تری به فعالیت بپردازند 
و در بازاریاب��ی و ج��ذب پورتفوی متوازن و 
توس��عه بازار به منظور رشد و پیشرفت بیمه 
میهن بیش از گذش��ته اهتمام جدی ورزند. 
مدیرعام��ل بیمه میهن با بی��ان این مطلب 
ک��ه اس��تان های غ��رب کش��ور ظرفیت و 
پتانسیل های بالقوه خوبی برای توسعه بیمه 
و عرضه انواع بیمه نامه ه��ا دارند، از مدیران 
و سرپرستان و شبکه نمایندگان این مناطق 
خواست برای دستیابی به اهداف و پیشرفت 
بیمه میه��ن، تمام توان و ظرفیت خود را به 
منظور شناس��ایی بازار و استفاده از پتانسیل 
ها و فضاه��ای بالقوه مناط��ق متبوع برای 
جذب پرتفوی متوازن و س��ودآور و افزایش 
س��هم خود از بازار، بکارگیرن��د. مدیرعامل 
بیمه میه��ن همچنین ت��وازن در فروش و 
توزیع متناس��ب ریس��ک را مورد تأکید قرار 
داد و گفت: برای تأمین نقدینگی ش��رکت، 
ضروری اس��ت فعالیت ها بر احیای س��هم 
شرکت از بازارهای س��ودده متمرکز باشد و 
رؤسا و سرپرس��تان شعب با محور قراردادن 
چش��م ان��داز و برنامه ها در ه��ر زمینه ای، 
متناسب با شرایط منطقه اهداف راهبردی را 
محقق سازند. آریان پور توانمندسازی منابع 
انسانی و آموزش کاربردی کارکنان و شبکه 
ف��روش را از جمله برنامه ها و رویکرد های 
جدید بیمه میهن برشمرد و افزود: در زمینه 
چگونگ��ی عملکرد ش��عب و نمایندگان نیز 
نظارت و کنترل های لازم با جدیت بیشتری 
به عمل خواهد آمد تا انشاءالله شاهد بازدهی 
و درآمدزایی بیش��تر و بهتر از گذش��ته برای 

“میهن مان” باشیم. 

اخبار

ارائه انواع خدم��ات بانکداری الکترونیک 
بانک صادرات ایران در س��ی و س��ومین 
نمایش��گاه بین الملل��ی کتاب ته��ران با 
استقبال علاقه مندان به کتاب همراه شد. 
به گ��زارش روابط عمومی بانک صادرات 
ایران، غرفه این بانک در س��ی و سومین 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران با ارائه 
انواع مش��اوره خدم��ات بانک��ی، افتتاح 
حس��اب، خدم��ات بیمه س��رمد، خدمات 
انواع زیرساخت های بانکداری الکترونیک 
ش��رکت پرداخت الکترونیک سپهر مورد 

استقبال علاقه مندان به کتاب قرار گرفته 
اس��ت. تس��ریع در امکان افتتاح حساب، 
مش��اوره خدم��ات بانک��ی و راهنمای��ی 
اس��تفاده از خدمات بانکداری الکترونیک 
ب��رای ناش��ران و فعالان ح��وزه کتاب و 
متقاضی��ان در غرفه بانک در نمایش��گاه 
کت��اب در کمترین زمان فراهم ش��ده و 
مورد اس��تقبال بازدید کنندگان و فعالان 
این حوزه قرار گرفته است. ارایه خدمات 
و محص��ولات متنوع بیمه در غرفه بانک 
ص��ادرات ایران و همچنین عرصه س��ی 

و س��ومین نمایش��گاه بین الملل��ی کتاب 
ته��ران از دیگ��ر خدمات ارایه ش��ده در 
این نمایش��گاه اس��ت. نصب و راه اندازی 
و پش��تیبانی از بی��ش از ۱۵۵۰ پایان��ه 
فروشگاهی و پشتیبانی کادر فنی شرکت 
خدمات الکترونیک سپهر بانک صادرات 
ایران، بازدید مس��تمر نیرو های پشتیبانی 
از غرفه ها و اس��تمرار خدمت رس��انی در 
میزهای خدمت این شرکت در نمایشگاه 
از دیگر ظرفیت های مورد اس��تفاده بانک 
صادرات ایران در این نمایش��گاه اس��ت.  

علاوه بر اس��تقرار بی��ش از ۱۵۵۰ پایانه 
فروشگاهی برای ناشران و فعالان حوزه 
کت��اب در این نمایش��گاه، اس��تقرار ۱۳ 
دستگاه خودپرداز به صورت ثابت و سیار 
با پش��تیبانی کادر فنی موجب عبور تعداد 
تراکنش  های انجام ش��ده توسط خدمات 
بانک ص��ادرات ایران در بخش حضوری 
از ۸۵ ه��زار  نمایش��گاه در دو روز اول 
تراکنش ش��د و رقم آن ب��ه ۱۰۳ میلیارد 
ریال رس��ید. در بخش غیرحضوری نیز از 
آغاز نمایش��گاه تاکنون بیش از ۱7 هزار 

تراکنش به ارزش بالغ بر ۳۸ میلیارد ریال 
الکترونیک  بانکداری  توس��ط درگاه های 
بانک صادرات ایران انجام ش��ده و مورد 
استقبال فعالان این نمایشگاه قرار گرفته 
است. سی و سومین نمایشگاه بین المللی 
کت��اب تهران، ۲۱ تا ۳۱ اردیبهش��ت ماه 
سال جاری با حمایت بانک صادرات ایران 
در مح��ل مصلی بزرگ امام خمینی)ره( و 
ب��ا حضور نزدیک به ۱۹۰۰ ناش��ر داخلی 
و بین المللی به صورت حضوری و ۲۸۰۰ 

ناشر در بخش مجازی برگزار می شود.

استقبال از خدمات بانک صادرات ایران در نمایشگاه بین المللی کتاب

بانکداری الکترونیک، یکی از انواع بانکداری است که 
تمام��ی نقل و انتقال مالی و فرآینده��ای بانکی را در 
بستر دیجیتال و بدون نیاز به حضور فیزیکی مشتری را 
با استفاده از تکنولوژی های پیشرفته شبکه و مخابرات 
مدیری��ت می کن��د. صنعت بانک��داری در دوره بحران 
کرونا- درحالی که بیش��ترین آسیب کرونا در فضاهای 
بان��ک ها متوجه کارکن��ان بود- از آزمون ناخواس��ته 
س��ربلند بیرون آمدند.به گزارش خبرنگار پایگاه خبری 
طلانیوز:   یکی از فضاهایی که بیش��ترین نگرانی را در 
زمان شیوع کرونا متوجه خود کرده بود، شعب بانک ها 
بودند. بانک ها در حوزه کارکنان بیشترین آسیب را در 
این زمان دیدند و یکی از چیزهایی که بیشترین نگرانی 
را در اپیدمی و انتقال کرونا متوجه خود ساخت، جابجایی 
اسکناس بود.  بانک ایران زمین یکی از بانک هایی بود 
که در زمینه کاهش آس��یب های کرونا، بسیار موفق و 
پیش��رو عمل کرد. در حال حاضر بیشتر تراکنش های 
مالی این بانک از طریق خدمات بانکداری غیرحضوری 
و خارج از شعب اتفاق می افتد.  اما این نوع از بانکداری، 
و احساس نیاز به وجود آن، شاید بیشتر در شرایط فعلی 
و محدودی��ت  هایی که بیم��اری همه  گیر کرونا،  برای 

دسترس��ی افراد برای مراجعه حضوری به بانک ایجاد 
ک��رده و اس��تفاده از خدمات بانک��ی غیرحضوری را به 
اولویت مردم، تبدیل کرده اس��ت، بیش از پیش لمس 
شود.  حتما هریک از شما که درحال خواندن این مطلب 
هستید با مس��ائلی از جمله پرداخت قبوض، مشاهده و 

پرداخت صورتحساب  های بانکی خود، پرداخت اقساط 
تس��هیلات، خرید ش��ارژ و حتی خریدهای اینترنتی و 
هزاران مورد دیگر که می توان با اس��تفاده از اینترنت آن 
را انجام داد، مواجه ش��ده باش��ید.  صنعت بانکداری در 
دوره بحران کرونا، درحالی که بیشترین آسیب سرایت 

کرونا در فضاهای بانک ها متوجه کارکنان بود، از پس 
آزمونی که به یکباره در آن قرار گرفته بود، پیروز بیرون 
آمد؛ اینکه بتواند در حجم گسترده و فراگیر آموزش های 
اس��تفاده از خدمات بانکداری الکترونیک و دیجیتال را 
در اختیار مش��تریان قرار دهد و روش های اس��تفاده از 
خدمات غیرحضوری را به مشتریان بیاموزد و از حضور 
مردم در ش��عب بانک ها به طور شگفت انگیزی بکاهد 
و بدین ش��کل نگرانی ها در خصوص ش��یوع کرونا از 
طریق حضور در ش��عب بانک ها و تماس مس��تقیم با 
اسکناس کاهش یافت و الزام استفاده مشتریان بانک ها  
از خدمات بانک��داری الکترونیک در کاهش مخاطرات 
دوران کرون��ا نقش تعیی��ن کننده ای داش��ت.  قطعا، 
ویژگی هایی چون؛ س��رعت قابل قبول، سهولت انجام 
فرآیندهای بانکی برای مش��تری، امنیت شبکه بانکی، 
مصرف حجم کمی از اینترنت مش��تری و همه و همه 
نکاتی که شما به  عنوان یک مشتری، درنظر دارید، در 
انتخاب شما برای استفاده از شبکه اینترنتی یک بانک، 
موثر باشد.  در دروه کرونا بانکداری الکترونیک در بانک 
ها گسترش یافت و استفاده از پول به عنوان یک عامل 

انتقال ویروس کرونا کاهش یافت. 

برنامه بانک ایران زمین برای کاهش آسیب های شیوع کرونا

بازدید رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران از صندوق قرض الحسنه شاهد
معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران روز پنج ش��نبه ۲۲ اردیبهشت ماه با 
حضور در صندوق قرض الحسنه شاهد از این 
مجموعه بازدید کرد. به گزارش روابط عمومی، 
دکتر سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی پس 
از بازدید از صندوق قرض الحس��نه شاهد در 
نشس��تی که با حضور اعض��ای هیئت امناء، 

هیئت مدیره، دکتر اسلام کریمی مدیرعامل 
و جمعی از مدیران برگزار ش��د، ضمن تقدیر 
از خدمات ارزش��مند این مجموعه به خانواده 
های معظم شهداء و ایثارگران عضو، بر ارتقاء 
جایگاه صندوق در راهبرد بلند مدت بنیاد شهید 
و امور ایثارگران تاکید کرد.  رئیس بنیاد شهید 
و امور ایثارگران ضم��ن قدردانی از زحمات و 

تلاش های مجموعه صندوق قرض الحسنه 
شاهد، گفت: صندوق یکی از ابزارهای خدمت 
رس��انی بنیاد به جامعه هدف است به همین 
دلیل باید سطح خدمات و جایگاه این مجموعه 
ارتقاء یابد.  دکتر س��ید امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی افزود: بنیاد شهید و امور ایثارگران در 
۸ ماه گذش��ته با هماهنگی و حمایت ریاست 

محترم جمهوری و همچنین دفتر مقام معظم 
رهبری برای رفع موانع موجود گام های بلندی 
را برداشته تا بتواند ضمن خروج از بنگاه داری، 
خدمات شایسته ای را به ذینفعان خود ارائه کند.  
معاون رئیس جمهور لازمه اداره هر مجموعه 
ای را داش��تن تفکر سیستمی عنوان و اظهار 
کرد: موفقیت هر مجموعه ای در گرو تعامل 

با ذینفعان است چرا که حاصل این مهم می 
تواند نقش��ه راه رسیدن به موفقیت مد نظر را 
ترسیم کند.  دکتر قاضی زاده هاشمی ادامه داد: 
اعضای هیئت امناء، هیئت مدیره و مدیرعامل 
باید با برنامه ریزی، س��از و کارهای موجود در 
صندوق قرض الحس��نه شاهد را جهت ارتقاء 

آن تغییر دهند.

 /  

/

 (

/

 ( / /

/

 ( / / / /

 

 ( / /

/

 ( / /

/

 ( / /

 / /

 / /

 

/ /

/ /

 / /

 / /

www.tejaratonline.ir

آخرين اخبار و تحليل روز اقتصادي را در پايگاه اينترنتي تجارت آن�لاين بخوانيد

eskenasnewspaper.com

نسخه آنلاين روزنامه اقتصادي  اسکناس را در پايگاه اينترنتي بخوانيد

 »فرزند صبح« کتاب می شود
محمدرضا شرف الدین تهیه کننده سینما ضمن اشاره به 
آخرین وضعیت اکران فیلم »زنانی که با گرگ ها دویده اند« 
بیان کرد ک��ه تجربیات خود از فیلم »فرزند صبح« را در 
کتابی گ��ردآوری خواه��د کرد. محمدرضا ش��رف الدین 
تهیه کننده فیلم سینمایی »زنانی که با گرگ ها دویده اند« 
به کارگردانی امیراطهر س��هیلی که بعد از پنج س��ال به 
تازگی پروانه نمایش آن صادر ش��ده اس��ت، در گفتگو با 
خبرن��گار مهر درباره این پروژه گفت: این فیلم مربوط به 
سال ها قبل اس��ت و متأسفانه دوستان سازمان سینمایی 
در دولت گذش��ته، از نظر ترکیب ش��ورای پروانه نمایش 
موافق صدور مجوز برای این فیلم نبودند. بنده از قبل هم 
نسبت به ترکیب شورای پروانه ساخت و نمایش در دولت 
گذشته معترض بودم و دیدیم خروجی کارشان تبدیل به 
وضعیت امروز س��ینما ش��د و چه ضررهایی برای جامعه 
داشت. اگر در میان این آثار چند فیلم خوب هم تولید شد، 
غالباً محصول دغدغه نهادها و اشخاص بوده و نمی توان 
آن ها را محصول ساختار سیستماتیک ارشاد دانست. این 
تهیه کننده ادامه داد: فیلم »زنانی که با گرگ ها دویده اند« 
یکی از آثاری اس��ت که مورد بی مهری دوستان سازمان 
سینمایی در دولت گذشته قرار داشت. این فیلم به حوادث 
بعد از عملیات مرصاد می پردازد و درواقع داستان یک زن 
را روایت می کند که از س��ازمان مجاهدین خلق، بریده و 
دچار بی هویتی شده است. به نوعی بریدن از یک سازمان 
تروریس��تی برای او یک تولد دوباره محس��وب می شود. 
ش��رف الدین در ادامه با اش��اره به تغییر مدیران سینمایی 
گفت: خوشبختانه هم شخص محمد خزاعی هم مدیرانی 

که تا به امروز منصوب کرده است، افرادی کاربلد، موجه 
و معتقدی هس��تند و به جرأت می گویم که س��ال ها بود 
س��ازمان س��ینمایی چنین ترکیب خوبی را به خود ندیده 
بود. سینماگران هم باید کمی صبر داشته باشند. من هم 
به برخی اتفاقات این روزها و تصمیمات انتقادهایی دارم. 
در برخی جمع ه��ای خصوصی هم این انتقادها را مطرح 
کرده ام.وی در پاس��خ به این س��وال که این اظهارات به 
دلیل دریافت پروانه نمایش اس��ت؟ بیان ک��رد: نه واقعاً 
این چنین نیس��ت، موضع ام به این دلیل نیس��ت که بعد 
از س��ال ها توانس��تم برای فیلمم پروان��ه نمایش بگیرم. 
حرف های امروز من را با مواضع قبلی ام مقایس��ه کنید تا 
ببینید متر و معیارهای من چیس��ت. البته هنوز ما حرکت 
جدی در س��ازمان سینمایی شاهد نبوده ایم و امید دارم با 

صبر و حوصله سینماگران وضعیت بهبود هم پیدا کند.

امنیت شغلی سینماگران نابسامان است ���
وی با اشاره به انتقادات خود نسبت به شرایط امروز سینما 
گفت: بالاخره وضعیت تولید و امنیت شغلی سینماگران 
بسیار نابسامان اس��ت و نیاز به سامان دهی دارد. درست 
اس��ت که زم��ان قابل توجه��ی از اس��تقرار دولت فعلی 
گذشته اس��ت اما در عرصه فرهنگ نمی توان یک شبه 
تغیی��ر ایجاد کرد. در عرصه فرهنگی ایجاد تحول خیلی 
س��خت تر از عرصه ای مانند اقتصاد اس��ت. شرف الدین 
درب��اره برنامه ریزی برای اکران »زنان��ی که با گرگ ها 
دویده ان��د« هم گفت: از همین امروز رایزنی های خود را 
آغاز کرده ایم و برخی مسیرهایی را که از قبل آغاز کرده 
و به دلیل عدم صدور پروانه نمایش متوقف مانده بود، هم 
مج��دد دنبال خواهیم کرد تا ببینیم چه نتیجه ای حاصل 
می ش��ود. واقعیت این است که بیش از پخش سینمایی 
روی عرض��ه فیل��م در فض��ای مج��ازی و پلتفرم های 
اینترنتی حساب کرده ایم. فکر می کنم این فیلم با توجه 
به ویژگی هایی که دارد در اکران آنلاین می تواند موفق تر 
عمل کند. این البته به این معنا نیست که اکران سینمایی 
جزو اهداف ما نباشد. حتماً اکران در سالن های سینما هم 
در دس��تور کار ما قرار خواهد داشت. اساساً فیلم هایی را 
که از ابتدا با نگاه نمایش بر پرده عریض تولید ش��ده اند، 
مخاط��ب باید روی پرده عریض تماش��ا کند تا جزییات 
آن را درک کن��د. با این نگاه نمی توانیم از اکران عمومی 
چشم پوشی کنیم. این تهیه کننده درباره ظرفیت های این 
فیلم برای برقراری ارتباط با مخاطب هم مطرح کرد: از 

نگاه بنده فیلم، فیلمی جذاب است. 

فیلمی که دولت قبل به آن مجوز اکران نداد!
فرهنگی

یک روحانی نباید سوار ماشین سلطنتی شود
آیت الله جاودان:

آیت الله جاودان هدایت مردم را از وظایف مهم روحانیون 
دانست و گفت: ما نسبت به سخنان مان مسئول هستیم 
زیرا فرش��تگان عتید و رقیب همه چیز را می نویسند. به 
گزارش مهر، آیت الله محمد علی جاودان در نخستین روز 
پنجمین نشست رسالات با بیان اینکه یک روحانی نباید 
سوار ماشین سلطنتی ش��ود، اظهار کرد: زمانی من سوار 
نیسان نشسته بودم. طلبه ای سوار بر موتور بود. یک آقایی 
هم کنار یک فرمانده ارتش در ماشین خوبی نشسته بود. 
مردم نه من و نه آن طلبه موتورسوار را نگاه کردند بلکه 
آن روحانی را ن��گاه می کردند. وی گفت: روحانیون باید 
عرفی��ات را رعایت کنند. هر گناه��ی را می توان جواب 
داد ول��ی اگر ب��ه خاطر رفتار من، م��ردم از دین گریزان 
ش��وند، این را نمی ش��ود جواب داد. آیت الله جاودان در 
ادامه هدایت مردم را از وظایف مهم روحانیون دانست و 

اظهار کرد: جه��ات اخلاقی را با مردم رعایت کنید. یک 
طلب��ه ای درباره قیمت یک جنس با فروش��نده ای دعوا 
ک��رد. ما باید بگذریم چون مردم به ما حق نمی دهند. در 
دعوای بین زن و مرد، مردم به زن حق می دهند. عرفیات 
خیلی مهم اس��ت. استاد اخلاق گفت: لزومی ندارد ما هر 
چیزی را بگوییم. ما باید قرآن و حدیث خوب، برای مردم 
بگویی��م. حدیث را باید با عقل بس��نجیم، اگر خوب بود، 
برای مردم بخوانیم. همه ما همیشه در سیر خوب است و 
ما یک روز این سیر را ملاقات خواهیم کرد. چطوری سیر 
کردی؟ وی در ادامه با اش��اره به واقعه روز عاشورا، اظهار 
کرد: ما باید روای��ات قوی برای مردم بخوانیم در همین 
موضوع عاشورا نیز روایات ضعیف را نقل می کنند. روایات 
را مس��تند و با ارائه سند برای مردم بخوانیم. حرف بدون 
سند نزنید. ما نسبت به سخنان مان مسئول هستیم زیرا 

فرشتگان عتید و رقیب همه چیز را می نویسند. آیت الله 
جاودان افزود: ما به جوانی که بعدها درباره مبتلا شدنش 
به گناه می گوید، می گوئیم که نمازت را درس��ت بخوان 
و ه��ر روز صبح ب��ا امام زمان علیه الس��لام عهد ببند و 
صحبت کن. دعای عهد توسل خوبی به امام زمان )عج( 
است. وی اضافه کرد: مرحوم آیت الله بروجردی فرمودند 
در عمرم دروغ نگفتم. انس��ان خیلی باید شخصیتش بالا 
باش��د. من جوانی را می شناس��م که اصلًا گناه نمی کند. 
برنامه زندگی پس از زندگی خوب اس��ت زیرا بسیاری از 
روایات��ی را که م��ا خوانده ایم، در ای��ن برنامه، گفته اند. 
پنجمین نشست رس��الات به عنوان حرکت منبری های 
جوان هیأت های حس��ینی ۲۲ و ۲۳ اردیبهشت ۱۴۰۱ با 
حضور چهره های ش��اخص منبر از استان های کشور در 

مجموعه شهدای انقلاب )سرچشمه( برگزار می شود.



روزنامه صبح ايران

روزنامه فرهنگي،اقتصادی،اجتماعي،ورزشي، سياسي
صاحب امتياز: موسسه انتشاراتي عصر ايرانيان

مديرمسئول: بيژن نوباوه وطن

»لوتر بوربنگ« که بود؟
لوتر بوربن��گ طبیعي دان آمریکای��ی، در ۱۸ فوریه 
۱۸۴۹م به دنیا آمد.وي تحصیلات رسمي را تا سن ۱۹ 
سالگي به اتمام رساند و از آن پس بر اثر مطالعه برخي 
آثار درباره جانوران و گیاهان، به تحقیق درباره گیاهان 
پرداخت.بوربنگ پس از چندي، راهي کالیفرنیا گردید 
و پنجاه س��ال بقیه عم��رش را به آزمای��ش درباره 
گیاهان گذراند.بوربنگ قصد نفي یا اثبات مس��ائل 
علمي را نداشت، اما تجارب روزافزون او باعث گردید 
که از گیاهان س��ودمند، انواع سودمندتري به دست 
آید.بر این اساس، بوربنگ به تکثیر صدها نوع گیاه 
پرداخت و در این راه به ش��هرت فراواني رسید.او در 
میوه ها نیز انواع نوظهوري تولید کرد.بوربنگ چهل 
س��ال تمام درباره گوجه فرنگي، زردآلو و تمش��ک 
مطالعه کرد و اقسام مختلفي از آن ها را به وجود آورد.

به طور مثال با کاشت و تکثیر یک نوع سیب زمیني، 
۲۳ نوع مختلف از آن به دس��ت آورد که نوعي از آن 
هنوز به نام بوربنگ معروف است و به عنوان پدربزرگ 
همه سیب زمیني هاي مرغوب کنوني به شمار مي رود.

بوربنگ در س��ال هاي پایاني عمر خود درباره نظریه 
تکامل، س��خنراني هایی در برخي دانش��گاه ها ایراد 
ک��رد و کتاب هایي به چاپ رس��اند که »ش��یوه کار 
و اکتش��افات لوتر بوربن��گ« و »چگونگي پرورش 

گیاهان براي استفاده بیش تر« از آن جمله اند.

بزم هزار رنگ بختياری عکس: yjcمشاهير

اخلاق

شرح صحیفه سجادیه دعای بیست وهفتم )۷3(
حجه الاس��لام والمسلمین موس��وی مطلق: بسم الله 

تکِ.. الرحمن الرحیم وَ أیَدْ حُمَاتَهَا بقُِوَّ
خدایا نگهبانان مرزها را به قوّتت تأیید کن …مرزهای 
جغرافیای��ی و اعتقادی دین نیازمند به حامی و نکهبان 
اس��ت؛ در باب نگهبانی از دین باید عرض شود علاوه 
ب��ر علما وظیفه حکام و مس��ئولین اس��ت چنانچه از 
امیرالمومنبن در غررالحکم امده اس��ت: المُْلُوکُ حُمَاةُ 
ینِ«لازمه دفاع قدرت اس��ت هر چه قدرت بیش��تر  الدِّ

دفاع کامل تر و موفقیت آمیز تر اس��ت، امام س��جاد 
س��لام الله علیه تایید را از ناحیه ق��درت خداوند قادر 
متعال طلب می کن��د، تایید و قدرت نمایی خداوند از 
آستین های مختلف بیرون می آید گاه با ابابیل است، 
کاه با ش��ن های طبس، گاه ب��ا رهبران و فرماندهان 
مدبر وشجاع است، گاه با حماقت رهبران دشمن است، 
گاه با ضرر است و سوراخ کردن کشتی و گاه در درهم 
ش��دن ناوها و کشتی های دشمن، گاه با علم عالمان 

و گاه با جهل عوام، گاه با تلاش ش��بانه روزی جوانان 
و گاه با لو رفتن توطئه های دش��من، مهم این اس��ت 
که ما بدانیم خداوند بارها به واس��طه امدادهای غیبی 
به یاری جبهه حق آمده اس��ت، خواستن از خداوند در 
م��ا ایجاد قدرت می کند، ابر قدرت حقیقی خداس��ت 
و دیکران ادعای ابرقدرت بودند دارند چه ابر قدرت ها 
ی مجازی و پوش��الی نبودند که با ضعیف ترین چیزها 

نابود شدند. ابرقدرت قدرقدرت فقط خداست.
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دانشنامه

عرضه حسگر نانو براي تعیین اندازه ویروس در دماي بدن
پژوهشگران دانشگاه تربیت مدرس با همکاري محققاني از دانشگاه انگلستان توانستند با 
استفاده از یک روش الکترومکانیکي و نوعي حسگر زیستي، اندازه  ویروس ها را در دماي 
بدن و آزمایشگاه تعیین کنند و به گفته آنها این روش قادر است تعداد یک نوع خاص از 
زیست  ذره را در نمونه  مورد آزمایش مشخص کند.به گزارش ایسنا، مسعود سلطان  رضایي 
پژوهشگر دوره  پسادکتري دانشگاه تربیت مدرس، تعیین اندازه  ذرات زیستي مختلف را از 

مهم ترین مواردي دانست که دانشمندان و محققان سال ها به دنبال آن هستند و گفت: براي این منظور، تاکنون 
روش ها و وس��ایل گوناگوني ارائه ش��ده است که هرکدام معایبي دارند و ما در این کار تحقیقاتي توانستیم روش 
جدی��دي براي اندازه  گیري ویروس  ها در دماي بدن و دماي آزمایش��گاه معرفي کنیم.وي این روش را مبتني بر 
حسگرها ذکر کرد و ادامه داد: حسگر معرفي  شده در این مطالعات، در آزمایشگاه  هاي تشخیص طبي براي تعیین 
اندازه  یک ویروس و یا تعداد ویروس  هاي موجود در نمونه  مورد آزمایش، استفاده مي شود.علاوه بر زیست  فناوري 
و مهندسي پزشکي، مدل ارائه  شده به عنوان آشکارساز در صنایع مختلف ازجمله نفت و گاز براي شناسایي و اندازه 
 گیري ذرات مختلف و یا در کلانشهرها و کارخانه  ها براي اندازه  گیري میزان آلودگي ناشي از ذرات معلق در هوا 
نیز کاربرد دارد.سلطان رضایي با بیان اینکه به منظور طراحي این حسگر از مفاهیم مهندسي مکانیک، مهندسي 
الکترونیک و علوم زیستي استفاده شده است، خاطرنشان کرد: گاهي تغییر اندازه  بعضي از ذرات زیستي داخل بدن 
موجود زنده نشانگر بروز بیماري خاصي است.در صورتي که این بیماري به موقع تشخیص داده شود مي  توان از 
پیش��رفت آن جلوگیري کرد و حتي به درمان آن پرداخت.یکي از روش هاي تعیین اندازه زیست ذرات موجود در 
خون، روش الکترومکانیکي است که در این تحقیق به معرفي آن به عنوان یک روش نوین و کارآمد پرداخته شده 
است.وي درباره ویژگي هاي نوآورانه مبتني بر فناوري نانو این طرح گفت: با توجه به اندازه  این حسگر، خواصي در 
سامانه بروز مي کنند که آثار آنها تنها در ابعاد نانو تأثیرگذار است و در ابعاد دیگر اهمیتي ندارند؛ مانند نیروهاي بین 
مولکولي و خواص لایه  سطحي.به علت اندازه  بسیار کوچک ذرات زیستي که به دنبال تعیین دقیق سایز یا تعداد 
آنها هستیم و با توجه به حساسیت و دقت مورد نیاز براي حسگر، الزامي است که خواص تأثیرگذار در ابعاد نانو به طور 
کامل در نظر گرفته شوند.این محقق با اشاره به ویژگي هاي این پژوهش، یادآور شد: در این مطالعات نیاز به استفاده 
از مواد خاصي براي انجام و یا تکرار هر آزمایش وجود ندارد و مي  توان از حسگر، در آزمایش  هاي متعدد بهره برد.

ساخت »ونتیلاتور« از شیردوش!
جمعي از مهندسان خلاق دانشگاه »مریلند« در پي کمبود شدید »ونتیلاتور« در دوران 
بحران ش��یوع بیماري همه گیر کووید-۱۹ اقدام به ساخت دستگاه تنفس مصنوعي با 
اس��تفاده از دستگاه ش��یردوش کرده اند.به گزارش ایسنا، کمبود جهاني »ونتیلاتور« در 
بحران همه گیري کووید-۱۹ موجب چالش��ي بزرگ ش��ده که رفع آن نیازمند ابداع راه 
حل هاي غیرمتعارف است.اکنون چهار تن از مهندسان دانشگاه مریلند با تبدیل شیردوش 

استفاده نشده به ونتیلاتورهاي بسیار مورد نیاز و حیاتي، رویکرد جدیدي را اتخاذ کرده اند.به دلیل کمبود ونتیلاتور 
یا همان دستگاه تنفس مصنوعي در ایالات متحده و همچنین در سراسر جهان، مقامات مسئول پیشنهاد مي دهند 
که بیمارستان ها روش هاي بي سابقه اي را براي حل این بحران پیدا کنند.همچنین چندین شرکت بزرگ مانند 
اپل، تس��لا و دایس��ون در تلاش هستند تا این کمبود را برطرف کنند یا کاهش دهند.اکنون مهندسان دانشگاه 
مریلند با تغییر شیردوش هاي استفاده نشده به دستگاه هاي تنفس مصنوعي، پنجره جدیدي رو به این چالش باز 
کرده اند.این مهندسان توانسته اند جریان هوا را در شیردوش ها معکوس کنند.به این معني که شیردوش به جاي 
مکیدن هوا و دوشیدن شیر، قادر به دمیدن هوا به ریه هاي بیماران است.«برندي گرستنر« یکي از این مهندسان 
مي گوید: شیردوش ها دستگاه هاي بهداشتي هستند که توسط سازمان غذا و دارو تأیید شده و قابل اعتماد هستند.
بهترین قسمت این پروژه این است که نمونه اولیه این ونتیلاتور ظرف چهار ساعت قابل تولید است و در مقایسه 
با دس��تگاه هاي تنفس مصنوعي موجود در بیمارستان ها که چندین هزار دلار قیمت دارد، تنها حدود ۳۰۰ دلار 
خرج برمي دارد.این مهندس��ان پس از موفقیت اولیه، براي ارتقاي کار خود یک صفحه فیسبوک ایجاد کردند و 
هم اکنون در حال پذیرش کمک هاي مالي براي تأمین اعتبار پروژه و تولید انبوه این ونتیلاتورها هستند.بدیهي 
است که این ایده جدید مي تواند کمک کننده باشد، اما مهندسان هنوز براي استفاده از آنها در بیمارستانها به تأیید 
سازمان غذا و داروي آمریکا)FDA( احتیاج دارند.همچنین نمونه هاي اولیه را باید بتوان به آساني ضدعفوني کرد 
تا خطر آلودگي و انتقال به حداقل برسد.تا زماني که این معیارها برآورده نشوند، سازمان غذا و دارو این طرح را 
تایید نخواهد کرد.البته از آنجایي که دانشمندان و مهندسان در سراسر جهان براي جلوگیري از شیوع کووید-۱۹ 

متحد شده اند، مهم است که سازمان ها هیچ ایده جدیدي را رد نکنند و احتمالا همین طور خواهد بود.

اداره كل تداركات و پشتيباني  راه آهن ج.ا.ا

 ش��رکت راه آه��ن جمه��وری اس��لامی ای��ران  در نظ��ر دارد نس��بت ب��ه برگ��زاری مزای��ده  ازطری��ق س��امانه ت��دارکات الکترونیکي دولت )س��تاد( به نش��اني
www.setadiran.ir به شرح زیر اقدام نماید . مزایده گران  موظفند براي شرکت درمزایده نسبت به ثبت نام درسایت مذکور و دریافت گواهي امضاء الکترونیکي 

اقدام نمایند.لازم به ذکراست کلیه مراحل برگزاري مزایده از انتشار آگهی تا انتخاب برنده ازطریق سایت مزبور انجام مي گردد.    
۱-شماره مزایده  :  ۲۸۰/ن 

۲- موضوع تجدید مزایده : اجاره دپوي تعمیرات واگنهای باری ایستگاه راه آهن حسن آباد
 ۳- مهلت خرید اسناد : حداکثر تا ساعت ۱۵  روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۱/۳/۲

۴-مهلت بارگذاری اس��ناد و  محل تحویل پیش��نهاد : حداکثر تا س��اعت ۹:۳۰ صبح روز سه ش��نبه مورخ ۱۴۰۱/۳/۱7 به نشاني میدان آرژانتین- ابتدای بلوار نلسون 
ماندلا- ساختمان شهداي راه آهن- طبقه دوم شرقي- اداره کل تدارکات و پشتیباني  

 ۵-میزان سپرده شرکت در مزایده  به مبلغ  ) 77۵.۲۸۴.۰۰۰( ریال مي باشد .
6-ضمانتنامه های شرکت در فرایند ارجاع کار می بایست سه ماه از تاریخ تحویل اسناد اعتبار داشته و برای مدت سه ماه نیز قابل تمدید باشد . 

7-زمان تشکیل جلسه مزایده و قرائت پیشنهادها : ساعت ۱۰ صبح روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۳/۱7 بنشاني فوق الذکر
۸- متقاضی شرکت در مزایده باید درسامانه نظام نامه فنی راه آهن ثبت نام نموده وحداقل گرید شماره ۴  را جهت واگذاری دپو اخذ نموده باشد. 

۹-  فراخوان مزایده  فوق از طریق پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات http:/iets.mporg.ir اطلاع رساني مي گردد.
شایان ذکراست دریافت اسناد صرفاً میبایست ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت) ستاد( صورت پذیرد. در صورت بروز هرگونه مشکل و ابهام با شماره ۱۴۵6 

) پشتیبانی سامانه ستاد ( تماس حاصل نمایند.

آگهی مزایده شماره 280/ن
نوبت اول

وزارت راه وشهرسازي
 شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران

 )سهامي خاص(

م/الف: ۵88
شناسه آگهی: ۱3۱۵۷۱4

حامی��ان دولت تدبیر و امید که کارنامه عملکرد هش��ت 
ساله شان در دسترس است، این روزها مطالبه گر شده اند و 
گویا فراموش کرده اند که وضع موجود، محصول عملکرد 
آنها در دوره »بی تدبیری« اس��ت. تصمیم دولت سیزدهم 
برای اجرایی کردن طرح کالا برگ الکترونیک با موجی از 
هجمه و تخریب از سوی مثلث »تاک« یعنی تدبیری ها، 
اصلاحات و کارگزارنی ها مواجه ش��ده است، جماعتی که 
پیش از این ۸ س��ال در دولت تدبیر و امید و چهارسال در 
مجلس سابق صاحب نفوذ و کرسی بودند؛ همان افرادی 
که خود مسبب بخش عظیمی از شرایط نابسامان موجود 
هس��تند و به وقت پاسخگویی، تلاشی برای اقناع اذهان 
عمومی نکردند و حالا س��لاح نقد به دست گرفته اند و تا 
می توانند روی موج به راه افتاده موج س��واری می کنند و 
خود را مطالبه گر می دانند! این دست از کنشگران سیاسی 
برای آنکه پیش از این از سپهر سیاست دورنمانند، با انتشار 
پیوسته توئیت، یادداشت و ده ها ترفند دیگر به دولتمردان 
مستقر »متلک پرانی« می کنند و انتقادهایی که در برخی 
از مواق��ع از مدار انتقاد خارج می ش��ود، نثار دولت مردمی 
می کنند؛ دولتی که می خواهد اقتصاد در ریل درست خود 
قرار گیرد و بس��اط تبعیض و ناعدالتی ها که با رمز »دلار 
۴۲۰۰ تومانی« در عصر به اصلاح تدبیر شکل گرفت جمع 

شود.
لزوم اصلاح نظام اقتصادی در دولت سیزدهم ���

پیش از این هم حجت الاس��لام س��ید ابراهیم رئیس��ی 
رئیس جمهور ۲7 آبان ماه در س��فری که به استان زنجان 
داش��ت در دیدار با فرهیختگان این اس��تان بر لزوم حل 
مش��کلات از طریق روحیه انقلابی تاکی��د کرد و اظهار 
داش��ت: »ما باید نظام اقتصادی کش��ور را اصلاح کنیم 
و ای��ن اصلاح حتماً با نظر نخبگان و اقناع مردم اس��ت، 
دولت در این زمینه شوک اقتصادی وارد نخواهد کرد و در 
اجرای تصمیمات و جراحی های اقتصادی مردم را غافلگیر 
نمی کنیم.« او که دوشنبه شب جهت تشریح ابعاد مردمی 
س��ازی و توزیع عادلانه یارانه ها با مردم سخن می گفت، 
بار دیگر بر اصلاح نظام اقتصاد تاکید کرد و با بیان اینکه 
اصلاح نحوه پرداخت یارانه کالاهای اساسی کار سختی 
است اما نباید از این تصمیم سخت فرار کرد، اطمینان داد: 
در قوه قضائیه با مفس��دان اقتصادی برخورد کردیم و در 

دولت بسترهای فساد را اصلاح می کنیم.
وقتی جیغ تدبیری ها در می آیید ���

این روزها بیشترین فضاسازی ها از سوی منتقدین دولت 
س��یزدهم در حال مطرح شدن است. برای نمونه یکی از 
موج س��واران اتفاقات اخیر در کشور، »محمد جواد آذری 
جهرم��ی« وزیر ارتباط��ات دولت دوازدهم اس��ت که در 
رقم خوردن وضعیت موجود کم بی تأثیر نیس��ت و حالا 
در واکنش به توزیع عادلانه یارانه ها، دس��ت به قلم ش��د 
و در یادداش��تی نوشت: »آنچه از اقدامات و سخنان دولت 
مشخص است، سیاست اقتصادی آنها، حرکت خاموش به 

سمت پیاده سازی ناقص اقتصاد نئولیبرالیستی با شعارهای 
انقلابی است. این مدل کارکرد به دلیل پیاده سازی ناقص، 
نه دس��تاوردهای مثبت اقتصاد لیبرالی را به همراه خواهد 
داشت، نه به بهبود عدالت اجتماعی منجر خواهد شد. وی 
با بیان اینکه در ش��رایط به هم خ��وردن معادلات امنیت 
غذای��ی در دنیا ب��ه دلیل جن��گ در اوکراین و همچنین 
عدم وجود افق روش��نی برای احیای توافق بین المللی در 
موضوع هسته ای ایران، انجام این تغییرات بسیار پرریسک 
و پرتنش اس��ت، مدعی شد: امیدوارم تصمیم گیران همه 
جوان��ب را به طور کامل دیده و پیش بینی کرده باش��ند. 
عبدالناصر همتی رئیس کل اسبق بانک مرکزی و رقیب 
انتخاباتی رئیس دولت سیزدهم نیز از این غافله جا نماند و 
در این راس��تا توئیتی منتش��ر کرد و نوشت: »۴ ماه پیش 
نوش��تم به خاطر تأثیرات حذف ارز ترجیحی خصوصاً بر 
دهک های پایین جامعه، حذف آن بایستی در چهارچوب 
یک تصمیم منسجم برای جبران آثار آن و همراه با تنویر 
افکار عمومی باشد. با توجه به آثار حذف آن بر محصولاتی 
نظ��ر ماکارونی… توجه ب��ه آن نکات را مج��دداً تاکید 
می کنم.« او که ای��ن روزها در فضای مجازی انتقادهای 
یکطرفه و تندی را نسبت به عملکرد دولت سیزدهم مطرح 
می کند، مدعی شد: دولت رئیسی یک رکورد تاریخی ثبت 
کرد؛ ۱۴۲ هزار میلیارد تومان پول، چاپ کرده اند؛ پش��ت 

پرده گرانی همین چیزهاست!
دست خالی اصلاحات در انتقاد از دولت ���

زنجیره انتقاد از اجرایی شدن طرح اقتصادی دولت این بار 
با موضوع گیری اصلاح طلبان ادامه یافت؛ آنها هم همان 
خط همفکران خود در اردوگاه تدبیری ها )حامیان روحانی( 
دنبال می کردند؛ خط: به نام انتقاد و به کام تخریب دولت 
برای توزیع عادلانه یارانه ها اس��ت. آذر منصوری دبیرکل 
حزب اصلاح طلب اتحاد ملت-بخوانید بدل جبهه منحل 
شده مشارکت- در واکنش به اجرای طرح اقتصادی دولت 
که در راس��تای توزی��ع عادلانه یارانه ها انجام می ش��ود، 
نوش��ت: »نان ق��وت لایموت م��ردم اس��ت. آخرین جز 
از س��بد خانوار که اگر از س��فره ها حذف شود، نتیجه آن 
ناگفته پیداس��ت. نمی دانم از خشمی که زیر پوست این 
شهر در جریان اس��ت خبر دارید یا نه؟« مسیح مهاجری 
مدیر مسئول روزنامه جمهوری اسلامی که از این رسانه 
برای انعکاس انتقادهای تند نسبت به دولتمردان تازه نفس 
استفاده می کند در یادداشتی که مثل اغلب یادداشت های 
این روزهای او مورد استقبال بی بی سی و دیگر رسانه های 
معاند قرار گرفت، خطاب به رئیس جمهور نوشت: »تصور 
نکنید کش��ور فاقد نیروهای کاردان و مدبر است. حالا که 
روشن شده شما نمی توانید از عهده حل مشکلات برآیید، 
ش��جاعانه کنار بروید و کار را به افراد کاردان بس��پارید تا 
مردم و کش��ور را از این گرداب خطرناک نجات بدهند.« 
ادعای او بی پاسخ نماند، روزنامه کیهان در مطلبی نوشت: 
در تم��ام دورانی که اقلام مختل��ف 7۰۰ تا ۱۰۰۰ درصد 

افزایش پیدا کرد، »مس��یح مهاجری« رویش را به سمت 
دیگری چرخانده بود و به جای بازخواس��ت مدیران دولت 
روحان��ی، مجیز آنه��ا را می گفت یا حداکث��ر لکنت زبان 
داشت. محمد تقی فاضل میبدی، عضو مجمع محققین 
و مدرس��ین حوزه علمیه قم-تشکلی که ۸ سال از دولت 
تدبیر و امید حمایت می کرد- این بار لب به انتقاد گش��ود 
و با اشاره به اینکه آقای رئیس جمهور، اگر اقتصاد کشور 
س��امان نیابد و گرانی ها مهار نگردد، خ��دای نکرده باید 
منتظر شورش گرس��نگان بود، دولتمردان را خطاب قرار 
داد و گفت: بیایید تا دیر نش��ده چاره ای بیاندیش��ید. همه 
می دانیم که اقتصاد کشور با تحریم ها گره خورده. تا کی 
می توان مردم را با خطبه و سخنرانی و وعده وعید امیدوار 
کرد؟! ارگان رسمی کارگزاران سازندگی که مدتی به دلیل 
اختلاف نظر در بدنه شورای مرکزی تکنوکرات ها منتشر 
نمی ش��د و مدتی است انتش��ار خود را از سرگرفته با تیتر 
»بازگشت به دهه 6۰« به تقابل با توزیع عادلانه یارانه ها 
پرداخت و سعی کرد نظر مجلس را در مقابل نظر و برنامه 
اقتصادی دولت قرار دهد! این در حالی است که در جلسه 
۱۸ اردیبهشت ماه هم رئیس مجلس و هم اکثر نمایندگان 
در نطق های خود ضمن تاکید بر اصلاح نظام اقتصادی-

اصلاح نحوه پرداخت یارانه ها- بر اجرایی شدن کالا برگ 
الکترونیک تاکید می کردند.

چرا نباید بی تدبیری دولت روحانی را فراموش کرد؟ ���
فقدان وج��دان و رعایت انص��اف در اظهار نظرهایی که 
مطرح شد نش��ان از آن دارد که مخالفان دولت سیزدهم 
با دست خالی، از برنامه ها و سیاست های اقتصادی دولت 
انتقاد می کنند؛ خبری از پیش��نهاد برای اجرای بهتر طرح 
دولت نیست! اکنون که به بخشی از مواضع اصلاحات و 
تدبیری ها پیرامون تصمیم دولت برای اجرایی شدن توزیع 
عادلانه یارانه ها اشاره شد، این پرسش مهم مطرح می شود 
که »چرا نباید بی تدبیری دولت روحانی را در عصر تدبیر 
و امید فراموش کرد؟« علیرضا سلیمی عضو هیئت رئیسه 
مجلس شورای اس��لامی در پاسخ به سوال مطرح شده، 
می گوید: »شکاف طبقاتی و کاهش ضریب جینی بدترین 
حال را در دولت روحانی داش��ت و تورم نقطه به نقطه به 
7۰ درصد رسید و سالانه ۴۵ شد؛ ابر سیاه بر اقتصاد ایران 
توسط آنها سایه افکند و رتبه جهانی اقتصاد از ۱۸ به ۲۵ 
تنزل یافت و سرمایه گذار خارجی که در سال ۹۱، ۴ میلیارد 
دلار بود به ۳، ۲ و یک میلیارد دلار در سال های بعد رسید 
و درآمد هر فرد که در سال ۹۰، ۹.۲ میلیون تومان بود در 
سال ۹۸، ۸.۴ میلیون تومان شد و حقوق های نجومی ۹۰ 
تا ۱۸۰ میلیون تومانی باب شد و در یک بانک فقط ۵ نفر 
۲ میلی��ارد و 7۵۴ میلیون تومان دریافت کردند؛ کس��ری 
بودجه به رقم عجیب ۵۰۰ هزار میلیارد رسید و معنای آن 
این است که سیل تورم 7۰ درصدی در پیش است و بعد 
می گویند سفره را آماده کردیم که راست می گویند و این 

سفره فقر مردم است که گسترده تر شده است.

 »بانیان وضع موجود« به جای پاسخگویی مطالبه گر شده اند
وقتی نباید بی تدبیری دولت روحانی را فراموش کرد؟

مع��اون اول رئیس جمه��ور گفت: فراوان��ی کالا باید به 
نحوی باش��د که اقلام و کالاهای اساسی به سهولت در 
اختیار مردم قرار گیرد. به گزارش »عصر ایرانیان«، محمد 
مخبر )شنبه( در جلسه ستاد تنظیم بازار، تشدید نظارت ها 
و بازرسی ها در سطح بازار را مورد تإکید قرار داد و اظهار 
کرد: نظارت ها باید به ش��کل محسوس انجام تا حضور 
دولت در بازار احس��اس ش��ود و مردم نسبت به نظارت 
ب��ر بازار اطمینان پیدا کنند. وی با تأکید براینکه فراوانی 

کالا باید به نحوی باشد که اقلام و کالاهای اساسی به 
س��هولت در اختیار مردم قرار گی��رد، گفت: وزارت جهاد 
کشاورزی و وزارت صمت، تأمین و توزیع کالا را علاوه 
بر فروش��گاه های بزرگ زنجیره ای، در خرده فروشی ها و 
فروشگاه های محله های شهری با جدیت در دستور کار 
خود قرار دهن��د تا مردم دغدغه ای برای تأمین نیازهای 
خود نداشته باشند. معاون اول رئیس جمهور افزود: تقویت 
سامانه پاسخگویی ۱۲۴ وزارت صنعت، معدن و تجارت 

نیز گامی پراهمیت برای ایجاد آرامش در جامعه است تا 
با سرعت هر چه بیشتر به موارد گران فروشی و تخلفات 
صورت گرفته در بازار رس��یدگی ش��ود. مخب��ر، از وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات خواست بسترهای لازم را 
فراهم کند تا سامانه های پاسخگو به مردم نظیر سامانه 
هدفمندس��ازی یارانه ها، وزارت تعاون و تعزیرات تقویت 
ش��ده و ضعف ها و اش��کالات موجود در اسرع وقت رفع 

شود. 

فراوانی کالا در خرده فروشی ها ضروری است

ی��گان توپخانه ای و راکتی ارتش س��وریه یک پادگان 
نظامی ارتش ترکیه را در حومه حلب در پاسخ به شهات 
۱۰ س��رباز ارتش به دست گروه های تروریستی تحت 
حمایت آنکارا هدف قرار داد. به گزارش المیادین، ارتش 
س��وریه در پاسخ به ش��هادت و مجروح شدن شماری 
از س��ربازان ارتش این کش��ور بر اثر هدف قرار گرفتن 
اتوبوس آنها توسط تروریست های تحت حمایت ترکیه 
در روز جمعه، یک پادگان نظامی ترکیه در غرب حلب 
را هدف حملات توپخانه ای و راکتی قرار داد. بر اساس 
این گزارش، ارتش سوریه و نیروهای دفاعی محلی به 

هدف قرار گرفتن اتوبوس حامل سربازان ارتش سوریه 
در حومه غربی حلب پاسخ دادند و پادگان نظامی ترکیه 
را در منطقه »ش��یخ س��لیمان« در غ��رب حلب هدف 
آتش س��نگین توپخانه قرار دادند. در این حمله شماری 
از نظامیان ارتش ترکیه زخمی ش��دند. ارتش س��وریه 
همچنین مواضع شبه نظامیان »احرار الشام« و »هیئت 
تحریر الشام« را در اطراف روستاهای کفر تعال و دار عزه 
در حومه غربی حلب با راکت هدف قرار داد. صبح امروز 
اردوگاه تیپ ۱۱۱ ش��به نظامیان »هیئت تحریر الشام« 
هدف ۴ حمله هوایی ارتش سوریه قرار گرفت که پس از 

آن کمیته های هماهنگی نزدیک به این گروه تأیید کردند 
که این حملات منجر به مجروح شدن و هلاکت شماری 
از تروریستها شده است. در تحولی دیگر، توپخانه ارتش 
ترکیه نیز روس��تاهای تنب، ام القری و سموقیه واقع در 
منطقه تماس با عملیات »شاخه زیتون« در حومه شمالی 
حلب را بمب��اران کرد که از خس��ارات این گلوله باران 
گزارشی منتشر نشده اس��ت. قابل ذکر است که دیروز 
جمعه ۱۰ سرباز ارتش سوریه بر اثر حمله تروریست های 
تحت حمایت ترکیه به اتوبوس حامل آنها در حومه غربی 

حلب به شهادت رسیدند و ۹ تن دیگر زخمی شدند. 

حمله توپخانه ای و راکتی سوریه به پادگان نظامی ترکیه در حومه حلب
در پاسخ به شهادت سربازان سوری صورت گرفت؛


